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روزنامه صبح ایران

دادستان دیوان محاسبات:

شهرداران مشمول قانون منع 
بکارگیری بازنشستگان می شوند

* کادرسازی در کشور خوب انجام نشده است 
*  اشکالات اساسی در یکسری ساختارهای کشور وجود دارد
* حضرت عزرائیل باید برخی را از صندلی مسئولیت جدا کند

پروژه جدید؛ بازگشت به وضعیت سابق

آتش بس بزرگ میان روحانی و اصلاح طلبان 

محسن هاشمی: 

ادعای احمد منتظری نادرست بود

حضورمشکوک اروپایی ها در قم!

محمد رضا باهنر:

منافع ملی 
متولی ندارد 
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زورمان به 
مافیای کنکور 

نمی رسد 

وزیر آموزش و پرورش:

معـاون اول رئیس جمهور گفـت: راه عبور از شـرایط فعلی این 
اسـت که همـه کار کنیم و هـر کس خیانـت کرد مهـر خیانت بر 
پیشـانی اش بزنیـم. در ایـن وضعیـت که مـردم با مشـکل رو به 
رو هسـتند تـلاش کنیم با راه هـای خـوب و مدیران بـا انگیزه از 
ایـن دوران، با انگیزه عبور کنیم.اسـحاق جهانگیـری در پنجمین 
همایـش روز ملـی روسـتا و عشـایر اظهـار کـرد: اینکـه جایگاه 

روسـتا در نظام اقتصادی ، سیاسـی و اجتماعـی و ...

استاندارقم با بیان اینکه اینکه نباید نگاه معامله گرایانه به واگذاری طرح های نیمه کاره داشت 
گفت: دستگاه های اجرایی واگذاری پروژه های نیمه کاره و یا جدید را به بخش خصوصی بر اساس 
قانون و نظر کارشناسی با جدیت پیگیری کنند.سید مهدی صادقی در پنجمین جلسه ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی افزود: امسال در نظارت بر عملکرد دستگاه های اجرایی و واگذاری طرح 
ها به بخش خصوصی یک شاخص قرار داده ایم که این امر باید مورد توجه دستگاه ها قرار گیرد.وی 
اضافه کرد: بیش از چهار هزار میلیارد ریال طرح نیمه کار و کلنگ خورده در استان قم وجود دارد که 
نیازمند رفع مشکلات و ورود بخش خصوصی دارد.وی ادامه داد: در شرایط فعلی که فشارهای بین 
المللی وجود دارد باید بتوانیم از ظرفیت بخش های مختلف برای رونق تولید و اقتصاد بهره مند شویم.

استاندارقم با بیان این که دستگاه ها باید طرح های نیمه کاره را اعلام کنند ...

یک استاد دانشگاه و کارشناس مسائل ترافیکی با بیان اینکه مدیریت ترافیک قم واقعاً نیاز به تغییر نگرش 
دارد، گفت: حق نداریم شهر را از مردم بگیریم به خودرو بدهیم.محمدحسین دهناد، استاد دانشگاه و دکترای 
مهندسی راه و ترابری اظهارداشت :ترافیک سنگین تمام راه های منتهی به حرم مطهر را احاطه کرده است. 
صدای بوق و بی تابی راننده هایی که دقیقه هاست در یک مسیر کوتاه معطل شده اند با گله و شکایت مسافران 
درآمیخته. عابران از هر مسیری که دستشان برسد از خیابان عبور می کنند و موتورسیکلت ها در حال 
جولان دادن در پیاده رو هستند.وی ادامه داد :هسته مرکزی شهر قم یکی از زشت ترین و مهمان ستیزترین 
صحنه هایی است که یک زائر در یک شهر مذهبی می تواند ببیند.وی افزود :آشفتگی این روزهای خیابان های 
شهر قم بیشتر از پنج یا 10 سال گذشته نباشد قطعاً کمتر نیست. این موضوع وقتی به گره ذهنی برای مخاطب 

تبدیل می شود که بدانی در سال های گذشته میلیاردها تومان در قم صرف اجرای ...

یک عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت :ما باید به اشکال 
 fatf مختلف از آسیب زدن به وحدت در جامعه اجتناب کنیم. مساله
با توضیحاتی که مسئولین دادند و استدلال هایی که برایش ذکر 
کردند، خصوصاً بندهایی که مورد تصویب مجلس قرار گرفته که 
مربوط به پولشویی و عدم تامین مالی تروریسم و امثالهم هست، کار 
کارشناسی روی آن انجام شده و چنین تشخیص داده شده که به 

مصلحت نظام و مردم است...

معاون اول رئیس جمهور:

هرکس خیانت کرد مهر خیانت 
بر پیشانی اش بزنیم

استاندارقم در جلسه  ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی:

نباید نگاه معامله گرایانه به واگذاری 
طرح های نیمه کاره داشت

درگفت و گو با یک کارشناس مسائل ترافیکی مطرح شد

مدیریت ترافیک قم 
نیاز به تغییر نگرش دارد

آیت الله سید محمد غروی : 

FATF به مصلحت 
نظام و مردم است
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صرفه جویی درهزینه ها ازمهمترین مزیت های این دستگاه است 

اختراع ابتکاری تهویه پایدار توسط یک مدیر پیشکسوت قمی
اشاره : می گویند احتیاج ما در اختراع است. این سخن در میهن اسلامی 
ما به اثبات رسیده است  هنگامی که در هشت سال دفاع مقدس؛دنیا اجماعی 
علیه انقلاب اسلامی تدارک دیده و به تحریم همه جانبه ی ایران اسلامی اقدام 
کرده بود صنایع مختلف کشورمان از نظر تجهیزات و قطعات با شرایط سختی 
رو برو شد اکثر خطوط  تولید کارخانجات و ماشین آلات مستقر در صنایع 
گوناگون کشور . از کشورهای غربی و به خصوص آمریکا در سال های قبل از 
پیروزی انقلاب تهیه و توسط متخصصان غربی ساخته. و راه اندازی شده بود 
که با تحریم کشور هم از نظر تهیه قطعات جهت ادامه کار وراه اندازی ماشین 
آلات و خط های تولید . و هم از نظر تکنولوژی ، جمهوری اسلامی ایران را با 
مشکلات جدی مواجه شد در این شرایط متخصصان توانمند و نخبه ی ایرانی 
آستین همت را بالا زده و به طراحی و ساخت دستگاه ها و قطعاتی مبادرت 
ورزیدند که تا پیش ازآن یک رویا تلقی می شد. در واقع بسترها و زمینه های 
خودکفایی کشورمان در عرصه های مختلف در همان سال های جنگ تحمیلی 
شکل گرفت و در گذر زمان قوام و استمرار یافت.اکنون در گوشه و کنار میهن 
اسلامی مخترعان و مبتکران و نخبگانی در زمینه های مختلف اختراعاتی به 
ثبت می رسانند حاج احمد کراری یکی از این مخترعان مبتکر و خلاق در 
استان قم است که با اختراع نوع خاصی از تهویه تحولی در این صنعت را رقم 
زد.وی از معدود مدیران پیش کسوت و صاحب ایده با حدود 4 دهه سابقه ی 
فعالیت درکارخانجات مختلف صنایع غذایی و نساجی است. حاج احمد کراری 
همچنین عضو انجمن نخبگان ایران بوده و از اعضاء انجمن مدیران صنایع 

استان محسوب می شود.

* ایده اولیه تهویه اختراعی از40 سال قبل  در من شکل گرفته بود 
این مدیر پیشکسوت و مخترع خلاق در  در گفت و گو  با ب خبرنگارما اظهارداشت : 
از آنجایی که چند دهه در امور تولیدی و صنعتی فعالیت و در محیط و سالن های کارگری 
از نزدیک حضور ملموس داشته ام؛ همواره کمبود و جای خالی یک دستگاه تهویه مناسب 
را احساس می کردم و متاسفانه جایگزین تهویه مناسب در چنین سالن هایی بعلت قیمت 
گران  و هزینه های بالا ، چندان مورد توجه مدیران و صاحبان صنایع نبوده در حالی 
که نصب تهویه مطبوع و مناسب نقش اساسی در تخلیه و خروج هوای آلوده و بهداشت 

فضای کاری را دارد.
حاج احمد کراری آنگاه با اشاره به اینکه ایده اولیه تهویه اختراعی وی از همان 40 
سال قبل شکل گرفته است، گفت: دراین نوع تهویه؛ به جای اینکه هوا کش های پرصدا  
در سالن نصب شود. از بیرون سالن کانال کشی شده و از کف سالن و پائین دیواره ها 
،هوای تازه بیرون را به داخل انتقال می دهد، ضمن اینکه فاقد صدای هواکش ها با دسی 

بل زیاداست.

* جزییات طرح تهویه اختراعی  و تفاوت  آن با تهویه های رایج
این مخترع خوش فکر آنگاه به جزییات طرح تهویه اختراعی اشاره کرد و با بیان اینکه 
برای تهویه مزبور سه طرح اجرا شده ؛ در خصوص هر یک از این طرح ها توضیحاتی داد.

وی همچنین تفاوت های تهویه اختراعی خود با انواع دیگر تهویه های رایج را بر شمرد 
و اظهار داشت: تهویه های مشابه به علت گران تمام شدن قیمت هوای تولید شده ، ملزم 
به برگشت مقدار زیادی از هوای استفاده شده هستند درحالیکه در محیط هایی که هوا 

آلوده می شود.
برگشت هوا و استفاده مجدد از آن امکان پذیر نیست. اما این تهویه به علت ارزان تمام 
شدن هوای تولیدشده ، اصولا احتیاجی به برگشت هوای استفاده شده ندارد و به طور دایم 

. در حال تولید و تزریق هوای تازه، سالم و خنک به محوطه است.

در این دستگاه تهویه از بیرون سالن کانال کشی شده است 
 و از کف سالن و پائین دیواره ها ،هوای تازه بیرون را به داخل انتقال می دهد، 

ضمن اینکه فاقد صدای هواکش ها با دسی بل زیاداست 

* قیمت این تهویه یک دهم چیلرها و تهویه های مشابه رایج است 
حاج احمد کراری با بیان اینکه قیمت تمام شده این تهویه یک دهم چیلرها و تهویه 
های مشابه رایج است؛ افزود این نوع تهویه استهلاک سالانه نداشته و یا اینکه حداقل 
است  ضمن اینکه هزینه های نگهداری آن نیز حداقل ممکن بوده و یک سوم ، انرژِی 
برق مصرف می کند. این مخترع مبتکر و مدیر پیش کسوت صنعت همچنین در پاسخ 
به سوال خبرنگارما مبنی بر چگونگی شکل گیری ایده این اختراع 
ابتکاری؛ تصریح کرد: به مصداق یک ضرب المثل قدیمی؛ احتیاج 
ما در اختراع است بسیاری از وسایل و لوازم زندگی، در مقطع زمانی 
مربوط به همان وسایل، کاربرد مصرفی داشته و در زندگی و جامعه 

ی امروزی کارایی لازم را نخواهد داشت.

تهویه های مشابه به علت گران تمام شدن 
قیمت هوای تولید شده ملزم به برگشت مقدار زیادی از 
هوای استفاده شده هستند درحالیکه در محیط هایی که 

هوا آلوده می شود

* مدیریت تولید همیشه برای بهبود کیفیت و کمیت 
تولیداست

وی با بیان اینکه مدیریت تولید همیشه برای بهبود کیفیت و 
کمیت تولید، به دنبال رفع گلوگاه های کار است، افزود: در سرمایه 
گذاری تولیدی . درکنار ماشین آلات و ادوات تولید و مواد اولیه . 

یکی از مؤثرترین لوازم و وسایل تولید، وجود و جذب نیروی کارماهر و متعهد و مسئوولیت 
پذیر است. که اگر کارفرما نسبت به سلامت و بهداشت  نیروی کار و محیطی دلپذیر 
اهتمام ورزد، بهره وری و ثمره ی مثبتی خواهد داشت.و الا کل سرمایه گذاری با مشکل 

مواجه شده و بازدهی خوبی نخواهد داشت .
وی خاطرنشان کرد: هواکش هایی که در سالن های تولیدی برای تخلیه هوای گرم و 
آلوده . نصب و مورد استفاده قرار می گیرد؛ هم  صدای زیادی دارد و هم فاقد کارایی لازم 
است. از این رو برآن شدیم به جای تخلیه هوای آلوده بوسیله ی هواکش ها از قسمت 
بالای سالن ،هوای سالم و خنک با قیمت ارزان را  در بیرون سالن تهیه و از کف و پائین 

دیوارها به فضای داخل سالن تزریق کنیم.

این دستگاه  تهویه سالن ورزشی
 دانشگاه شهاب دانش و نیز رستوران سنتی انارستان  در جاده کاشان، قم 

نصب و  راه اندازی شده است

* ثبت دستگاه تهویه اختراعی در سال 87
وی ادامه داد : در نتیجه به خاطر سنگینی هوای سرد و سالم در قسمت پایین سالن 
هوای آلوده و گرم و سبک .اتوماتیک وار در سطح بالا قرار گرفته و از پنجره های خروجی 

قسمت فوقانی سالن تخلیه می شود و همیشه ماشین آلات و 
نیروی کار، در قسمت هوای تمیز سالم و خنک قرارمی گیرد .

این مخترع مبتکر و خلاق آنگاه از ثبت دستگاه تهویه اختراعی 
خود در سال ۸۷ خبرداد و یادآور شد. اساتید و دانشجویان و 
نمایندگانی از سوی دانشگاههای مختلف این دستگاه را مورد 
بازدید قرار داده و ضمن تأیید و ابراز خشنودی؛ آن را یک طرح نو 

و ابتکاری قلمداد کردند.

در سرمایه گذاری تولیدی درکنار 
ماشین آلات و ادوات تولید و مواد اولیه  یکی از مؤثرترین 

لوازم و وسایل تولید، وجود و جذب نیروی کارماهر و 
متعهد و مسئوولیت پذیر است 

* عدم  وابستگی  و صرفه جویی درهزینه ها ازمهمترین 
مزیت این دستگاه تهویه است 

وی تصریح کرد: یکی از مهم ترین مزایای این دستگاه؛ عدم 

وابستگی و صرفه جویی در هزینه هاست به طوری که برای تهویه های رایج ، هزینه 
های میلیاردی برای نصب انواع چیلرها ، که استهلاک وهزینه نگهداری بالایی هم دارند 
، صورت می گیرد اما در این طرح؛ بجای چیلر ، ازحدود 40 هزار عدد آجرمخصوص 
استفاده شده است که با کارایی دهها سال ، نه تنهااستهلاک و هزینه ی نگهداری ندارد  

بلکه ارزش افزوده هم خواهد داشت

* دستگاه تهویه اختراعی مورد استقبال مصرف کنندگان قرار گرفته  است
حاج احمد کراری آنگاه با اشاره به اینکه دستگاه تهویه ی اختراعی وی مورد استقبال 
مصرف کنندگان قرار گرفته از نصب و راه اندازی این دستگاه در قسمت سالن ورزشی 
دانشگاه شهاب دانش و نیز رستوران سنتی انارستان ) در جاده کاشان، قم( خبرداد و گفت: 
این طرح ابتکاری هنوز آنچنان که لازم است. معرفی و به عموم شناسانده نشده ، که باید 
اطلاع رسانی بیشتری در خصوص کار کرد و مزیای فراوان آن صورت گیرد این مخترع 
خلاق و مبتکر ومدیر کارآزموده صنعت و تولید همچنین برخی از چالش های پیش رو 
را مورد اشاره قرار داد و گفت: متأسفانه مهندسانی که در پروژه های تاسیساتی از سوی 
شهرداری و نظام مهندسی حق امضا دارند: با مزایای این طرح و کارکردهای متفاوت 
آن آشنا نیستند، و این درحالیست که نصب این تهویه در ساختمان ها مستلزم تأیید و 

امضای این مهندسان است.

اساتید و دانشجویان و نمایندگانی از سوی دانشگاه های مختلف 
این دستگاه را مورد بازدید قرار داده و ضمن تأیید و ابراز خشنودی؛ آن را یک 

طرح نو و ابتکاری قلمداد کردند

* ضرورت معرفی این دستگاه تهویه به شرکت ها و ادارات
وی ابراز امیدواری کرد به همت مسوولان نظام مهندسی و شرکت ها وادارات ذیربط، 
نشست هایی برگزار و این دستگاه تهویه معرفی شود. از آنجایی که سازمان نظام مهندسی 
قم رتبه اول را در بین همتاهای خود و در دیگراستان های کشور دارد. امیدواریم در این 

زمینه نیز پیشگامی خود را نشان دهد.

 در این دستگاه  تهویه  هوا  ؛ بجای چیلر ، ازحدود 40 هزار عدد 
آجرمخصوص استفاده شده است که با کارایی دهها سال ، نه تنهااستهلاک و 

هزینه نگهداری ندارد  بلکه ارزش افزوده هم خواهد داشت 

حاج احمد کراری مدیر پیشکسوت صنعت و تولید و مخترع خلاق و مبتکر 
در پایان با یادآوری سال های طولانی فعالیت خود در کارخانجات در سطوح 
را  سلامت  مردمی؛  اجتماعات  و  کار  محیط  بهداشت  کرد:  اظهار  مدیریتی؛ 
از این رو لازم است مدیران  برای کارگران و مردم به ارمغان خواهد آورد و 
ساختمان  هاو  سالن  سازندگان  و  موسسین  و  مختلف؛  صنایع  و  کارخانجات 
های محل تجمع مردم ، در این زمینه بیش از پیش دقت و حساسیت لازم 

را به عمل آورند.

این دستگاه  تهویه در سالن ورزشی دانشگاه شهاب دانش نصب و  راه اندازی شده است این دستگاه  تهویه در رستوران سنتی انارستان نصب و  راه اندازی شده است
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منافع ملی 
قربانی سیاست زدگی  

بعد از تصویب  الحاق ایران به کنوانسیون مقابله 
با تامین مالی تروریسم »CFT« برخی از جریان ها و 
رسانه ها  نمایندگانی که به این طرح رای مثبت دادند 

را »خائن« خطاب کردند.»با وجود خیانت برخی نمایندگان مجلس در رأی به 
لایحه CFT، تعداد آرای نمایندگان مخالف، رشد چشمگیری را نسبت به تعداد 
نمایندگان مخالف در روز تصویب برجام نشان می دهد«.در مورد پروانه سلحشوری 
نماینده تهران نوشتند:» سلحشوری با گردن شکسته به مجلس آمد تا خیانت 
خودش را ثابت کند!«زدن اتهام خیانت به نمایندگان آنهم به خاطر انجام وظایف 
قانونی خود، یک ظلم آشکار در حق کسانی است که با رای مردم در اسفند 94 
انتخاب شدند.»خیانت« اتهام بزرگی است که به نمایندگان مجلس زده شده است. 
نمایندگانی که هدف شان این است که با این لایحه چرخ های اقتصاد ایران راحت تر 
از گذشته بچرخد. مخالف این لایجه هم بر این باور هستند که این اتفاق نمی افتد 
واین گذر زمان است که مشخص می کند کدام راست می گویند و کدام خلاف. 
هدف هر دو یکی است. رسیدن مردم به آرامش. در کجای این معنا خیانت نهفته 
است.چرا برخی فکر می کنند هر کسی برخلاف تصور آنها فکر کند، »خائن« است. 
اصلا این حق را از کجا آورده اند که با خط کش خود همه چیز را اندازه می گیرند.

قرار است این لایجه که با رای نمایندگان به تصویب رسید به شورای نگهبان برود و 
اعضای این شورا آن را بررسی کنند. عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان 
اعلام کرده است کهَ »اعلام نظر در رابطه با CFT زود است و این شورا تحت فشار 
قرار نمی گیرد. «سوالی که در این میان مطرح می شود این است که اگر اعضای 
شورای نگهبان هم نظری مانند اکثریت نمایندگان مجلس داشته باشند و این 
لایحه را تصویب کنند، آیا آنها هم خائن هستند؟ اگر این شورا این لایحه را رد 
کرد و »CFT« به مجمع تشخیص مصلحت نظام و رفت و آنجا تصویب شد. آیا 
اعضای مجمع خائن هستند؟آیا کیهان حاضر است یادداشت بنویسد که اعضای 
شورای نگهبان و اعضای مجمع خائن هستند؟ آیا مخالفان این لایحه جلوی شورای 
نگهبان هم تجمع می کنند و حاضر هستند نظق های تند علیه اعضای این شورا 
ایراد کنند؟ یا فقط چون نمایندگان اصلاح طلب و اعتدال گرای مجلس از این لایحه 
دفاع و به آن رای دادند، خائن هستند؟بررسی لوایح چهارگانه »FATF« از مجلس 
اصول گرای نهم و دولت احمدی نژاد شروع شد اما آن زمان چون همفکران در راس 
قدرت بودند، صدای کسی در نمی آمد اما حالا چون قدرت دست رقیب است بحث 
خیانت به کشور زده می شود. منافع ملی کشور دچار سیاست زدگی شده  و می بیند 
به راحت مسائل مهم ایران چگونه درگیر بحث های سیاسی و حزبی می شود. کاش 
در کنار دعواهای سیاسی کمی هم انصاف داشتیم و آزادگی را در مورد رقبای خود 

اعمال می کردیم.

حاشیه و متن 
تصویب سی اف تی

تصویب آخرین لایحه از لوایح چهارگانه مربوط به 
FATF در جلسه علنی یکشنبه گذشته مجلس که 
مربوط به الحاق ایران به "کنوانسیون مقابله با تأمین 
مالی تروریسم" )CFT( است، حاوی نکاتی بدیع در 

سپهر سیاسی و تصمیم سازی نظام حاکمیتی در کشور است. برخلاف معمول، 
این بار حاشیه اتفاق بیش از متن آن حائز اهمیت و تأمل است. این رویداد نشان از 
رویکردی واقع گرایانه در شیوه تصمیم سازی است که در آن احتجاج و فرصت برابر 
میان موافقان و مخالفان یک تصمیم فراهم شد و سرانجام نظر مستدل به کرسی 

نشست.
اگر اجبار زمان و موقعیت جاری سبب تصویب CFT در مجلس به آن شکل که 
همگان شاهدش بودند نیز باشد ، اما شیوه و فرایند جدل ها و استدلال ها -آن هم 
مقابل دیدگان افکار عمومی - روشی قابل قبول و مشروع در فرجام آنچه هست که 
رخ داد. مخالفان و موافقان هرآنچه در چنته احتجاج داشتند، به میان آوردند؛ حتی 
ده ها نفر از هواداران دیدگاه مخالف مقابل ساختمان مجلس اجتماع کردند و تصویب 
CFT را به بازگشت استعمار تعبیر کردند. در این حال موافقان نیز استدلال های 
خود را گفتند. سخن از موافقت و یا مخالفت مقام رهبری به میان آمد. اما آن چه 
به کرسی اعتبار نشست، نظر اکثریت بود. جلسه علنی یکشنبه گذشته مجلس به 
وضوح یک واقعیت را نشان داد؛ اینکه به رغم همه مخالفت های ریز و درشت و 
مخالفان، رویکرد تعامل با جامعه جهانی حرف غالب این روزگار جامعه ایرانی است. 
این تعامل نه از سر تسلیم، بلکه برخاسته از شعور و تشخیص سیاسی و در خدمت 
به منافع ملی، مورد توجه قرار گرفته و در دستور کار است. مهمتر اینکه از سوی 
"محمد جواد ظریف" تصریح شد؛ پیوستن به FATF به معنای پایان مشکلات 
سیاسی و اقتصادی کشور نیست، بلکه برخی موانع را در روابط تعاملی ایران با جامعه 
جهانی، به ویژه پس از شروع دور تازه تحریم های دولت ترامپ در چهارم نوامبر )13 
آبان 97( از پیش پا بر می دارد. به عبارت دیگر واقع نگری جایگزین رویا پردازی از 
پی یک تصمیم شد. این حاصل تجربه دولت دوازدهم پس از برجام است. به دیگر 
سخن، دولت پیشاپیش فرصت هرگونه غوغاگری را از مخالفان گرفت. نکته مهم تر، 
استناد مخالفان به نظرات رهبری بود که سرانجام رئیس مجلس را وادار کرد تا 
به نامه ایشان استناد کند. ایشان بحث و بررسی در باره CFT را در مجلس بدون 
اشکال خوانده و تصمیم گیری در این باره را نیز به نمایندگان واگذار کردند. مطالعه 
متن نامه رهبری بیانگر این واقعیت است که ایشان نه در تأئید و نه رد لایحه، سخنی 
به میان نیاورده بلکه خرد جمعی نمایندگان را در این باره خواستار شدند. مهمتر 
اینکه رهبری، تصمیم سازی را به عهده منتخبان مردم گذاشتند. این اتفاق از آن 
رو حائز تأمل و توجه ویژه است که برخی از سر عافیت طلبی و یا هر نیت دیگر، 
واکنش های خود را به رخدادها مستند به نظرات ایشان می کنند. این رفتار گاه تا 
تحریف نظرات رهبری پیش رفته و در نهایت به واکنش ایشان انجامیده است. نکته 
دیگر در رخداد جلسه یک شنبه مجلس، تمکین اقلیت از نظر اکثریت نمایندگان 
بود. با وجود مخالفت صریح ، شدید و غلاظ نمایندگان مخالف، ولی پس از تصویب 
لایحه و به رغم حضور شماری از مخالفان در بیرون از ساختمان مجلس، شعارها نه 
در بلاموضوع کردن آنچه تصویب شد، بلکه اعلام آزردگی از آن بود و نه بیشتر. این 
اتفاق را باید به فال نیک گرفت و جامعه ایرانی را در پختگی برای "مناظره" به جای 
"منازعه" درجه داد. حاشیه جلسه علنی یک شنبه گذشته مجلس بیش از متن آن، 

یعنی تصویب لایحه CFT پررنگ بود.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح:

امنیت کشور خط قرمز ماست
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: جمهوری اسلامی ایران در برابر تجاوز و 

ظلم ساکت نمی نشیند و امنیت کشور را خط قرمز خود می داند.
سرلشکر محمد باقری رئیس ستادکل نیروهای مسلح در اولین همایش»نقش 
قدرت هوائی در اقتدار ملی« که صبح سه شنبه در سالن همایش های نمایشگاه 
هوایی سازمان صنایع هوایی نیروهای مسلح وابسته به وزارت دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح برگزار شد، ضمن قدرانی از ایثارگران و جهادگران عرصه های هوایی 
در سطوح مختلف عملیاتی و تعمیراتی، گفت: اینگونه همایش ها ارزشمند است و 
بستر مناسبی در خصوص قدرت هوایی و هم اندیشی و هم افزایی در مسیر روشنی 

برای آینده کشور فراهم  می کند.
وی در ادامه افزود: در این ایام حوادث مهمی در پیش روی داشتیم از جمله 
تلاش ارزشمند و مقتدرانه عملیات ضربت محرم که توسط نیروی هوافضا سپاه با 
موشکهای ساخت وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح به قلب تروریست ها 
صورت گرفت و نشان داد که جمهوری اسلامی ایران در برابر تجاوز و ظلم ساکت 
نمی نشیند و امنیت کشور را خط قرمز خود دانسته و بدین وسیله از ترویست ها 
انتقام سختی گرفتند.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح اظهار کرد: بسیج مستضعفین 
شهریور ماه را با رنگ بوی دیگری در کشور متجلی کرد و در سراسر کشور همایش 
و رزمایش عاشورائیان را با حضور یکصد هزار نفر در حضور فرمانده  معظم کل قوا 
حضرت امام خامنه ای برگزار و اقتدار، آمادگی و در صحنه بودن ملت را به نمایش 

گذاشتند و نشان دادند مجموعه بسیج مظهر  قدرت ملت ایران اسلامی است.
 سرلشکر باقری افزود: در مسئله توسعه قدرت هوایی نظامی کشور هیچ تردیدی 
وجود ندارد و این پیشرفت باید به گونه ای باشد که در صورت درگیری با دشمن 
به آنها اجازه ندهیم حاکمیت هوایی ما را به مخاطره بیندازند و نیروهای هوایی 
بتوانند عملیات خود را انجام داده و از نیروهای دریایی و زمینی پشتیبانی نزدیک 
کنند.وی گفت: در زمان صلح قدرت هوایی ماموریت های زیادی دارد از جمله اگر 
مجموعه تروریستی در نزدیکی مرزهای کشور مقر ایجاد کند ما ساکت نخواهیم 
نشست و ماموریت های از این دست برای حفاظت از مرزهای هوایی و همکاری 
با پدافند که موضوع بدیهی است بسیار حائز اهمیت است.رئیس ستادکل نیروهای 
مسلح بیان کرد: دکترین قدرت هوایی ما در صورتی کارآمد است که بومی باشد 
و با تاثیرناپذیری از تحریم های نظامی، دارای تداوم، پایداری و تجهیزات آن در 

دسترس باشد.

لاریجانی در سومین اجلاس بین المجالس؛

مشکلات جهانی 
نتیجه یکجانبه گرایی آمریکاست

رئیس مجلس شورای اسلامی کشورمان مشکلات جهانی را نتیجه یکجانبه گرایی 
آمریکا بیان کرد و اتحاد کشورها را در برابر اقدامات فراقانونی و یکجانبه گرایانه خواستار 

شد.
علی لاریجانی طی سخنرانی در سومین اجلاس بین المجالس اوراسیا در شهر 
آنتالیای ترکیه گفت: آمریکا و رژیم اسرائیل عامل به هم ریختگی امنیت جهانی هستند 
و اقدامات یکجانبه قدرت هایی مانند آمریکا در برخورد با مسائل بین المللی، مشکلات 
و چالشهای گسترده ای را برای جامعه بین المللی ایجاد کرده است.لاریجانی خروج 
غیرقانونی از برجام، تصمیم غیرقانونی دولت آمریکا در مورد مساله فلسطین مبنی بر اعلام 
قدس شریف به عنوان پایتخت یک رژیم نامشروع، اشغالگر و متجاوز، خروج از پیمان آب و 
هوایی پاریس و به هم زدن نظام تعرفه ای تجارت جهانی را نمونه هایی روشن از این گونه 
اقدامات ذکر کرد.رئیس مجلس شورای اسلامی مبارزه منفی آمریکا با پیمان آب و هوایی 
پاریس، زیر پا گذاشتن یکی از موضوعات حساس محیط زیستی و جهانی دانست و گفت: 
این امر بی اعتنایی به حقوق همه ملتها خواهد بود.رییس مجلس شورای اسلامی اقدام 
خودخواهانه، یکجانبه و غیر قانونی دولت آمریکا در خروج از برجام و برقراری مجدد تحریم 
های ظالمانه علیه ملت بزرگ ایران را از جمله علایم هشدار دهنده ظهور مجدد گفتمان 
پوسیده و مندرس یکجانبه گرایی در روابط بین الملل ذکر کرد. رییس مجلس شورای 
اسلامی کشورمان مشکلات جهانی را نتیجه یکجانبه گرایی آمریکا بیان کرد و اتحاد 
کشورها را در برابر اقدامات فراقانونی و یکجانبه گرایانه خواستار شد.لاریجانی تاکید کرد: 
بدون تردید این گونه نگرشها و برخی سیاستهای چالش برانگیز و تنش زا در حوزه های 
مختلف از سوی برخی کشورها، فرآیند رشد و توسعه همه جانبه را تحت تأثیر قرارداده و 
اصل حاکمیت جهانی، چندجانبه گرایی و تجارت آزاد را با چالش رو به رو ساخته است.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: متأسفانه این نگرش های به شدت خودپرستانه 
و استکباری، با ادبیات نازی همراه شده و برگرفته از توهم استراتژیک است که به گواه 
تاریخ، نتیجه آن، بی ثباتی و ناامنی جهانی، گسترش هرج و مرج گرایی و تهدید صلح و 
امنیت بین المللی است.رئیس مجلس شورای اسلامی ایران افزود: محیط و فضای جهانی 
همکاریهای اقتصادی و توسعه ای، در حال تغییر است و رشد و توسعه همه جانبه، مبنایی 
برای همکاری در زمینه توسعه منطقه ای و بین المللی شده که بیانگر یک تغییر پارادایمی 
در حوزه روابط اقتصادی منطقه ای و بین المللی است.لاریجانی گفت: جمهوری اسلامی 
ایران تاکید می کند که به دلیل این چالش، ایستادگی در برابر یکجانبه گرایی، همکاری 

بین اعضای مجالس اورآسیا را بیش از هر زمانی ضروری کرده است.

وزیر آموزش و پرورش:

زورمان به مافیای کنکور نمی رسد
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه هنوز زورمان به کنکور در دوره متوسطه نرسیده 
است گفت: امروز برنامه رسمی درسی ما در مدارس به شدت از سوی دایه هایی که خود 
را مهربان تر از مادر نشان می دهند و همچنین کتاب های کمک آموزشی در معرض 

خطر و تهدید قرار گرفته است.
سید محمد بطحایی دیروز سیزدهمین همایش تجلیل از مولفان و پدیدآورندگان مواد 
و رسانه های آموزشی  باغ موزه دفاع مقدس برگزار شد.گفت: علی رغم تمام تلاش ها کتاب 
درسی بخش عمده آموزش ها را شامل نمی شود و تا تسلط کامل بر برنامه درسیفاصله 
داریم اما با تلاش های همکاران نظام آموزش و پرورش یکی از نظام های برجسته در 
جوامع بین المللی محسوب می شود.وی ادامه داد: در حوزه دانش یکی از برنامه های 
درسی پیشرفته را در دنیا داریم و باید از همه همکاران و مولفان حوزه برنانه ریزی درسی 
تشکر کنم.وزیر آموزش و پرورش گفت: امسال پایه دوازدهم با ۲۰۰ کتاب درسی عنوان 
مستقر شد و قرار است تا 14۰۰ کتاب نونگاشت نداشته باشیم، البته تغییرات جزئی و 
موارد تکمیلی و اصلاحات را اعمال خواهیم کرد و تمام انرژی خود را برای کیفیت برنامه 
درسی و سرمایه گذاری در این حوزه خواهیم گذاشت.بطحایی با اشاره به رویکرد رئیس 
جمهوری در نقد کتاب های درسی در سخنرانی اول مهر گفت: از آقای تورانی و تیمش 
می خواهم نقد کتاب های درسی را حتی در قالب مسابقه مورد نقد قرار دهند و آقای 
رئیس جمهور به ابعاد نقد اشاره داشتند؛ البته در سازمان پژوهش این نقد می تواند دقیق 
تر و کارشناسی تر باشد.بطحایی تصریح کرد: امروز به یک مبارزه و رقابتی وارد شدیم که 
از یک طرف کارشناس متخصص برنامه درسی تمام مسیر و پروتکل استاندارد را طی 
کرده است تا کنجکاوی معلمان را شکوفا کند و حس پرسش گری را در او برانگیزد، اما 
کتاب های حل المسائل و غیره توزیع می شود که تمام نقشه های سال ها را نقش بر 
آب می کند.وی اظهار کرد: این مسیر جدیدی را در اعتبار بخشی به روی ما می گشاید، 
برنامه درسی از امروز به شدت در معرض تهدید است تهدید از سوی دایه هایی که خود 
را مهربان تر از مادرنشان می دهند.وزیر آموزش و پرورش گفت: امروز با حجم عمده ای از 
جزوات و کتاب های آمادگی آزمون مواجه هستیم و هر آنچه کارشناسان و مولفان مورد 
توجه قرار می دهند به سادگی با یک کتاب کمک آموزشی در معرض تهدید است.وی 
ادامه داد: از دوره ابتدایی عاملی که باعث بروز اتفاقات ناخوشایند آموزشی است از بین 
بردیم و به تدریج حذف روند فعلی کنکور را داریم؛هنوز زورمان به کنکور در دوره متوسطه 
نرسیده است اما در دوره ابتدایی که می توانستیم کار را شروع کردیم.وزیر آموزش و 
پرورش تصریح کرد: برگزاری هرگونه آزمون هوش و استعداد و کتاب های درسی و کمک 
درسی به شدت مورد برخورد است و مسئول اصلی تخلف را مدیر مدرسه می دانیم.

بطحایی گفت: باید با فساد در نظام تعلیم و تربیت برخورد کنیم و همه ساله تجلیل از 
مولفان را داریم اما هیچ اتفاقی نمی افتد، امروز بچه های ما در دوره ابتدایی از حیث مسائل 

تربیتی و پرورشی در خطر هستند و بر ماست که با موانع مبارزه کنیم.

معاون اول قوه قضاییه:

دستگاه قضا آماده پشتیبانی از اقتصاد کشور است
معاون اول قوه قضاییه گفت: دستگاه قضا با تمام قوا از فعالان اقتصادی و توسعه اشتغال در 

هر نقطه از کشور که موجب تثبیت اقتصادی داخلی می شود، حمایت می کند.
حجت الاسلام غلامحسین محسنی  اژه ای روز سه شنبه در آیین تکریم و معارفه 
رییس کل دادگستری آذربایجان غربی افزود: هر امری که در راستای حمایت از تولید 
داخلی و توسعه اشتغال در جامعه شود، مورد حمایت دستگاه قضاست.وی با اشاره به 
اینکه قدرت اقتصادی یکی از مولفه های مهم اقتدار جامعه به شمار می رود، ادامه داد: 
اگر فعالان اقتصادی دچار جرم شوند، باید به گونه ای با آنها رفتار کنیم که لطمه ای به 
فعالیت اقتصادی این قشر وارد نشده و بخش تولید ضرر نکند.حجت الاسلام محسنی اژه 
ای بیان کرد: دشمنان نظام مقدس جمهوری اسلامی در تلاش هستند تا با پمپاژ اخبار 
نادرست در جامعه، یاس و نا امیدی را در بین مردم ترویج کنند که اتحاد مردم و مسوولان 
سد محکمی در مقابل این توطئه هاست.سخنگوی قوه قضاییه اضافه کرد : برخی افراد نیز 
ناخواسته به شایعه پراکنی دشمنان در جامعه دامن می زنند و خود نیز آنان را همراهی 
می کنند که باید در این راستا با هوشیاری برخورد شود و اقدامات لازم صورت گیرد.

حجت الاسلام محسنی اژه ای ادامه داد: ایران اسلامی در دنیای امروز با اقتدار توانسته 
عزت، شرافت، عظمت و جاودانگی کشورمان را به جهانیان نشان دهد و همایش 7۰۰ 
هزار نفری اخیر بسیجیان نمونه ای از این اقتدار است.وی با اشاره به اینکه حمله سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی به مزدوران و منافقان کوردل نمونه ای دیگر از اقتدار سربازان 
جمهوری اسلامی ایران است و امنیت پایدار کشور را نشان می دهد، افزود: باید دقت 
کنیم که ایستادن در مقابل دشمنان زمینه ساز اقتدار همیشگی جمهوری اسلامی ایران 
است. حجت الاسلام محسنی اژه ای ادامه داد: عربستان سعودی، صدام و قزافی که خود 
را تسلیم استکبار کردند، هزینه بسیار زیادی را برای خود به بار آوردند و این در حالی است 
که جمهوری اسلامی ایران با اقتدار به این درجه از امنیت و اقتدار رسیده است.معاون اول 
قوه قضاییه بیان کرد: نحوه رفتار ترامپ با عربستان سعودی به عنوان کشوری مسلمان، 
هیچ وقت برای ما خوشحال کننده نبوده و مایه ناراحتی ما شده است و نشان می دهد که 
تسلیم شدگان چه هزینه ای را پرداخت می کنند.حجت الاسلام محسنی اژه ای با اشاره 
به اینکه عدالت مهمترین رکن قضاوت است، اضافه کرد: اگر قاضی عدالت نداشته باشد 
حق قضاوت ندارد زیرا برای قاضی هیچ حزب و جناحی فرقی ندارد و باید در اعلام حکم 
بی طرفی خود را حفظ کند. وی با اشاره به اینکه نیروی انتظامی یکی از نهادهای رو به 
رشد در کشور است، گفت: این نیروی مقتدر با تنوع کاری بالا در ماه های اخیر عملکرد 

مناسبی را در دستگیری مفسدان اقتصادی داشته است.

سخنگوی هیات رییسه مجلس:

دولت هفته آینده 
سه وزیر پیشنهادی را معرفی می کند

سخنگوی هیات رییسه مجلس گفت: دولت هفته آینده وزیران پیشنهادی تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، امور اقتصادی و دارایی و صنعت و معدن و تجارت را به مجلس معرفی 

می کند و جلسه رای اعتماد نیز دو هفته آتی برگزار می شود.
»بهروز نعمتی« اظهار داشت: مجلس هفته آینده جلسه علنی ندارد و نمایندگان 
برای سرکشی به حوزه های انتخابیه خود می روند.وی افزود: براساس گفت و گویی 
که با محمود واعظی رییس دفتر رییس جمهوری داشتیم، دولت هفته آینده وزیران 
پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی، امور اقتصاد و دارایی و صنعت و معدن و تجارت را 
به مجلس معرفی کند و جلسه رای اعتماد به وزیران پیشنهادی همزمان با آغاز جلسات 
علنی مجلس در هفته بعد از سرکشی به حوزه های انتخابیه نمایندگان برگزار می شود.

سرمقـاله

یادداشت

خبــر

معـاون اول رئیـس جمهور گفـت: راه 
عبور از شـرایط فعلی این اسـت که همه 
کار کنیـم و هـر کـس خیانت کـرد مهر 
خیانـت بـر پیشـانی اش بزنیـم. در ایـن 
وضعیـت کـه مـردم با مشـکل رو بـه رو 
هسـتند تلاش کنیـم با راه هـای خوب و 
مدیـران با انگیـزه از ایـن دوران، با انگیزه 

عبـور کنیم.
پنجمیـن  در  جهانگیـری  اسـحاق 
عشـایر  و  روسـتا  ملـی  روز  همایـش 
اظهـار کـرد: اینکـه جایـگاه روسـتا در 
نظـام اقتصـادی ، سیاسـی و اجتماعی و 
فرهنگی ما کجاسـت امر روشـنی است؛ 
یکـی از مراکز و سـازه هـای اصلی هویت 
بخشـی به ایـران اسـت.معاون اول رئیس 
جمهـور تصریـح کرد: نمـی شـود درباره 
ایـران و ویژگی هایـش گفـت و فکـر کرد 
این امتیـازات مختص به جامعه شـهری 
اسـت.وی ادامـه داد: روسـتا یـک نمـاد 
هویتـی مهـم بـوده و امـروز بـه عنـوان 
کانـون تولید باید به آن اشـاره شـود.بله؛ 
طـی سـالیان گذشـته شـرایطی پیـش 
آمده که بخـش قابل توجهی از جمعیت 
روسـتایی به شـهرها مهاجـرت کرده اند.

معـاون اول ریاسـت جمهـوری سـپس 
البتـه ایـن موضـوع  خاطرنشـان کـرد: 
را نبایـد از نظـر دور داشـت کـه تعـداد 
زیـادی از روسـتاها بـا افزایـش جمعیت 
بـه شـهر تبدیـل شـده اسـت ؛ بنابرایـن 
بخشـی از آمار افزایش جمعیت شـهری 
معنـی اش این نیسـت که روسـتاییان به 
حاشـیه های شـهرها مهاجرت کرده اند، 
بلکـه روسـتاها به شـهر تبدیل شـده اند.

جهانگیری گفت: توسـعه شـهرها وقتی 
شـکل می گیرد که به توسـعه روسـتاها 
توجـه کنیـم. نقاط ضعـف را بـه صورت 
جـدی شناسـایی کنیـم و از آن برنامـه 
اصلاحـی تهیـه کنیم.معـاون اول رئیس 
جمهور سـپس خاطرنشان کرد: ساکنین 

روسـتاها بایـد احسـاس کننـد نیازهای 
اولیه را به خوبی دارا هسـتند. در آسـتانه 
چهل سـالگی جمهوری اسـلامی ، حتما 
یکـی از مـوارد مهـم فراهـم شـدن زیـر 
سـاختار های مهم در روسـتاها هسـتند.

وی در ادامـه یادآورشـد: فرامـوش نکنیم 
در اوایـل انقلاب یک خانواده روسـتایی از 
حداقـل امکانـات رفاهی بی بهـره بودند. 
آنقـدر امکانات رفاهی در روسـتاها وجود 
نداشـت که بعـد امکانات سـاده ای مثل 
یخچـال که آمـد در آمار دولـت ها میزان 
اسـتفاده از ایـن امکانـات طـرح می شـد 
.وی گفـت: بـه جهـت راه آسـفالته بیش 
راه  روسـتایی  جمعیـت  از 9۲درصـداز 
آسـفالته دارنـد. در دو دولـت یازدهـم و 
دوازدهـم میزان آمار راه آسـفالته افزایش 
یافـت. به 7۵۰۰ روسـتا در ایـن دوره آب 
اشـامیدنی و بهداشتی رسـید. معاون اول 
رئیـس جمهـور اظهار کـرد: در سـال 9۵ 
بـه انـدازه ده سـال پیش آب آشـامیدنی 
بـه روسـتاها رسـید. وزیـر محتـرم نفت 
تدبیـری اندیشـید تـا از بودجـه دولـت 
اسـتفاده نشـود اما به روستاها گاز رسانی 
شـود. جهانگیـری در ادامـه یـادآور شـد: 
در حـوزه بهداشـت 99درصـد جمعیـت 
روسـتایی کشـور زیر نظر مراکـز درمانی 

بـرده شـده اسـت. وی بـا اشـاره بـه آمار 
قبولی دانش آموزان در رشـته پزشکی در 
شهرستان سـراوان گفت: این ها استعداد 

هـای کم نظیر کشـور هسـتند.
* کسـی تخلف کرد باید بـا او بر 

خورد قاطع شـود 
معـاون اول رئیـس جمهـوری گفت: 
در جلسـه ای بـه ضرورت ایجاد اشـتغال 
روسـتایی اشـاره کردیـم؛ مقـام معظـم 
رهبری موافقت کردند یک و نیم میلیارد 
دلار بـرای اشـتغال روسـتایی برداشـت 
کنیـم . با توجـه بـه دوران انتخابات برای 
اینکه شـائبه ای پیش نیایـد هر دو طرف 
کمـی تعلـل کردیـم. سـال گذشـته این 
قانـون در اختیـار مـا قـرار گرفـت. توافق 
بـا بانـک ها شـد کـه ایـن مقـدار تبدیل 
بـه ریال شـود با کارمـزد 4تـا ۶/. وام داده 
شـود.وی در همین راسـتا ادامـه داد: این 
مقـدار به صـورت وام نصفش بـا ارز قبلی 
ارائه شـده و از الان به بعد با سـامانه نیما 
در اختیـار روسـتاییان قـرار مـی گیـرد، 
رقمـش قابـل توجـه اسـت .جهانگیـری 
همچنیـن گفـت: بایـد دقـت شـود عده 
ای رانـت جـو نیاینـد سـو اسـتفاده کند 
؛ کسـی تخلـف کـرد باید بـا او بـر خورد 
قاطع شـود. ایـن پول متعلق به کسـانی 

اسـت کـه در مناطـق روسـتایی ایجـاد 
اشـتغال کنند.وی افزود: روندش نسـبت 
بـه آنچه کـه آقای رئیس جمهـور انتظار 
داشـتند کندتر اسـت. در کنار این منابع 
منابـع خوبـی  بـا تدبیـر آقای سـعیدی 
کیـا و رضـوی با همـکاری بانـک  درنظر 
گرفتـه شـده کـه وام 8درصـد بدهنـد. 
۲4۰۰ طـرح تصویب شـده و 1۶۰۰ تای 
آن هـم بـه بهره بـرداری رسـیده اسـت.

معـاون اول رئیـس جمهـور گفـت: طرح 
هـای کوچک و صنایع کوچـک راه ایجاد 
اشـتغال در کشور هسـتند به شرطی که 
هـم اقتصـادی باشـند و هـم کسـی که 
مـی خواهد ایـن کار را انجام دهد اهلیت 
داشـته باشـند.مدیر با انگیزه بن بست ها 

را می شـکند.
* بـی انگیزگـی مسـئولان باید 

شـود اصلاح 
وی در ادامـه سـخنانش بـا اشـاره بـه 
ضـرورت برخـورد بـا فاسـدین اقتصـادی 
گفـت: راهـش  ایـن اسـت کـه همـه کار 
کنیـم و هرکس خیانـت کرد مهر خیانت 
بر پیشـانی اش بزنیم. این کشـور کشـور 
بـزرگ و با اسـتعدادی اسـت.وی گفت: در 
ایـن وضعیت که مردم با مشـکل رو به رو 
هسـتند تلاش کنیم بـا راه هـای خوب و 
مدیـران بـا انگیـزه از ایـن دوران، با انگیزه 
عبور کنیم.جهانگیری در پایان با اشـاره به 
تلاش های دولت برای گسـترش کسـب 
و کار روسـتایی گفـت: جوانـی کـه مـی 
توانسـت ابزار دسـت قاچاقچی قرار بگیرد 
بـا تـلاش عـده ای کـه صندوقـی جهت 
ایجـاد کسـب و کار کوچـک ایجـاد کرده 
بودنـد تعمیرگاهی افتتـاح کـرد، در اوایل 
دولـت به دیـدن این کسـب و کارها رفتم 
، عـده ای در تهـران در  روزنامـه هایشـان 
نوشتند معاون اول رفته و تعمیرگاه افتتاح 
کـرده؛ ایـن تعمیـرگاه ارزشـش از خیلی 

طـرح هـای بـزرگ بیش تر اسـت.

دادستان دیوان محاسبات گفت: این دیوان در پاسخ به استعلام وزارت کشور اعلام 
کرد که تمامی شهرداران ازجمله شهردار تهران مشمول قانون ممنوعیت بکارگیری 

بازنشستگان می شوند.
فیاض شجاعی درباره روند اجرای قانون ممنوعیت بکارگیری بازنشستگان و ابلاغ این 
قانون به دستگاه های مختلف افزود: آمار تقریبی درمورد مقامات بازنشسته که باید کنار 
بروند 17۰ تا ۲۰۰ نفر و درمورد استانداران بازنشسته نیز همان رقم 1۵ نفر است که 
رییس دیوان محاسبات پیش از این اعلام کرد، ولی آمار نهایی بعد از رسیدگی دقیق 

اعلام می شود.
وی خاطرنشان کرد: دیوان محاسبات به تمامی دستگاه های مشمول طی نامه ای 
اعلام کرده است که تمامی بازنشستگان باید تا ۲3 آبان ماه با دستگاه مذکور تسویه کنند 
مگر افرادی که شامل استثنائات قانون منع به کارگیری بازنشستگان می شوند که آنان در 

دستگاه های خود باقی می مانند.
وی ادامه داد: ما منتظر سررسید موعد این زمان هستیم تا با دقت پیگیری های لازم 

را از دستگاه ها داشته باشیم.
دادستان دیوان محاسبات تصریح کرد: قانون ممنوعیت بکارگیری بازنشستگان شامل 
افرادی می شود که قبلا حکم بازنشستگی دریافت کرده ولی مجددا به کار گرفته شده 
اند و این به کارگرفتگی به نحو مطلق و عموم می تواند تحت هر عنوانی ازجمله مدیریت، 

معاونت، مشاوره یا کارمند معمولی باشد.
شجاعی افزود: بر اساس این قانون، بکارگیری هر بازنشسته ای که حکم بازنشستگی را 
دریافت کرده و مشمول استثنائات مقرر در تبصره ماده واحده اصلاحی قانون ممنوعیت 

به کارگیری بازنشستگان نیستند، ممنوع است.
وی یادآور شد: این ممنوعیت، شامل بازنشستگان به کارگرفته در دستگاه های 

مختلف چه به صورت قراردادی و چه به صورت اعاده به خدمت نیز می شود.

وی تصریح کرد: بر اساس این قانون بکارگیری بازنشستگان در همه دستگاه 
های موضوع ماده ۵ قانون مدیریت خدمات کشوری شامل تمامی وزارتخانه ها، 
موسسات دولتی، موسسات یا نهادهای عمومی غیر دولتی، شرکت های دولتی، 
دستگاه هایی که شمول قانون بر آنها مستلزم ذکر یا تصریح نام است، )مثل 
...( ممنوع شده است و  شرکت ملی نفت، بانک مرکزی و بیمه های دولتی و 
دستگاه های موضوع این قانون صرفا در چهارچوب، تبصره ۲ آن می توانند از 
خدمات بازنشستگان با مدرک تحصیلی کارشناس و بالاتر به صورت پاره وقت 
حداکثر تا یک سوم ساعات اداری کارمندان رسمی با حق الزحمه متناسب با 

ساعات کاری آنها استفاده کنند.
دادستان دیوان محاسبات ادامه داد: شهرداری ها و شرکت های تابع شهرداری ها 
که بیش از ۵۰ درصد سهام آنان متعلق به شهرداری ها است نیز از مصادیق موسسات 
و نهادهای عمومی غیر دولتی محسوب می شوند، از این رو شهرداران از جمله شهردار 

تهران نیز مشمول این قانون قرار می گیرد.
شجاعی افزود: هیچ بازنشسته ای را در این دستگاه ها نمی توان به کار گرفت مگر این 

که شامل استثنائات ۶ گانه مقرر در قانون باشند.
وی یادآور شد: سمت های مذکور در بندهای الف، ب و ج ماده 71 قانون خدمات 
کشوری شامل روسای سه قوه، معاون اول رییس جمهوری، اعضای شورای نگهبان، 
نواب مجلس، وزرا، نمایندگان مجلس ، معاونان رییس جمهوری استثنائات مقرر در این 

قانون هستند.
دادستان دیوان محاسبات ادامه داد: همچنین نیروهای مسلح با مجوز فرماندهی 
معظم کل قوا، بازنشستگان وزارت اطلاعات تا سقف یک درصد مجموع نیروهای شاغل 
رسمی این وزارتخانه صرفا در این وزارتخانه، جانبازان بالای ۵۰ درصد، آزادگان بالای سه 

سال اسارت و فرزندان شهدا نیز از این قانون مستثنی هستند.

اخبــار

شورای  رییس  هاشمی  محسن 
اسلامی شهر تهران و فرزند آیت الله 
هاشمی رفسنجانی درباره طرح یک ادعا 
در خصوص حج سال ۶۵ به نقل از احمد 
منتظری، گفت: نامه ای به ایشان نوشتم 
و توضیحات لازم در خصوص نادرست 

بودن این موضوع را ارائه کردم.
احمد منتظری فرزند مرحوم آیت الله 
منتظری اخیرا در مصاحبه ای ادعا کرده 
از سوی ۶پاسدار  منفجره  مواد  حمل 
انجام شده که با آیت الله هاشمی کار 
می کرده اند، او مدعی می شود در این باره 
علی شمخانی اطلاعات تکمیلی دارد؛ 
ولی شمخانی می گوید آن زمان درگیر 

جبهه بوده و اطلاعی ندارد.
محسن هاشمی روز سه شنبه در 
جریان بازدید از خبرگزاری جمهوری 
اسلامی در گفت و گو با خبرنگار سیاسی 
احمد  به  ای  نامه  اخیرا  افزود:  ایرنا، 
منتظری نوشتم که البته نمی دانم این 
نامه در مطبوعات آمده است یا نه، چون 

قرار بود این نامه را به ایشان برسانند تا 
بعد رسانه ای شود.

وی ادامه داد: البته نامه همراه با سلام 
بوده و بدون سلام نیست. به ایشان گفتم 
موضوعی را که شما مطرح کرده اید، نمی 
تواند درست باشد. اولا آیت الله هاشمی 
این گونه  و  نداشتند  تیم  زمانی  هیچ 
کار نمی کردند. شرایطی که ادعا شده 
بود در سال ۶۵ زمانی است که ایشان 
جانشین کل قوا بوده و نیروهایی مسلح 
زیرنظر آیت الله هاشمی رفسنجانی کار 
می کردند. وی ادامه داد: همان زمان هم 
گزارش این موضوع اعلام و معلوم شد 
یک گروه خودسر این اقدام را انجام داده 
و محل آن هم مشخص بود که کجا این 
اتفاق افتاده است که البته نمی خواهم 
این موضوع را باز کنم. هاشمی گفت: در 
یکی از شهرهای اصفهان این اتفاق افتاده 
بود و حاجیان هم که رفته بودند از همان 
جا رفته بودند.فرزند آیت الله هاشمی 
رفسنجانی گفت: همچنین گفته بودند 

که آقای شمخانی در جریان هستند که 
من با او هم صحبت کردم که گفت من 
آن زمان یعنی سال ۶۵، آنقدر درگیر 
جنگ بودم که به این کارها نمی توانستم 
بپردازم و جزو وظایف من نبوده است. 
شمخانی جزو فرماندهان ارشد جنگ در 
این تاریخ بود. وی این ادعاها را نادرست 
دانست و گفت: مجموعا این کار درستی 
نبود که کار یک گروه خودسر را در این 
شرایط که کشور در تلاطم و متهم به 
بعضی از کارهای اینچنینی است به ویژه 
عربی،  کشورهای  از  بعضی  مقابل  در 
نظام و مسوولین ارشد را متهم به این 
کار کنیم به نظرم نه عاقلانه، نه مدبرانه و 
نه کار دوستانه ای بود.هاشمی در پاسخ 
به این سوال که چرا در این شرایط این 
اقدام صورت گرفته است، گفت: نمی 
دانم، ولی به نظرم می آید باید آن کسی 
را که با ایشان مصاحبه کرده بود بیشتر 
مورد سوال قرار داد. اگر با هدف اقدام 
شده که خیلی بد بوده، آن هم در این 

شرایط، اگر بدون هدف و اتفاقی بوده 
که نباید موضوعی را که مستند نبوده و 
اسناد آن موجود نیست مطرح می کرد 
زیرا کاملا زمان آن معلوم و مشخص بود 
که از سوی یک گروه خودسر اقدام شده 
که در سیستم امنیتی ما حتما گزارشات 
آن هم وجود دارد. وی افزود: برای همین 
در نامه ام نوشتم که ما از دوستداران آیت 
الله منتظری هستیم و خواهیم بود و آیت 
الله هاشمی هم جزو ارادتمندان واقعی 
ایشان بودند و من یادم هست آن زمانی 
که امام )ره( قصد داشتند نامه تندی به 
آیت الله منتظری بنویسند، ابوی رفتند 
خدمت امام و به اشک ریختن رسیدند 
و از این نامه جلوگیری کردند و آن زمان 
نامه نوشته نشد.هاشمی گفت: ما هم 
همچنان راه آیت الله هاشمی را ادامه 
می دهیم و جزو دوستداران خانواده آیت 
الله منتظری، خود ایشان و بیت ایشان 
هستیم و امیداوریم که این سوء تفاهم 

دیگر پیش نیاید.

محسن هاشمی: 

ادعای احمد منتظری نادرست بود

معاون اول رئیس جمهور:

هرکس خیانت کرد مهر خیانت بر پیشانی اش بزنیم

دادستان دیوان محاسبات:

شهرداران مشمول قانون منع بکارگیری بازنشستگان می شوند

یک عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت :ما 
باید به اشکال مختلف از آسیب زدن به وحدت در جامعه 
اجتناب کنیم. مساله fatf با توضیحاتی که مسئولین 
دادند و استدلال هایی که برایش ذکر کردند، خصوصاً 
بندهایی که مورد تصویب مجلس قرار گرفته که مربوط 
به پولشویی و عدم تامین مالی تروریسم و امثالهم هست، 
کار کارشناسی روی آن انجام شده و چنین تشخیص داده 

شده که به مصلحت نظام و مردم است. 
آیت الله سید محمد غروی  درباره لزوم پرهیز از 
دوقطبی کردن فضای سیاسی کشور به بهانه تصویب 
قانون یاد شده، گفت: شرایط امروز ما در وضعیت ویژه ای 
قرار دارد؛ زیرا مستلزم ایستادگی و مقاومت در برابر دشمن 
و حفظ وحدت ملی است. اگر برخی مسائل باعث شوند 
تا این وحدت آسیب ببیند، زمینه ای فراهم می کند تا 
دشمن بتواند توطئه کند و توطئه او بتواند تاثیرگذار باشد.

وی با بیان اینکه ما باید به اشکال مختلف از آسیب 
زدن به وحدت در جامعه اجتناب کنیم، یادآور شد: مساله 
با توضیحاتی که مسئولین دادند و استدلال   FATF
هایی که برای آن ذکر کردند، خصوصاً بندهایی که مورد 
تصویب مجلس قرار گرفته که مربوط به پولشویی و عدم 
تامین مالی تروریسم و امثالهم هست، کار کارشناسی روی 
آن انجام شده و چنین تشخیص داده شده که به مصلحت 

نظام و مردم است.
غروی بیان کرد: هنوز مشخص نیست برخی چرا بر 

سر این موضوع سینه چاک می دهند و خود را به آب 
و آتش می زنند و فریاد می زنند که اتفاقات عجیبی در 
حال وقوع است. باید توجه داشته باشیم که این موضوعی 
بدیهی نیست و قطعاً عده ای موافق و گروهی هم مخالف 
آن هستند و هر دسته نیز استدلال هایی برای خود دارند. 
همه ما باید به دنبال این باشیم که آنچه مصلحت نظام 
است تحقق پیدا کند. عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم در ادامه گفت: طبیعتاً FATF در مجلس مطرح شده 
و کار کارشناسی روی آن صورت گرفته، از سوی دیگر 
دولت نیز درباره آن توضیحات کافی ارائه داده و شرایط 
کشور و بین المللی را مطرح کرده و بالاخره به اینجا 
رسیده که مصلحت کلی نظام تصویب این لوایح است و 
با توجه به اختلاف نظرهایی که درباره برخی بندها وجود 

داشت، آن را تصویب کرد.
* کسانی که دلسوز نظام و انقلاب هستند نباید 

به وحدت ملی آسیب رسانند
وی افزود: باید توجه داشت که تشکیلات های دیگری 
هم برای بررسی و نظارت مانند شورای نگهبان و مجمع 
این  تردید  بی  دارند،  وجود  نظام  مصلحت  تشخیص 
موضوع مسیر مناسب خود را طی خواهد کرد و این گونه 
نیست که تصور کنیم 1۲۰ نفر از نمایندگان حافظ نظام 
بوده و مسائل را صددرصدی می فهمند و 143 نفر متوجه 
نمی شوند. برخی تلاش می کنند چنین القاء کنند که با 

تصویب این لوایح آسیب جدی به نظام وارد شده است.

غروی در گفت و گو با جماران،   بیان کرد: بالاخره 
بر سر هر موضوعی اکثریت و اقلیتی در مجلس وجود 
دارد که بر اساس آن موضوعات مطابق روال بررسی می 
شوند، اما ما نباید حرکتی انجام دهیم که موجب شقاق 
و دودستگی در میان نمایندگان و خواص و انتقال آن به 
مردم شود. چرا که وقتی وحدت آسیب ببیند، دشمن 
از این راه به اهدافش می رسد و زمینه ای فراهم می 
آورد که اتفاقاتی غیرقابل کنترل رخ دهد. همه کسانی 
که دلسوز نظام و انقلاب هستند باید توجه کنند که به 
وحدت ملی آسیب نرسانند. بحث و انتقاد به معنای این 
نیست که به روی یکدیگر چنگ بزنیم و همدیگر را این 

گونه متهم کنیم.
* باید در برابر تصمیم مجلس تسلیم شویم

وی اظهار کرد: رفتارهای ما نباید به دوقطبی شدن 
جامعه منجر شود، زیرا این نه به مصلحت نظام و نه کشور 
است. انتظار می رود که جناح ها خویشتنداری کرده و 
توجه داشته باشند که اگر موضوعی برخلاف مصالح نظام 

باشد، در نهایت تصویب نخواهد شد.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پایان گفت: 
باید توصیه های رهبر معظم انقلاب را مورد توجه قرار 
دهیم و اگر بررسی یک موضوع به مجلس واگذار شد، 
در برابر تصمیم مجلس تسلیم شویم. از این رو، برخی از 
حرکت های تند و تیز که موجب انشقاق و دلواپسی مردم 

می شوند، به هیچ عنوان صحیح نیست.

آیت الله سید محمد غروی : 

FATF به مصلحت نظام و مردم است

مصطفی  داننده

جلال خوش چهره
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اقتصادی

مهدی پازوکی :

بدونشفافیتامکانجذبسرمایهگذاری
خارجیممکننیست

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: اگر می خواهیم با اروپا و جامعه جهانی کار کنیم 
باید مقررات بین المللی را پاس بداریم، مثلا تصویب CFT در مجلس این سیگنال مثبت 
را صادر کرد و باید توجه کرد که بدون شفافیت امکان جذب سرمایه گذاری خارجی 

وجود نخواهد داشت.
مهدی پازوکی در مورد ایجاد سوئیفت اروپایی و بسط رابطه اقتصادی با اروپا گفت: 
ایجاد سوئیفت اروپایی خبر بسیار خوبی است و حتی قرار است سیستم بانکی اتحادیه 
اروپا و ایران، بانک مشترک با محوریت یورو تاسیس کنند تا ارز حاصل از صادرات ایران 
در این حساب نگه داری شود، خریدهای ایران از این حساب پرداخت شود که این 

اقدامات با نزدیک شدن به 4 نوامبر)13 آبان( کار بخردانه ای است.
وی ادامه داد: ما در این شرایط باید سعی کنیم تا بالاترین حد رابطه اقتصادی را با 
اروپا بویژه آلمان و فرانسه داشته باشیم، چون آلمان اولین قدرت اقتصادی اتحادیه اروپا 
و چهارمین قدرت اقتصادی جهان است بنابراین  نوکر آمریکا نبوده بلکه نوکر منافع 
ملی خود است، از سویی فرانسه عضو شورای امنیت است و باید تمام تلاش خود را در 

راستای برقراری رابطه با آنها بکار ببندیم.
پازوکی با اشاره به نقش شفافیت در برقرای رابطه اقتصادی با اروپا گفت: اگر می خواهیم 
با اروپا و جامعه جهانی کار کنیم باید مقررات بین المللی را پاس بداریم، مثلا تصویب 
CFT در مجلس این سیگنال مثبت را صادر کرد و باید توجه کرد که بدون شفافیت 

امکان جذب سرمایه گذاری خارجی وجود نخواهد داشت.
وی افزود: اقدام مجلس موجب نارضایتی آمریکا، اسرائیل و عربستان شد چون آنها به 
دنبال منزوی کردن کشور و دور کردن ما از جامعه جهانی هستند و در شرایطی که خود 
ما قربانی تروریسم هستیم سعی دارند ما را حامی آن نشان دهند. همچنین  تصویب 
لایحه CFT گامی در راستای حل مشکلات اقتصادی است هرچند بیشتر مشکلات ما 

ریشه در مدیریت اقتصادی دارد.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به نقش و جایگاه بانک مرکزی گفت: بانک مرکزی نیز 
باید در راستای مبارزه با پولشویی اقدام کند و سعی کند استقلال خود را حفط کند؛ به 
عبارت دیگر صندوقدار دولت نباشد. نباید فراموش کرد که حفظ ارزش پول ملی و ثبات 

اقتصادی در گرو اقتدار بانک مرکزی است.
پازوکی ادامه داد: امیدواریم آقای همتی با استفاده از نیروهای تکنوکرات بویژه در 

زمینه فاینانس عقب ماندگی تقریبا 30 ساله ما از سیستم بانکی جهانی را جبران کند.
وی گفت: برای قرار  گرفتن در میان قدرت های اقتصادی نیازمند بانک مرکزی فعال 

در تعامل با جامعه جهانی جهت حفظ منافع ملی هستیم.
 

چهار بسته حمایتی دولت در جلسه غیرعلنی مجلس بررسی شد

وعدهپرداختکارتاعتباری۱۰۰هزارتومانی
به۱۱میلیوننفر

یک عضو کمیسیون برنامه بودجه مجلس شورای اسلامی از ارائه گزارش مسئولان  
دولتی درباره چهار بسته حمایتی دولت در جلسه غیر علنی دیروز مجلس خبر داد.

علی قربانی در گفت وگو با ایسنا، با بیان این مطلب اظهار کرد: آقای سینکی، معاون 
وزیر صنعت با حضور در جلسه غیر علنی صبح دیروز مجلس شورای اسلامی از تهیه 
چهار بسته حمایتی برای حمایت از اقشار آسیب پذیر در چهار سطح خبر داد و گفت  که 
این کمک ها تا پایان سال به صورت کالایی و در قالب کارت برای خرید از فروشگاه های 

رفاه به مردم ارائه می شود.
وی با اشاره به طرح دغدغه  نمایندگان در زمینه گرانی در جلسه غیر علنی مجلس 
شورای اسلامی، تصریح کرد: بسیاری از کالاهای اساسی به گفته وزیر جهاد کشاورزی با 
نرخ چهار هزار و ۲00 تومان وارد می شوند، ولی در برخی از موارد شاهد افزایش قیمت 
و نایاب شدن برخی از کالاها هستیم. انتظار و توقع نمایندگان این است که همان طور 
که  قیمت ارز ظرف چند روز کنترل شد، در مورد قیمت کالاها نیز اقدامی صورت بگیرد.

این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در ادامه ، یادآور شد: اگر 
گرانی کالاها ادامه  یابد هر قدر حمایت هایی از اقشار آسیب پذیر انجام شود، تکافوی 
زندگی آنها را نخواهد کرد. هم چنان که با تلاطمی در بازار ارز سیستم اقتصادی ما دچار 
نوسان شد و در این شرایط اقشار آسیب پذیر، کسانی که درآمد ثابت دارند و سه میلیون 
بیکاری که هیچ حمایتی نمی شوند روز به روز ضعیف تر خواهند شد و فاصله بین فقیر 

و غنی نیز افزایش می یابد.
قربانی ادامه  داد: انتظار ما از دولت این است که با برنامه خود را برای جنگ اقتصادی 
آماده کند، اگرچه ممکن است فروش نفت کاهش یابد، ولی این موضوع از محل افزایش 
قیمت نفت جبران خواهد شد و ما می توانیم هزینه های غیر ضروری را نیز کاهش دهیم.

این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در پایان با بیان این که 
دولت به صورت محافظه کارانه و انفعالی با این شرایط برخورد می کند، خاطرنشان کرد: 
بخشی از گرانی ها شامل کل جامعه می شود، بخشی اقشار ضعیف را تحت فشار قرار 
می دهد و بخشی از کالاها ممکن است جزو کالاهای اساسی تعریف نشود، ولی گران 
شدن آنها زندگی مردم را تحت الشعاع قرار می دهد، مثل لاستیک که در ماجرای اخیر 

کامیونداران تاثیر گرانی آن را شاهد بودیم.
رئیس کمیسیون ا جتماعی مجلس شورای اسلامی از پرداخت کارت اعتباری 100 

هزار تومانی به 11 میلیون نفر خبر داد.
سلمان خدادادی در حاشیه نشست غیر علنی دیروز در جمع خبرنگاران گفت: در این 
جلسه آقای نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه گزارشی را درباره ی بازار ارز و مسائل 

کلان اقتصادی به نمایندگان ارائه کرد.
وی افزود: ایشان همچنین توضیحاتی را درباره ی بسته حمایتی دولت از اقشار کم 
درآمد ارائه و اعلام کرد که به زودی کارت اعتباری 100 هزار تومانی، به 11 میلیون نفر 

پرداخت می شود تا بتوانند از فروشگاههای زنجیره ای خرید کنند.
خدادادی همچنین یادآور شد: این 11 میلیون نفر تحت پوشش شش نهاد از جمله 

کمیته امداد، بهزیستی و هلال احمر و ستاد اجرایی فرمان امام هستند.
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با بیان این که طبق اعلام نوبخت ۲30 هزار میلیارد 
تومان سبد کالا به اقشار کم درآمد پرداخت شده اظهار کرد: به گفته ی ایشان در این 
نوبت که به زودی انجام می شود 11 هزار میلیارد تومان به اقشار کم درآمد اختصاص 

خواهد یافت.

عضو هیات علمی دانشکده مهندسی خودرو دانشگاه علم و صنعت  مطرح کرد

تحریمصنعتخودروبهترینفرصتبرای
ایرانخودرووسایپا

عضو هیات علمی دانشکده مهندسی خودرو دانشگاه علم و صنعت گفت: تحریم 
صنعت خودرو از سوی آمریکا فرصت مناسبی برای ایران خودرو و سایپا است تا با 
طراحی پلت فرم مشترک، با کمترین هزینه به سمت خودکفایی در این صنعت حرکت 
کنند. ابوالفضل خلخالی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در حال حاضر هم ایران خودرو 
و هم سایپا هر کدام به طور جداگانه پروژه طراحی و تولید پلت فرم ملی را در دست اجرا 
دارند. وی با بیان اینکه هزینه های طراحی و تولید پلت فرم بسیار بالا است، خاطرنشان 
کرد: در شرایط فعلی که صنعت خودرو با مشکلات داخلی و خارجی مختلفی روبرو 
است بهتر است این دو شرکت مشترکا یک پلت فرم را تولید کنند تا هزینه های آنها 
در این حوزه کاهش یابد. عضو هیات علمی دانشکده مهندسی خودرو دانشگاه علم و 
صنعت ادامه داد: تولید مشترک پلت فرم سال ها است که به رویه ای فراگیر در میان 
خودروسازان بین المللی تبدیل شده است و خودروسازان صاحب نام با مشارکت یکدیگر 
پلت فرم طراحی و تولید می کنند. وی افزود: به عنوان مثال دو شرکت خودروسازی 
نیسان و رنو با مشارکت یکدیگر یک پلت فرم مشترک طراحی و تولید کرده اند و هر کدام 
خودروهای مدنظر خودشان را با برند اختصاصی خودشان بر روی این پلت فرم تولید 
و عرضه کرده اند. خلخالی با بیان اینکه پیشنهاد تولید مشترک پلت فرم از سوی ایران 
خودرو و سایپا به هیچ وجه به معنای پیشنهاد ادغام این دو خودروساز نیست، تصریح 
کرد: اتفاقا این دو خودروساز بزرگ باید به صورت مستقل به فعالیت خود ادامه دهند 
تا جریان رقابت در صنعت خودروی کشور حفظ شود اما بهتر است در حوزه طراحی 
و تولید پلت فرم از تجربه های بین المللی استفاده کرده و با یکدیگر همکاری کنند تا با 

هم افزایی، هزینه ها کاهش و خروجی کار ارتقاء یابد.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

آقای محمدعلی محمدی    پرونده کلاسه 139111443000۲013117  به  مربوط   1-رأی شماره 13976033000۲010978 
فرزندرضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 136/60متر مربع پلاک شماره  فرعی از 1843 اصلی 

واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید حسین شریفی خریداری کرده است. )م الف ۲956(
   ۲- رأی شماره 13976033000۲01۲40۲ مربوط به پرونده کلاسه 139511443000۲00087۲  خانم اشرف دفتری فرزند علی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 160 متر مربع پلاک شماره  فرعی از ۲۲09 مکرر اصلی واقع 

در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مرحوم سیدعلی اکبر تولیتی خریداری کرده است. )م الف ۲957(
3- رأی شماره 13976033000۲010965 مربوط به پرونده کلاسه 139111443000۲006316 آقای هادی اسدی فرزندترابعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 54/17 متر مربع پلاک شماره 6/6۲9 فرعی از ۲30۲ اصلی 

واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی حسین کوچکی فشکی خریداری کرده است. )م الف ۲958(
4-رأی شماره 13976033000۲01۲9۲3 مربوط به پرونده کلاسه 139111443000۲011554 آقای  حبیب اله رشید فرزند  
اسماعیل در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 179/85 متر مربع پلاک شماره فرعی از 1934مکرر 
اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی /سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر سند ۲9399-87/1۲/۲6 دفتر 41 قم دارای 

مالکیت می باشد. )م الف ۲959(
5-رأی شماره 13976033000۲01۲79۲ مربوط به پرونده کلاسه 139۲11443000۲004099 آقای  خلیل مرهونی فرزند ابراهیم 
در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 66/5 متر مربع پلاک شماره ۲ 
فرعی از ۲337 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدحسین ضیائی بیگدلی خریداری کرده است. )م 

الف ۲960(
6-رأی شماره 13976033000۲01۲790 مربوط به پرونده کلاسه 139۲11443000۲004098 خانم صدیقه مرهونی فرزند یاسین 
در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 66/5 متر مربع پلاک شماره ۲ 
فرعی از ۲337 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدحسین ضیائی بیگدلی خریداری کرده است. )م 

الف ۲961(
7-رأی شماره 13976033000۲01۲884 مربوط به پرونده کلاسه 139511443000۲001461 آقای  علی رجبی   فرزند قدرت 

اله  در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 67/10متر مربع پلاک شماره  فرعی از 186۲ اصلی واقع 
در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباسعلی صفری زمردی خریداری کرده است . )م الف ۲96۲(

8-رأی شماره 13976033000۲01۲403 مربوط به پرونده کلاسه 139611443000۲001975 آقای  موسی رضا بیات هاشمی  
فرزند رضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 97/8متر مربع پلاک شماره 30 فرعی از ۲350 

اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اسماعیل طالبی مزرعه شاهی خریداری کرده است . )م الف ۲963(
9-رأی شماره 13976033000۲00851۲ مربوط به پرونده کلاسه 139۲11443000۲001۲6۲ آقای ابوالقاسم رضائی موحد فرزند 
مصطفی در قسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 100 متر مربع پلاک شماره  111فرعی از ۲591 
اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی / سند رسمی / سند مالکیت مشاعی برابر صفحه 474 دفتر 394 دارای مالکیت می 

باشد. )م الف ۲964(
10-رأی شماره 13976033000۲01۲841 مربوط به پرونده کلاسه 139111443000۲010688  آقای جعفر محمدیان سنج 
فرزند حسن  در قسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲0 متر مربع پلاک شماره  فرعی از 1965اصلی 

واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سیداحمد فاتحی خریداری کرده است . )م الف ۲965(
11-رأی شماره 13976033000۲011143 مربوط به پرونده کلاسه 139611443000۲001350 خانم آسیه حسینی فرزند یداله 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 94 متر مربع  که 55/95 متر مربع  از پلاک 3 فرعی و مقدار 
37/44 متر مربع از پلاک شماره 4 فرعی از ۲۲79 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه خلیل اله شاطریان 

نسبت به پلاک 3 فرعی 55/95 متر مربع نسبت به 4 فرعی 37/44 متر مربع  خریداری کرده است . )م الف ۲966(  
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: سه شنبه  97/07/03
تاریخ انتشار نوبت دوم: چهارشنبه 97/07/18 
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

خودروهای فاقد استاندارد سهم مهمی را در افزایش مصرف سوخت کشور و 
هدررفت یارانه بخش انرژی دارد؛ به طوری که با رعایت استانداردهای خودرویی 
در این زمینه و استفاده از فناوری های جدید می توان حدود 30 درصد از مصرف 

بنزین کاست.
آمار نگران کننده مصرف سوخت و بنزین در کشور، یارانه سنگین پرداختی برای 
تامین آن و هدر رفت انرژی، همه توجه ها را به سوی لزوم کاهش مصرف و بهینه 
سازی توسط مردم جلب می کند اما آنچه در این میان کمتر به آن پرداخته می 
شود، سهم خودروهای بی کیفیت داخلی در افزایش مصرف سوخت و تحمیل هزینه 

هنگفت بر دوش مردم و بودجه کشور توسط آنهاست.
وضعیت ناگوار رعایت استانداردهای مصرف سوخت توسط صنعت خودروسازی 
کشور به حدی است که در مرحله جدید واگذای برچسب های مصرف انرژی به 
خودروهای تولید داخلی که امسال اجرا شد هیچ خودرویی نتوانست در زمینه مصرف 
انرژی برچسب ایِ )A( را دریافت کند، در واقع بالاترین امتیاز کسب شده توسط 

خودروهای داخلی نشان بی )B( بود.
همچنین هشت محصول از 6 کارخانه تولیدکننده خودرو در کشور نتوانسته اند 
هیچیک از استانداردهای مصرف سوخت )A تا G( را کسب کنند و به طور کلی فاقد 

استاندارد مصرف سوخت تشخیص داده شده اند.

براساس بررسی های انجام شده، با توجه به شرایط کنونی اگر خودروسازان اقدامی 
برای بهبود کیفیت خودروهای خود در مصرف سوخت انجام ندهند در ۲ سال آینده 
که مرحله جدید ارزیابی استانداردهای مصرف سوخت و برچسب انرژی خودروها 
انجام می شود، حدود نیمی از خودروهای تولیدی کشور قادر به دریافت هیچ نوع از 

برچسب انرژی نخواهند بود.
* مصرف بالای سوخت در بخش حمل و نقل

در همین پیوند، مدیر بهینه سازی انرژی در بخش حمل و نقل شرکت بهینه سازی 
مصرف سوخت در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا اظهارداشت: در سال گذشته 
۲۲ میلیون و 90 هزار دستگاه خودرو سواری در کشور تردد می کردند که شامل 18 

میلیون و 640 هزار خودروی سواری و سه میلیون و 450 هزار وانت بود.
ساسان کاظمی نژاد افزود: براساس آمار، شمار موتور سیکلت های فعال نیز 11 

میلیون و ۲00 دستگاه بود.
وی با یادآوری اینکه در سال گذشته 870 هزار خودرو فرسوده در کشور تردد 
داشته اند، اضافه کرد: در بسیاری از کشورها، خودروهای بالای پنج سال فرسوده 
محسوب می شود اما در ایران به دلایل مختلف خودروهای عمومی مانند تاکسی با 

عمر بیش از 10 سال فرسوده است.
وی یادآور شد: همچنین برای فرسوده بودن خودروهای سواری تعریف خاصی 

نشده است، بنابراین خودروهای سواری با عمر بسیار بالا هنوز در حال تردد هستند.
* افزوده شدن 1.5 میلیون خودرو جدید تا سال آینده

مدیر بهینه سازی انرژی در بخش حمل و نقل گفت: میزان مصرف بنزین در 6 ماه 
نخست امسال به طور میانگین 89 میلیون لیتر در روز بوده که در شهریورماه به 96 

میلیون لیتر رسیده است.
کاظمی نژاد ادامه داد: هر خودرو به طور میانگین در ایران روزانه چهار لیتر و 

موتورسیکلت ۲ لیتر بنزین مصرف می کند.
وی اضافه کرد: براساس آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت تا پایان سال 98 یک 
میلیون و 500 هزار خودرو جدید به ناوگان خودروهای در حال تردد کشور افزوده و 

باعث جهش جدید در مصرف سوخت می شود.
* خودروهای فاقد استاندارد، عامل رشد مصرف سوخت

مدیر بهینه سازی انرژی در بخش حمل و نقل ادامه داد: یکی از روش های مهم 
برای کاهش مصرف سوخت، نوسازی ناوگان خودرویی و استفاده از فناوری های 

جدید در صنعت خودرو سازی است.
وی اضافه کرد: باید از طریق توسعه دولت الکترونیک و تشویق مردم به استفاده 
از خودروهای همگانی زمینه برای کاهش استفاده از خودروهای شخصی و کاهش 

مصرف بنزین را فراهم کرد.
کاظمی نژاد با مقایسه میانگین مصرف سوخت خودرو در ایران و جهان گفت: 
میانگین مصرف سوخت برای خودروهای کشور به ازای هر 100 کیلومتر حدود 7.5 
لیتر است؛ در حالی که در دنیا حدود 5.5 لیتر برآورد می شود که با برنامه ریزی های 

انجام شده به 4.5 لیتر نیز کاهش خواهد یافت.
فاقد  خودروها  بلکه  نیستند  مقصر  مردم  خودرو،  بخش  در  کرد:  تصریح  وی 

استانداردهای لازم برای مصرف بهینه سوخت ساخته شده است.
* امکان کاهش 40 درصدی مصرف سوخت 

مدیر بهینه سازی انرژی در بخش حمل و نقل گفت: در صورت رعایت استانداردهای 
مصرف سوخت توسط خودرو ها و استفاده از فناوری های جدید، حدود 30 درصد 
و همچنین در صورت توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی، توسعه دولت الکترونیک و 
بهبود فرهنگ رانندگی در مجموع، حدود 40 درصد در مصرف بنزین کشور صرفه 

جویی می شود.
وی همچنین به تهیه برچسب مصرف سوخت برای خودروها اشاره کرد و گفت: این 

طرح با همکاری سازمان ملی استاندارد اجرا می شود.
کاظمی نژاد با بیان اینکه سازمان ملی استاندارد به تازگی برخی خودروهای فاقد 
استاندارد را معرفی کرده که نمی توانند شماره گذاری شوند، اضافه کرد: با اجبار 

سازمان ملی استاندارد، خودروسازان به سراغ اصلاح خودروهای خود رفته اند.
* ساخت موتور کم مصرف داخلی برای خودرو

مدیر بهینه سازی انرژی در بخش حمل و نقل از ساخت موتور کم مصرف داخلی 
خبر داد و گفت: این موتورها میزان مصرف سوخت خودرو را به چهار تا 4.5 لیتر برای 

هر 100 کیلومتر کاهش می دهد.
کاظمی نژاد اضافه کرد: فناوری ساخت این موتورها به کشور وارد و نمونه این 

موتورها نیز تولید شده است تا خودروسازان از آنها استفاده کنند.

خودروهای فاقد استاندارد، عامل رشد مصرف سوخت 

کاهش 30 درصدی مصرف بنزین با استانداردسازی خودروها

رئیس کل بانک مرکزی گفت: با اختیاراتی که از سوی سران 
سه قوه به بانک مرکزی داده شده است، این بانک فعالانه در بازار 

حضور دارد.
»عبدالناصر همتی« در نشست شورای هماهنگی مراکز روابط 
عمومی و اطلاع رسانی دستگاه های اجرایی دولت که به میزبانی 
بانک مرکزی برگزار شد، گفت: اکنون در شرایط حساسی قرار 
داریم و در تلاش هستند که انسجام و حمیت در میان مردم را 

از بین ببرند. 
وی افزود: بنابراین ضروری است روابط عمومی های دستگاه های 
اجرایی با اطلاع رسانی مناسب و بهره گیری از راهبردهای ارتباطی 
و اطلاع رسانی ضمن کمک به انسجام میان دستگاه ها، به عبور از 

شرایط دشوار و حساس فعلی کمک کنند. 

رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: با تلاش های انجام گرفته 
بخش زیادی از تحریم ها کارساز نبوده است و خوشبختانه کشور 
از پشتوانه خوبی برای ایستادگی در برابر جنگ اقتصادی بهره 

مند است. 
همتی ضمن استقبال از نقطه نظرات اقتصادی دستگاه های 
اجرایی، خواهان منطقی شدن خواسته ها و نیز افزایش همراهی و 

همیاری در اظهارنظرها شد.
در این جلسه بر لزوم حفظ همگرایی و انسجام رسانه ای دستگاه 
های اجرایی، افزایش گفت و گو و ارتباط با نخبگان دانشگاهی و 
مردم، نحوه مقابله با اخبار جعلی و نیز افزایش اعتماد عمومی و 
امیدبخشی به جامعه تاکید شد و سیاست ها و راهبردهای رسانه 

ای به ویژه در حوزه اقتصادی به بحث و بررسی گذاشته شد.

قوا  سران  اقتصادی  هماهنگی  عالی  شورای  ایرنا،  گزارش  به 
هفته گذشته به بانک مرکزی اختیارات لازم را برای دخالت و 
مدیریت در بازار ارز داد؛ این اختیارات مواردی چون انتشار اوراق 
مشارکت ارزی و ریالی، خرید و فروش فوری ارز حاصل از صادرات 
پتروشیمی، فولاد و دیگر محصولات صادراتی در بازار ثانویه و انجام 

عملیات بازار باز را در بر می گیرد.
همچنین شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا به منظور 
اتباع دولت های  ارزی،  منابع  تشویق سرمایه گذاری و جذب 
دلار جهت سرمایه  هزار  که حداقل ۲50  در صورتی  خارجی 
گذاری در ایران به کشور وارد کنند، مطابق ضوابطی که دولت 
اعلام می کند، می توانند از امتیاز مجوز اقامت پنج ساله برخوردار 

شوند.

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

همتی:بانکمرکزیفعالانهدربازارارزحضوردارد

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی برخی شائبه ها مبنی بر احتمال 
سیطره و اشراف اطلاعاتی دیگران بر کشور با پیوستن به گروه ویژه اقدام مالی »اف ای تی 

اف« )FATF( را نادرست توصیف کرد.
»احمد انارکی محمدی« شامگاه دوشنبه در حاشیه بازدید از واحدهای صنعتی ساوه 
گفت: جمهوری اسلامی ایران در جهان کشوری شناخته شده و در خاورمیانه هم قدرت 
برتر است و در بسیاری از معاهده های بین المللی و کنوانسیون های سازمان ملل متحد 

عضو است و برای عضویت در )FATF( نیز استدلال های خاص خود داریم.
وی تاکید کرد: البته چالش هایی میان تعریف ایران با برخی کشورها در قرائت و تعریف 
تروریسم وجود دارد به عنوان مثال برخی از طرف های خارجی قائل به تروریست نامیدن 

گروه های مقاومت مانند حزب الله لبنان هستند در حالی که ما چنین نظری نداریم.
این نماینده مجلس افزود: نمایندگان مجلس شورای اسلامی با بررسی های کارشناسی 
به موضوع )FATF( ورود کردند و در روز رای گیری در صحن خانه ملت نیز از همان 
آغاز جلسه، نمایندگان موافق و مخالف به ارائه استدلال و دیدگاه های خود پرداختند و در 

نهایت جمع بندی مجلس رای موافق به آن بود.
نماینده مردم رفسنجان در خصوص تاثیر پیوستن به )FATF( بر اقتصاد کشور، بیان 
کرد: این اقدام به یقین بر شرایط مبادله های پولی و بانکی بین المللی موثر است و در این 
زمینه نباید به امریکا که به شیوه ای همه جانبه و ناجوانمردانه علیه کشورمان اقداماتی را 
انجام داده اهمیتی بدهیم. انارکی محمدی گفت: مدعی نیستیم که با پیوستن به گروه 
مالی اقدام ویژه وضع اقتصادی کشور بهبود می یابد اما بسیاری از پارامترهای اقتصادی 
وجود دارند که با هم پیوند تنگاتنگی دارد و پیوستن به این معاهده بین المللی برای کشور 
ضرری هم ندارد و اگر گشایشی برای اقتصاد ملی ایجاد نکند، محدودیتی هم بر آن اعمال 
نخواهد کرد. او ادامه داد: ما با بسیاری از کشورهای دنیا در حال انجام مراوده تجاری 
هستیم و یکی از الزام های تداوم این پیوندها، پیوستن به »اف ای تی اف« است که می 
تواند در زمینه های اقتصادی کشور به خصوص در حوزه هایی مانند نرخ ارز و نیز مبادله 

های بانکی با کشورهای دیگر آثار خوبی برای کشور به همراه داشته باشد.
انارکی محمدی با بیان اینکه برخی شورهای دوست مانند روسیه و چین حتی اعلام 

کرده اند که در صورت پیوستن به این معاهده، می توانند روابط تجاری شان را با ما ادامه 
دهند، افزود: به یقین معاهده ای که میان ۲05کشور جهان امضا شده، دارای اهمیت ویژه 

ای است و پیوستن به آن برای منافع کشور مثبت است.
نماینده رفسنجان در مجلس گفت: کشور دارای سیستم نظارتی خاص خود است و رهبر 
معظم انقلاب نیز هم بر لزوم نگارش قانون در این خصوص تاکید داشتند و به طور قطع با 

رعایت تمام این عوامل به سمت )FATF( حرکت خواهیم کرد.
وی گفت: )FATF( دارای ضمانت اجرایی نیست و نباید این گونه تلقی شود که دادگاهی 
علیه ما به دلیل اینکه مثلا فلان اطلاعات را ارائه نکرده ایم، حکم صادر کند بلکه ما هر 
اطلاعاتی که منطبق با سیاست های کلی نظام باشد را با تشخیص خودمان ارائه خواهیم 

کرد و هرگز مساله سیطره اطلاعاتی دیگران بر امور کشور مطرح نیست.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این پرسش که تا چه اندازه 
به تایید این مصوبه از سوی شورای نگهبان خوشبین هستید، گفت: به هر حال این مصوبه 
در نهایت تایید خواهد شد و ممکن است شورای نگهبان ایرادهایی به آن وارد کند اما 
به یقین این اشکال ها رفع می شود و یا اینکه سرانجام توسط مجمع تشخیص مصلحت 

نظام تایید خواهد شد.
* سرنوشت قراردادهای پسابرجامی

انارکی محمدی در خصوص حضور شرکت هایی که بعد از توافق برجام برای مشارکت 
در پروژه های مختلف کشور سرمایه گذاری کرده اند، گفت: با توجه به اینکه شرکت های 
سرمایه گذار در ایران حالت چند ملیتی دارند و سهامدارانی از کشورهای متخاصم از جمله 
امریکا نیز در آنها دخیل هستند، در شرایط کنونی کمی عقب نشینی کرده اند و منتظر 

آینده و شرایط هستند.
وی افزود: شرکت هایی هم که از ایران نرفته اند، اکنون موضوع فعالیت شان در ایران را 

مسکوت گذاشته اند و در انتظار روشن شدن تکلیف خود هستند.
نماینده مردم رفسنجان در خانه ملت، اظهار داشت: امریکا به صورت ظالمانه و عامدانه 
شرکت های حاضر در ایران را جریمه و تهدید می کند و به محض انعقاد کوچکترین 
قراردادی میان آنها با طرف ایرانی، نسبت به اعمال فشار و تهدید و جریمه آنها اقدام می 

کنند که باعث واهمه سرمایه گذاران خارجی شده است به همین دلیل این شرکت ها 
اکنون حالت صبر در پیش گرفته اند و به نوعی در انتظار بسر می برند.

انارکی محمدی در مورد حجم سرمایه گذاری خارجی انجام شده در کشور، گفت: تا 
سال گذشته روند خوبی در جذب سرمایه گذاران خارجی داشتیم اما با توجه به اتفاقاتی 
که امسال در خصوص برجام افتاد و نیز با دلایلی که به آنها اشاره شد )فشارهای امریکا و 
سهامدارانی از ملیت های مختلف( روند سرمایه گذاری ها در ایران کند شده و بخشی از 

این شرکت ها فعالیت خود را مسکوت گذاشته اند یا از ایران خارج شده اند.
 * 13 آبان و تحریم های جدید علیه ایران

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در مورد موج جدید تحریم های امریکا 
علیه کشورمان که قرار است از 13 آبان امسال اجرایی شود، گفت: تحریم برای ایران 
تازگی ندارد و ما سال های زیادی از سوی امریکا و حتی کشورهای اروپایی این شرایط 

را تجریه کرده ایم.
او افزود: اکنون هم بیشترین حجم از تحریم ها علیه کشور در حال اجرا است و به نظر 

می رسد که با تحریم های آبان از سوی امریکا دچار وضعیت بدتری نخواهیم شد.
انارکی محمدی گفت: ملت ایران همواره نماد مقاومت و ایستادگی بوده و باید بدانیم که 
مقاومت و زیر بار زور نرفتن هزینه و سختی هایی به همراه دارد که تحریم های ظالمانه 

از جمله این موارد است.
* امید به ثبات نرخ ارز 

این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در خصوص چشم انداز نرخ ارز، پاسخ داد و گفت: 
اکنون در شرایطی نیستیم که بگوییم نرخ دلار دارای ثبات است اما با مدیریت درست 
و مقاومت می توانیم در بازه زمانی شش ماهه این تلاطم ها را پشت سر بگذاریم و به 
شرایط پایدار برسیم. انارکی محمدی افزود: قیمت دلار چندان مهم نیست بلکه مساله 
مهم ثبات نرخ این ارز است؛ برای آن که کارخانه داران کشور بتوانند مواد اولیه و سایر 
ملزومات را برای تداوم تولید و اشتغال وارد کنند البته این کار بستگی به مدیریت دولت 
و تقویت تیم اقتصادی دارد و اگر همراهی قوای سه گانه را در این خصوص داشته باشیم 

مشکلات رفع خواهند شد.

یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

شائبهسیطرهاطلاعاتیازراهFATFدرستنیست
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۳ بازی و ۳ پیروزی؛

دختران فوتسالیست قم به دسته برتر جوانان 
کشور صعود کردند

 دختران فوتسالیست قم توانستند در اولین دوره مسابقات فوتسال جوانان دسته اول 
دختران کشور به دسته برتر صعود کنند.

به سازمان لیگ فوتسال از امسال برای نخستین بار اقدام به برگزاری مسابقات فوتسال 
جوانان دختر کشور در ۳ دسته کرد به طوری که تیم های شرکت کننده در مسابقات 
جوانان کشور در سال ۹۶ بر اساس رتبه خود در آن مسابقات در ۳ لیگ برتر، یک و دو 
در سال ۹۷ دسته بندی شدند. تیم فوتسال جوانان قم نیز با توجه به نتایج سال ۹۶ در 
دسته اول قرار گرفت تا برای صعود به دسته برتر رقابت کند و بر همین اساس در رقابتی 
که ۴ تیم در آن حاضر بودند از فرصت کم بودن رقبای خود به بهترین نحو استفاده کرد 
و به دسته برتر راه یافت. بر اساس برنامه ریزی اولیه قرار بود ۸ تیم در دسته اول جوانان 
دختر کشور حضور یابند اما در نهایت این مسابقات با ۴ تیم برگزار شد و در نتیجه، تیم 
جوانان قم با ۳ بازی و کسب ۳ برد پیاپی در این رقابت ها قهرمان شد تا در تابستان ۹۸ 
در لیگ برتر فوتسال جوانان دختر کشور رقابت کند. شاگردان الهام باباطاهری سومین 
مسابقه خود را برابر تیم هیئت فوتبال بجنورد با پیروزی به پایان بردند و با احتساب ۲ برد 
پیشین برابر تیم های نود اسپورت یزد و هیئت فوتبال زرند استان کرمان، در این گروه اول 
شدند. این در حالی است که فوتسال بانوان در قم به اندازه فوتسال مردان توسعه نیافته 
است البته قم در سال ۹۶ در لیگ دسته اول کشور حضور داشت اما نتوانست به لیگ برتر 
برسد. همچنین استان قم در لیگ برتر فوتسال ایران هیچ نماینده ای چه به عنوان بازیکن، 

چه مربی و چه داور در اختیار ندارد.
 

 با پایان دوران کاری »بهرام وفایی«؛

»غیاثی« سرمربی تیم الماس قم در لیگ دسته 
اول فوتسال شد

 سید وحید غیاثی به عنوان سرمربی جدید تیم فوتسال الماس شهر قم در لیگ دسته 
اول فوتسال ایران معرفی شد.

نتایج ضعیف و شرایط روانی حاکم بر تیم فوتسال الماس شهر قم سبب شد تغییری 
زودهنگام در نیمکت این تیم رخ دهد و بهرام وفایی جای خود را به سید وحید غیاثی داد.

تیم فوتسال الماس شهر قم که در لیگ دسته اول فوتسال ایران حضور دارد از ۳ بازی 
خود در این رقابت ها ۲ تساوی خانگی و یک شکست خارج از خانه دارد و شرایط درونی 

این تیم نیز طی هفته های گذشته تهی از آرامش و دچار درهم گسیختگی بوده است.
بر این اساس، بهرام وفایی سرمربی تیم فوتسال الماس شهر قم تصمیم به کناره گیری 
از سمت خود گرفت و از سوی مدیریت تیم الماس شهر در پی توافق با سید وحید غیاثی، 
این مربی که فصل گذشته هدایت تیم آتلیه طهران قم در لیگ برتر فوتسال را بر عهده 
داشت سرمربی الماس شهر شد. نکته قابل توجه این که غیاثی در ابتدای آغاز تمرینات تیم 
الماس شهر در تابستان امسال نیز به عنوان سرمربی تیم الماس شهر معرفی شد و حتی در 
تمرینات اولیه این تیم نیز حضور یافت اما به دلیل شرایط موجود و پاره ای اختلاف نظرها 
تصمیم گرفت خیلی زود از ادامه کار به عنوان سرمربی این تیم دسته اولی صرف نظر کند.

وحید غیاثی در سال های اخیر در نیمکت تیم های لیگ برتری و دسته اولی فوتسال 
ایران حضور داشته است و به صورت توام هدایت تیم آپکو پارس در لیگ برتر فوتسال 

امید را هم بر عهده دارد.

مشکلات استقلال بیرون اززمین است

ستار همدانی :شفر باید به حسینی بازی بدهد
 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال با تاکید بر اینکه سرمربی این تیم باید به 
حسینی بازی بدهد گفت: مشکلات استقلال از مدیریت تا سطوح پایین باشگاه 

است و ربطی به مستطیل سبز ندارد.
ستار همدانی در خصوص عملکرد استقلال برابر نفت مسجدسلیمان گفت: با 
توجه به شناختی که شفر از بازی قبل برابر این تیم در جام حذفی داشت، توانست 
یک بازی خوب را ارائه کرده و به یک پیروزی مهم دست پیدا کند و خود را تا رده 

هفتم جدول بالا بکشد.
وی گفت: شرایط در لیگ برتر برای استقلال بسیار مهمتر از جام حذفی است زیرا 
می داند در جام حذفی با چند پیروزی و در سریعترین زمان به فینال این مسابقات 

راه پیدا کرده و می تواند جام را بالای سر ببرد.
همدانی در ادامه گفت: استقلال در دیدار برابر نفت به جوانانش میدان داد و 
مطمئنم اگر آنها از لحاظ اخلاقی مدیریت شوند، می توانند عملکرد قابل قبولی 
داشته باشند، اما شاید تنها انتقادی که در این خصوص به شفر می توان گرفت 
بازی ندادن به رضا آذری بود که برای من عجیب بود، زیرا او جوان بسیار پرانرژی، 
مستعد و آماده حضور در میدان است و می تواند کمک موثری در دیدارهای آتی 

به استقلال کند.
پیشکسوت استقلال در پاسخ به این سوال که عملکرد شفر را در بازی های لیگ، 
جام حذفی و لیگ قهرمانان چگونه دیده اید، گفت: قطع به یقین شفر نتوانسته 
انتظارات هواداران، کارشناسان و اهالی فوتبال را از ابتدای لیگ هجدهم برآورده 
کند. متاسفانه استقلال نمایش قابل قبولی نداشته، شرایط خوبی ندارد و هنوز 
بازیکنانش به هماهنگی کامل نرسیده اند. البته جدایی چند بازیکن بی تاثیر نبوده 
ولی نفراتی که به استقلال آمده اند همه با خواست شفر به استقلال آمده و حالا 

باید ببینیم در آینده او به عنوان سرمربی استقلال چه عملکردی خواهد داشت.
وی در خصوص اتفاقاتی که این روزها در مورد حسین حسینی به وجود آمده 
است، گفت: نیمکت نشینی حسینی درست نیست. او بازیکن بزرگی است. کی 

روش به او اعتماد کرده و او را به تیم ملی دعوت کرده و این بازیکن دوست دارد که 
برای استقلال بازی کند. اما این روزها شرایط به گونه ای شده که حسینی نیمکت 
نشین شده و عجیب است که او با آمادگی که دارد و حتی به تیم ملی هم دعوت 

می شود در استقلال فرصتی برای خودنمایی ندارد.
همدانی در ادامه گفت: در سالهای نه چندان دور، اگر بازیکنی چنین شرایطی 
داشت، بزرگترها به او کمک می کردند. به هر طریقی بود شرایطی را به وجود 
می آوردند که او بازی کند. اما متاسفانه فوتبال ما در حال حاضر دیگر چنین 
جوانمردانی را ندارد. حتی یادم هست بعضی ها بی دلیل خود را به مصدومیت می 
زنند تا هم تیمیشان بازی کند و از شرایط آرمانی دور نشود. اما این روزها شاهد 
هستیم که بازیکن با پای مصدوم هم حاضر به نیمکت نشینی نیست و نمی خواهد 

جایش را به همبازی و دوستش بدهد.
فقط  روزها  این  استقلال  مشکل  کرد:  تاکید  ادامه  در  استقلال  پیشکسوت 
اختصاص به حسینی ندارد، بلکه این تیم از مدیریت تا سطوح پایین، مشکلات 
فراوانی دارد و این هیچ ربطی به مستطیل سبز ندارد. با این شرایط مطمئن باشید 
استقلال آسیب خواهد دید و مشکلات و حواشی بیشتری برایش به وجود خواهد 
آمد. ولی امیدوارم هرچه زودتر این اتفاقات رفع شود و استقلال بتواند با آرامش 

به کارش ادامه دهد.
همدانی در خصوص اردوی تیم ملی و حضور ۶ بازیکن استقلال در این اردو 
گفت: به هر حال تیم ملی در اولویت است و همه باید کمک کنند تا تیم ملی 
بتواند در جام جهانی موفق باشد. حالا شرایط به گونه ای است که همه از کارلوس 
کی روش قهرمانی می خواهند و این کار را برای این سرمربی سخت خواهد کرد. 
مطمئناً حضور بازیکنان استقلال در اردوی تیم ملی هیچ ضرری به استقلال وارد 
نخواهد کرد. زیرا بازیکنان در شرایط آمادگی جسمانی هستند و اگر از لحاظ روحی 
هم در شرایط ایده آل قرار بگیرند، مطئناً در بازگشت به تمرینات، می توانند همان 

آمادگی گذشته را داشته باشند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: این روزها همه از تیم ملی انتظار قهرمانی دارند و 
مطمئناً کی روش باید بعد از ۸ سال حضور در ایران بتواند این مهم را انجام داده 

زیرا جز این انتظاری از این سرمربی بزرگ نمی رود.

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز در نظر دارد در چارچوب سیاست های دولت محترم جمهوری اسلامی ایران و در راستای 
جلب مشارکت مردم در زمینه های حفظ احیا توسعه و بهره وری از منابع طبیعی و استفاده بهینه از ظرفیت های موجود، اجرای مدیریت 
بهره وری و بهره برداری نهالستان بزرگ کرج را در 5 کاربری به شرح ذیل به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط براساس ماده ۳ 

قانون حفاظت و بهره برداری از جنگل ها واگذار نماید:
1-قرارداد مدیریت بهره وری و بهره برداری نهالستان بزرگ کرج با بخش غیردولتی به مساحت 5 هکتار به منظور تولید نهال ریشه ای چنار 
و انواع صنوبر)قلمه( به شماره ۹۷/1 با برآورد اولیه ۴/01۲/1۸۸/۷۴1ریال و مبلغ شرکت در فرآیند ارجاع مزایده به مبلغ ۲01/000/000 ریال.

۲- قرارداد مدیریت بهره وری و بهره برداری نهالستان بزرگ کرج با بخش غیردولتی به مساحت ۲ هکتار به منظور تولید نهال گلدانی به شماره 
۹۷/۳ با برآورد اولیه 1/۷۳۴/۴5۶/1۲۴ریال و مبلغ شرکت در فرآیند ارجاع مزایده به مبلغ ۸۷/000/000 ریال.

۳- قرارداد مدیریت بهره وری و بهره برداری نهالستان بزرگ کرج با بخش غیردولتی به مساحت 1 هکتار به منظور تولید نهال در گلخانه و 
فضای نمایشگاهی به شماره ۹۷/۴ با برآورد اولیه 1/۷۲1/۹۴۲/0۶۲ ریال و مبلغ شرکت در فرآیند ارجاع مزایده به مبلغ ۸۷/000/000 ریال.

متقاضیان می توانند از تاریخ درج آگهی نوبت اول 97/7/16   لغایت ساعت 1۳ مورخ 97/7/19  اسناد مربوطه را دریافت نمایند.
 زمان و نحوه بازدید متقاضیان: مورخ  97/7/20 لغایت 97/7/28  )از ساعت ۸ صبح تا 1۳ عصر( 

مدت و محل و نحوه: کسانیکه اسناد مربوطه  را در مهلت مقرر دریافت نموده اند می توانند با حضور در محوطه نهالستان بزرگ کرج در تاریخ 
ها و ساعات مذکور نسبت به بازدید اقدام نمایند.

تضمین شرکت در مزایده طبق آیین نامه تضمین معاملات دولتی وشرایط مندرج در اسناد مزایده تهیه و ارائه گردد. ارائه اصل ضمانت شرکت 
در فرآیند ارجاع کار در روز بازگشایی الزمیست. )در متن ضمانت نامه قید عنوان پروژه الزامیست.(

آخرین مهلت تسلیم پیشنهادها ساعت 1۳مورخ 97/7/29 وگشایش پیشنهادها در ساعت ۹ صبح مورخ 97/7/۳0  در محل سالن جلسات 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز می باشد.

 کلیه مراحل مزایده از دریافت اسناد تا ارسال پیشنهاد مزایده گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس   
  www.setadiran.ir انجام خواهد شد. لازم به ذکر است مزایده گران می بایست در صورت عدم عضویت قبلی، از طریق نمایندگی های سامانه 

مذکور، ثبت نام و گواهی امضا الکترونیکی را جهت شرکت در مزایده دریافت نمایند.
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز-کرج، ضلع جنوبی میدان شهید فهمیده  پلاك۲۴۸ 

کد پستی 5۳۷۷۴-۳1۳5۹ تلفن ۳۲۶0۷  داخلی ۲01  دورنگار ۳۲۷5۶0۶۷ )۲۶۳۶۹0 ( 

واگذاری مدیریت بهره وری نهالستان بزرگ كرج

 اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز

آگهی تجدید مزایده عمومی یك مرحله ای )نوبت دوم(

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس معتقد است تیمش برای رسیدن 
به مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا کار کوچکی انجام نداده 

اما همیشه زیر سوال است که چرا فلان بازیکن بازی نمی کند.
برانکو ایوانکوویچ در گفت وگو با ایسنا درباره وضعیت تیمش در 
این روزها و البته پیش از دیدار حساس برابر السد قطر به صحبت 
پرداخت. سرمربی پرسپولیس با بیان این که همیشه تیمش را 
زیر سوال می برند عنوان کرد که "برخی فکر می کنند حالا که 
پرسپولیس به نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا صعود کرده کار 

کوچکی انجام داده است."
را  ایوانکوویچ  برانکو  با  ایسنا  خبرنگار  گفت وگوی  ادامه  در 

می خوانید.
* سید جلال حسینی در برنامه 90 با عنوان کردن مطالبی 
بسیار  السد  برابر  برای دیدار  کار پرسپولیس  داد  نشان 
سخت است. با این صحبت ها خیلی از هواداران نسبت 
به آینده تیم در بازی برگشت نیمه نهایی لیگ قهرمانان 
آسیا نگران شده اند. واکنش شما نسبت به این اظهارات 

چیست؟
شما فکر می کنید کار ما ساده است و کار سختی پیش رو 
نداریم؟ یعنی بازی کردن در مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان 
آسیا ساده است؟ قاعدتا کار سختی پیش رو داریم. ما هنوز صعود 
نکرده ایم. در بازی برابر السد فقط یک نیمه را بردیم نه این که الان 
خودمان را تیم صعود کننده بدانیم. طبیعتا کار سختی پیش روی 
ماست. ما نسبت به شرایط و مشکلاتی که وجود دارد هیچ گونه 

انتقاد و گله ای نداریم چرا که می دانیم همه چیز بستگی به تلاش 
و باور خودمان دارد. اگر خودمان به خودمان کمک نکنیم کسان 

دیگری نیستند که به ما کمک کنند.
* خیلی ها انتظار دارند در این شرایط به پرسپولیس نگاه 
ملی شود. این در حالی است که این اتفاق رخ نمی دهد و 
با در نظر گرفتن صحبت های کاپیتان پرسپولیس مشخص 
است که از نظر امکاناتی مشکلاتی دارید. چه اظهار نظری 

درباره این مساله دارید؟
ما یعنی بازیکنان، کادر فنی و مجموعه باشگاه، نماینده کل ایران 
هستیم و طبیعتا انتظار داریم که در تمام جهات و تمام مملکت 
از ما در این شرایط حمایت کنند و به ما نگاه ملی داشته باشند 
اما همان طور که گفتم مهم ترین رکن در حال حاضر خودمان 
هستیم چرا که فقط خودمان می توانیم به خودمان کمک کنیم. 
من صحبت های سید جلال حسینی را به طور کامل درک می کنم 
چون همه فکر می کنند کار ساده ای انجام داده ایم و اتفاق بزرگی 
رخ نداده است اما به عنوان تیمی که مشکلات زیادی از جمله 
محرومیت در نقل و انتقالات داشت، به اینجا رسیدیم. پرسپولیس 
تنها تیمی است که دو سال پیاپی به مرحله نیمه نهایی لیگ 
قهرمانان آسیا صعود کرده و در حالی که خیلی ها فکر می کنند 
کار کوچکی انجام شده و قابل تحسین نیست. باید بدانید ما مقابل 
تیمی چون السد بازی کردیم و به پیروزی رسیدیم که به یکی از 
بازیکنانش 1۲ میلیون دلار دستمزد می دهد. تیم الهلال که از 
مرحله گروهی صعود نکرد،  به یک بازیکنش 1۴ میلیون دلار پول 

پرداخت می کند. نیازی نیست درباره ژاوی و گابی و مبالغ دریافتی 
آن ها صحبت کنیم ما همیشه می بریم و نتایج خوبی می گیریم اما 
ما را زیر علامت سوال می گذارند که چرا فلان بازیکن بازی کرد و 
فلان بازیکن در ترکیب تیم قرار نگرفت. دائما باید به این سوالات 

پاسخ بدهیم.
* از زمانی که به پرسپولیس آمدید این تیم روحیه بردن 
به خود گرفته به طوری که در سخت ترین بازی ها هم فقط 
برای برد به زمین می رود چه کاری انجام دادید که روحیه 

برد در بین بازیکنان ایجاد شده است؟
این تقصیر شماست که همه فکر می کنند دائما باید ببریم. 
رسانه ها چنین جوی را ایجاد کرده اند. در فوتبال گاهی شکست 
رقم می خورد و این یک امر طبیعی است اما همه فکر می کنند 
پرسپولیس فقط باید برنده باشد. ما تلاش می کنیم روند خوب ما 
و پیروزی هایمان ادامه داشته باشد اما باید بپذیریم که فوتبال یک 
ورزش است و هر نتیجه ای در آن رقم می خورد. بازیکنان واقعا 
لیاقت این موفقیت ها را داشته اند چون تلاش  آن ها باعث شده 

چنین نتایجی رقم بخورد.
نزدیک  فصل  نیم  انتقالات  و  نقل  به  که  روز  هر   *
می شویم شایعات زیادی پیرامون بازیکنانی که قرار است 
به پرسپولیس بپیوندند مطرح می شود. این روزها به طور 
جدی درباره حضور مجدد رامین رضاییان و مهدی طارمی 
در پرسپولیس صحبت می شود. شما آیا تمایلی به حضور 

مجدد رضاییان در پرسپولیس دارید؟

الان فقط روی بازی برگشت مقابل السد تمرکز کرده ایم و به این 
مسائل فکر نمی کنیم اما درباره رامین رضاییان یک جمله می گویم 

ما مدافع راست را خریده ایم و آن فرد هم مهدی شیری است.
* سال هاست تیمی از ایران به قهرمانی آسیا نرسیده است. اگر 
پرسپولیس به این عنوان دست یابد افتخار بسیار بزرگی است. واقعا 
در این شرایط چقدر امید دارید که پرسپولیس قهرمان آسیا شود؟

قهرمانی آسیا موفقیت بسیار عظیم و بزرگی است. چه آن تیم 
بخواهد به عنوان اول به این مهم دست یابد چه برای چندمین 
بار باشد که قهرمان می شود. قهرمانی همیشه شیرین و ارزشمند 
است. اگر قهرمان شویم برای فوتبال ایران افتخار بزرگی خواهد 
به  برای رسیدن  بزرگ است که  بسیار  این یک موفقیت  بود. 
آن تلاش می کنیم. اگر قهرمان شویم قبل از هر چیز به خاطر 
بازیکنانم خوشحال می شوم که این همه تلاش کردند تا بتوانیم 
این مهم را به دست بیاوریم. بعد از آن هم برای هواداران مان 

خوشحال می شوم که از صمیم قلب از ما حمایت می کنند.

برانکو:

 همیشه می بریم اما ما را زیر سوال می برند

 معاون ورزشی باشگاه استقلال با تأکید بر اینکه طارق همام 
بازیکن تحت قرارداد این باشگاه است، گفت: او به کشور عراق 
سفر کرده ولی باید به تهران برگردد و توضیحات لازم را به 
باشگاه بدهد. علی خطیر ، در خصوص حضور طارق همام در 
یکی از دیدارهای دوستانه تیم سابقش در کشور عراق و اینکه 
این بازیکن تحت قرارداد باشگاه استقلال است، گفت: من خبر 
را از طریق رسانه ها شنیده ام و ما تازه متوجه قضیه شده ایم. 
طارق همام بازیکن تحت قرارداد باشگاه استقلال است و او 
باید برگردد و به باشگاه توضیح بدهد.  وی افزود: این بازیکن 
از تیم ملی عراق دعوتنامه داشت و از آنجا که مصدوم بود، در 
تهران به درمان پای آسیب دیده اش پرداخت، در ادامه وی به 

کشور عراق سفر کرد تا پزشک تیم ملی عراق نیز وضعیت او را 
بررسی کند، طبق ادعای دکتر نوروزی، این بازیکن نیاز به یک 
هفته تا ده روز فیزیوتراپی داشت، ولی از آنجا که فدراسیون 
فوتبال عراق برای این بازیکن نامه زده بود، باید حتما شرایط 
خودش را به کادر فنی و پزشکی این کشور اعلام می کرد. 
ما  دوشنبه شب گذشته متوجه این شدیم که برای تیم 
سابقش بازی کرده و قطعا باید به تهران برگردد و پاسخگوی 
باشگاه باشد.  خطیر در ادامه گفت وگو با فارس تأکید کرد: 
مصدومیت این بازیکن به شکلی بوده که بعد از یک هفته این 
آسیب دیدگی برطرف می شد، او از ناحیه کشاله ظاهرا آسیب 
دیده بود و پنج روز هم در تهران به درمان خود پرداخت ولی 

بعد از آن باید به کشورش می رفت و گزارش می داد.
حسینی از شفر و باشگاه استقلال عذرخواهی کرد

وضعیت  خصوص  در  استقلال  باشگاه  ورزشی  معاون 
و  با شفر صحبت کرده  او  اینکه  و  سیدحسین حسینی 
مشکلات را حل کرده است، گفت: حسینی از باشگاه و شفر 
عذرخواهی کرده ولی جلسه کمیته انضباطی این بازیکن در 
جای خودش محفوظ است، او بعد از اردوی تیم ملی در 
نشست کمیته انضباطی حاضر خواهد شد.  وی در پاسخ به 
این سؤال که ظاهرا قرار است قرارداد حسینی تمدید شود، 
گفت: او خودش به آقای شفرگفته که قراردادش را تمدید 
می کند و قرار است بعد از اردوی تیم ملی با او بنشینیم و 
صحبت کنیم.  وی در خصوص اینکه ظاهرا بازیکنانی که 
کارت قرمز در مسابقات مختلف گرفته اند باید در کمیته 
انضباطی حضور پیدا کنند، گفت: این موضوع را از طریق 
دبیرخانه کمیته انضباطی اعلام خواهیم کرد، نفراتی که باید 
به کمیته انضباطی بیایند قطعا توسط باشگاه اعلام خواهد 
شد.  وی در خصوص شایعاتی که پیرامون حل نشدن مشکل 
استقلال در آسیا مطرح شده است، گفت: ما هیچ مشکلی 
نداریم و پول طلبکاران را پرداخت کرده ایم، حتی خیلی بهتر 
از آن چیزی که دوستان تصور می کردند مطالبات بدهکاران 
را به آنها پرداخت کردیم.  خطیر در خصوص اینکه گفته 
می شود مشکل پروپیچ، جواد نکونام و مجید صالح حل نشده 
است، گفت: ما پول پروپیچ را پرداخت کرده ایم و مشکل او 
حل شده است، در مورد نکونام هم همین موضع را داریم، 
مجید صالح هم تازه هفته گذشته حکم گرفته و هنوز به 
مرحله اجرا نرسیده است. تمام اشخاصی که باید به آنها پول 

پرداخت می کردیم را راضی کرده و با آنها تسویه کردیم. 

همام با تیم سابقش به میدان رفت!

 خطیر: همام باید برگردد و پاسخ بدهد
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علمی و سلامت 

نیمرو با فلفل سیاه معجزه می کند!
از صبحانه های پرطرفدار در هرخانه ای نیمرو می باشد. ما به شما می گوییم که نیمرو 

را با فلفل سیاه بخورید زیرا نیمرو با فلفل سیاه معجزه می کند!
 اگر بدانید که نیمرو با فلفل سیاه معجزه می کند هرگز این ترکیب خوشمزه را رها 
نخواهید کرد. ما در این قسمت از الودکتر شما را با معجزات ترکیب نیمرو با فلفل سیاه را 

آشنا می کنیم تا بعد از این این دو را ترک نکنید.
تخم مرغ غنی از ماده مغذی، ویتامین های ۱۲B، D، A است، نتایج بررسی ها نشان 
می دهد افرادی که به طور منظم تخم مرغ مصرف می کنند سیستم ایمنی بهتری دارند. 
با اضافه کردن فلفل سیاه به تخم مرغ خیلی از بیماری ها را می توان درمان کرد یا از بین 

برد. در این مطلب به برخی از این خواص اشاره می کنیم:
میزان انرژی را بالا و سوخت و ساز بدن را افزایش می دهد:صبحانه نیمرو با فلفل سیاه 
معجزه می کند. شروع روز با مصرف تخم مرغ و فلفل سیاه سوخت وساز بدن را افزایش 

می دهد و برای تمام روز انرژی ایجاد می کند.
*میزانگلبولهایقرمزرابالامیبرد:

ترکیب این دو ماده، غنی از آهن است. آهن تا سطح مطلوبی اکسیژن رسانی را به 
سلول هابهبود می بخشد درنتیجه گردش خون و میزان گلبول های قرمز افزایش پیدا 

می کند.
*عضلهسازیمیکند:

با تأمین پروتئین لازم بدن و عضله سازی، فرم عضلات بدن را بهبود می دهد.
*سلامتیمغزراتامینمیکند:

مصرف این دو ترکیب به عنوان صبحانه باعث تقویت، سلامت و فعال ماندن مغز می شود. 
ماده ای به نام کولین در این صبحانه، در تولید سلول های مغز ی نقش دارد.

*مشکلدیدراکاهشمیدهد:
مصرف منظم این دو ترکیب برای صبحانه تکرر مشکلات چشمی مربوط به سن مانند 
دژنراسیون شبکیه و آب مروارید را کاهش می دهد. تخم مرغ غنی از کارتینوئید و و ویتامین 

لازم برای بهبود بینایی است.
*استخوانهایسالمایجادمیکند:

از آنجا که تخم مرغ غنی از ویتامین D است، ترکیب نیمرو با فلفل سیاه ظرفیت 
جذب کلسیم در استخوان را بالا می برد. درنتیجه استخوان ها قوی تر و کمتر مستعد به 

بیماری هایی مانند پوکی می شود.

شایع ترین علائم هشداردهنده بیماری ریوی
بیماری ریوی بر فرآیند تنفس تاثیر می گذارد و می تواند با آسیب های کوتاه مدت و 

بلندمدت به وضعیت کلی سلامت همراه باشد.
بیماری ریوی شامل تعدادی عارضه می شود که از آن جمله می توان به آسم، برونشیت، 

سرطان ریه و بیماری مزمن تنفسی اشاره کرد.
پزشکان توصیه می کنند لازم است حتی علائم خفیف این بیماری پیگیری شده و تحت 
معاینه قرار گیرد زیرا تشخیص به موقع  آن می تواند فرآیند بهبود را تقویت و سلامت بیمار 

را حفظ کند.
از جمله علائم هشدار دهنده بیماری ریوی که باید جدی گرفته شود شامل موارد زیر 

است:
سرفه

به طور معمول، سرفه های متداول ناشی از سرماخوردگی به تدریج در مدت دو هفته 
برطرف می شود. اما درصورتی که سرفه ها تداوم داشته باشد و نشانه ای از بهبودی مشاهده 
نشود لازم است به پزشک مراجعه شود. در موارد جدی تر، فرد دچار سرفه های خونی 

می شود که نشان دهنده آسیب دیدن مجاری تنفسی است.
مشکلاتتنفسی

به گزارش ایسنا، درصورتیکه فرد به چاقی یا مشکلات قلبی دچار نباشد اما از تنگی نفس 
رنج ببرد این عارضه می تواند نشانه ابتلا به آسم یا بیماری مزمن تنفسی باشد. همچنین 
می تواند نشانه اولیه هشداردهنده پنوموتوراکس، انسداد مجرای هوا، ذات الریه و وجود 

لخته خونی در عروق ریه باشد.
درددرقسمتهایمختلفبدن

احساس خستگی همراه با درد می تواند نشانه ای از بیماری ریوی باشد. به طور مثال، 
فیبروز ریه بر بافت های بدن تاثیر گذاشته و به درد عضلانی و ماهیچه ها منجر می شود.

به گزارش مدیکال دیلی، همچنین سرطان ریه با درد کمر مرتبط است که هنگام تنفس 
عمیق تشدید می شود و حتی در زمان استراحت هم این درد وجود دارد.

در آستانه روز جهانی بینایی اعلام شد

عوامل موثر در بروز سرطان های چشم و 
فرسودگی شبکیه

 رییس اداره سلامت چشم و پیشگیری از نابینایی وزارت بهداشت در آستانه روز 
جهانی بینایی، راهکارهای پیشگیری از آب مروارید و سرطان های چشم را تشریح 
کرد و گفت: سبک زندگی مناسب میزان بروز بیماری های چشمی را یک سوم و 
برخی سرطان ها را تا یک دهم کم کرده و فرسودگی شبکیه را تا ۱۰ سال به تعویق 

می اندازد.
روز جهانی بینایی در دومین پنجشنبه اکتبر هر سال میلادی برابر با ۱۹ مهرماه 
سالجاری برگزار می شود. در همین راستا دکتر سید فرزاد محمدی - رئیس اداره 
سلامت چشم و پیشگیری از نابینایی وزارت بهداشت، گفت: بخش قابل توجهی از 
اختلالات بینایی قابل اجتناب است و ما در این روز بررسی می کنیم که چگونه در 
این خصوص از سیاستگزاران حمایت طلبی کنیم تا از دلایل قابل اجتناب نابینایی 

کم کنیم.
وی افزود: معلولیت های ناشی از نابینایی، بازتوانی مناسب از نظر شغلی، شهروندی 
باید مورد توجه قرار گیرد. آگاهی و اطلاع رسانی عمومی چه نزد  و عملکردی 
سیاستگزاران و چه مردم باید انجام شود تا نسبت به سلامت بینایی خود حساس 

شوند.
وی ادامه داد: »خود مراقبتی از چشم ها« به عنوان شعار امسال روز بینایی در ایران 
انتخاب شده است. هرچند نظامات بهداشتی ماموریت و تکلیف دارند که در این 
خصوص خدمت ارائه کنند، ولی پیشگیری و کاهش بار بیماری مبتنی بر انتخاب های 

درست شهروندان در زمینه سلامت نیز بسیار مهم است.
وی انتخاب سبک زندگی مناسب و معاینات دوره ای چشم را بخشی از کارهایی 
دانست که افراد برای سلامت چشم شان باید انجام دهند و گفت: شهروندان نباید 
برای سلامت چشم منفعل باشند؛ چون نظامات بهداشتی نمی توانند تمام نقش ها 

را عهده دار شوند.
رئیس اداره سلامت چشم و پیشگیری از نابینایی معاونت بهداشت افزود: فرزندان 
ما ۱۲ سال درس می خوانند ولی اطلاعات کمی نسبت به سلامت خودشان از جمله 

سلامت چشم دارند، برای همین سواد سلامت در جامعه کم است.
بنابر اعلام روابط عمومی معاونت بهداشت وزارت بهداشت، محمدی گفت: عینک 
آفتابی و کلاه لبه دار از ایجاد آب مروارید، ناخنک، سرطان های پلک، سطح چشم و 
داخل چشم می کاهد. تغذیه سالم به ویژه در میانسالی از بروز پیری شدید شبکیه که 

منجر به نابینایی می شود نیز تا ۴۰ درصد جلوگیری می کند.
وی ادامه داد: همان دستورات تغذیه ای برای کاهش بیماری های قلبی و سکته 
مغزی برای سلامت شبکیه چشم هم مفید است. این امر از بروز آب مروارید می کاهد 
و وضعیت خشکی چشم را بهبود می بخشد و نیاز به قطره های چشمی را کم می کند.

وی گفت: در ارتباط کار با رایانه نیز توصیه می شود فرزندان از ماندن بیش از حد 
زیر سقف و کار با رایانه بپرهیزند و در فضای باز مدارس و خارج از فضای بسته ورزش 
کنند. برقراری تعادل بین کار چشمی نزدیک و دور، کوهنوردی، بودن در فضای باز 
در تعادل بینایی و کاهش اختلالات بینایی موثر است و نیاز به عینک را کم می کند.

محمدی خاطرنشان کرد: سبک زندگی مناسب میزان بروز بیماری های چشمی 
را یک سوم و برخی سرطان ها را تا یک دهم کم کرده و فرسودگی شبکیه را تا ۱۰ 

سال به تعویق می اندازد.

مغز یکی از مهم ترین اعضای بدن انسان است که عملکرد 
و همچنین مصرف انرژی بسیار زیادی دارد. حدوداً ۲۰ 
انرژی مصرف شده بدن متعلق به مغز است.  از  درصد 
بنابراین لازم است تا بهترین خوراکی ها و سوخت را به 

جهت بهره مندی حداکثری به آن برسانیم.
مغز انسان یکی از پیچیده ترین و قوی ترین اعضای بدن 
است. در واقع می توان گفت مغز شبیه یک سوپرکامپیوتر 
یک  کنید  فرض  حال  است.  زیاد  فوق العاده  قدرتی  با 
خودروی بسیار گران قیمت مثل فِراری دارید؛ آیا حاضرید 
از بی کیفیت ترین و ارزان ترین نوع بنزین در این خودرو 
به  بنابراین  است.  منفی  طبیعتاً جواب  کنید؟  استفاده 
بهترین نوع سوخت نیاز دارید تا بتوانید بهترین بهره وری را 

از خودروی فوق العاده قدرتمند خود داشته باشید.
در مورد مغز هم بیشتر مردم به دنبال خوراکی هایی 
هستند که قدرت فوق العاده ای به مغز جهت تمرکز بهتر 
بدهد تا بتوانند هوشمندانه تر فکر کنند و مغزی سالم تر 

داشته باشند.
تقویتتمرکزباغذاها

در این مقاله از تبیان نگاهی می اندازیم به چند عدد از 
مؤثرترین خوراکی ها برای بهبود سلامت و عملکرد مغز.

1-سالمون
مدت زیادی است که ماهی سالمون به عنوان یک ماده 
غذایی مفید برای مغز معرفی می شود. اما واقعاً چه چیزی 

باعث شده که این غذا برای سلامت مغز مهم باشد؟
در پاسخ، نکته قابل توجه این است که مغز در درجه اول 
از چربی تشکیل شده است. تقریباً 6۰ درصد مغز از چربی 
است. یکی از مهم ترین چربی هایی که مغز از آن به عنوان 
بلوک های ساختمانی یا ساختار سلول های مغزی استفاده 

می کند امگا 3 است.
وجود امگا 3 برای داشتن یک مغز سالم ضروریست و 
یکی از مهم ترین انواع امگا 3 برای مغز DHA است که 
حدود دوسوم امگا 3 موجود در مغز را شامل می شود. امگا 
3 و DHA به ویژه به تشکیل پوشش محافظتی در اطراف 
این پوشش کیفیت  نورون ها کمک می کنند. هرچقدر 
بهتری داشته باشد، سلول های مغزی ما هم می توانند 
کارآمدتر و مؤثرتر کار کنند و شرایط استفاده حداکثری از 

مغر را فراهم می کنند.
تحقیقات نشان داده که کمبود DHA می تواند روی 
توسعه و رشد مغز کودکان تأثیر بگذارد و به همین دلیل 
دارای  کودکان  و  نوزادان  غذایی  مکمل های  از  بسیاری 
DHA است. همچنین کمبود DHA در بزرگسالان نیز 
نوسانات خلق و  بروز اختلال در تمرکز و توجه،  باعث 
خویی، خستگی و خواب ضعیف خواهد شد. ماهی سالمون 

منبع خوبی از امگا 3 است.
2-بلوبری

بلوبری یکی از پرخاصیت ترین میوه ها برای سلامت و 
کارایی مغز است. بلوبری نسبت به سایر میوه ها دارای 
بالاترین مقادیر آنتی اکسیدان  و به خصوص آنتوسیانین  
است که می تواند از مغز در مقابل استرس محافظت و به 
رشد سالم مغز کمک کند. آنتی اکسیدان موجود در بلوبری 
همچنین موجب کاهش التهابات می شود. تحقیقات نشان 
داده خوردن منظم بلوبری نه تنها موجب بهبود سلامت 
مغز می شود بلکه روی عملکرد مغز و حافظه نیز تأثیرات 
مفیدی دارد. بلوبری علاوه بر طعم بسیار خوبی که دارد 
دارای خواص دیگری مثل: میزان کالری کم، ویتامین سی 

بالا، ویتامین کا و منگنز نیز است.
3-زردچوبه

زردچوبه یکی از مؤثرترین ادویه جات است که تحقیقات 
فراوانی روی تأثیرات مثبت آن روی مغز انجام شده است. 
ترکیب اصلی زردچوبه که برای مغز مفید است کورکومین 
نام دارد و مسئولیت رنگ زرد زردچوبه نیز بر عهده همین 
ماده است. لازم به ذکر است که کورکومین دارای خواص 
ضدالتهابی، آنتی اکسیدانی، آنتی ویروسی، آنتی باکتریالی، 
ضد قارچی و ضد سرطانی است. کورکومین فرآیند تولید 
و در دسترس بودن دو انتقال دهنده عصبی مهم یعنی 
انتقال  این دو  دوپامین و سروتونین را تسریع می کند. 
دهنده عصبی مرتبط با احساس شادی، انگیزه، لذت و 
پاداش است. همچنین کورکومین ویژگی ضدافسردگی 
قوی دارد. از دیگر مزایای کورکومین می توان به مواردی 
مثل: افزایش جریان خون به سمت مغز، افزایش تولید 
در  افزایش  نوروپلاستی(،  قوی  محرک  BDNF)یک 
دسترس بودن DHA در مغز و افزایش سطح آنتی اکسیدان 

در مغز برای جلوگیری از پیری و التهاب مغز اشاره کرد.
4-قهوه

قهوه یکی از اکسیرهای شگفت انگیز انرژی است که مردم 
زیادی در سراسر دنیا روز خود را با آن شروع می کنند و 
یکی از مهم ترین دلایلی که مردم قهوه می نوشند تأمین 

کافئین برای بدن است. 
گردو یکی از مفیدترین آجیل ها برای مغز است و اگر 
توجه کرده باشید شباهتی بین شکل ظاهری گردو و مغز 
نیز وجود دارد. از میان انواع مختلف آجیل ها، گردو دارای 

بالاترین مقادیر اسید چرب DHA امگا 3 است.
کافئین یکی از محرک های طبیعی عصبی است که 
نه تنها انرژی بخش است بلکه از اتصال آدنوزین )انتقال 
جلوگیری  مغز  در  خستگی(  حس  با  مرتبط  دهنده 
می کند. شاید از شنیدن اینکه قهوه شامل مقدار زیادی 
از آنتی اکسیدان هایی به نام پلی فنول است شگفت زده 
و  مغز  التهاب  کاهش  در  آنتی اکسیدان ها  این  شوید. 
سرحال نگه داشتن مغز بسیار مهم هستند. همچنین 
در  مغز  از  محافظت  موجود، موجب  آنتی اکسیدان های 
برابر استرس و آسیب می شوند. علاوه بر این ها قهوه دارای 
خواصی نظیر: ارتقای حس هوشیاری و تمرکز، کاهش 
ریسک ابتلا به افسردگی، ارتقای حافظه و کمک به شرایط 
مقابله با اختلالات نورولوژی مثل بیماری پارکینسون است.

5-گردو
گردو یکی از مفیدترین آجیل ها برای مغز است و اگر 
توجه کرده باشید شباهتی بین شکل ظاهری گردو و مغز 
نیز وجود دارد. از میان انواع مختلف آجیل ها، گردو دارای 
بالاترین مقادیر اسید چرب DHA امگا 3 است. همان طور 
که در بالا اشاره شده، DHA یکی از حیاتی ترین ساختارها 
برای سلامت مغز است. گردو همچنین دارای مقادیر بالای 
آنتی اکسیدان ها، اسیدفولیک، منیزیم، پتاسیم و فسفر 
است. ملاتونین موجود در گردو نیز یکی از مهم ترین مواد 
برای تنظیم خواب است. هر چه میزان ملاتونین در بدن 
کم تر باشد، از کیفیت خواب نیز کاسته خواهد شد و همین 
اتفاق منجر به تحت تأثیر قرار دادن سلامت و عملکرد 

مغز خواهد شد.
6-شکلاتتلخ

شکلات هم یکی از مواردی است که اغلب مردم دنیا 
به ویژه  دارند و گفتنی است که شکلات  به آن علاقه 
شکلات تلخ برای مغز بسیار مفید است. شکلات سطح 
اندورفین را تقویت می کند که در واقع اندورفین هورمون 
"حس خوب" در مغز است. این یکی از علت هایی است 
دست  انسان  به  خوبی  حس  شکلات  خوردن  با  که 
می دهد. همچنین خوردن شکلات به ویژه شکلات تلخ 
باعث افزایش جریان خون به سمت مغز می شود که در 
نهایت منتج به بهبود حافظه، هوشیاری، تمرکز و "زمان 
واکنش نشان دادن" خواهد شد. همچنین شکلات تلخ 
دارای مقادیر زیادی از منیزیم و منبع بسیار خوبی از 

آنتی اکسیدان ها است.
همان طور که در ابتدا اشاره شد مغز یکی از مهم ترین 
اعضای بدن است که دارای عملکرد و کارایی بسیار بالا 
و همچنین مصرف انرژی فوق العاده زیادی است. در واقع 
چیزی در حدود ۲۰ درصد از انرژی بدن برای مغز است. 
بنابراین برای داشتن یک مغز سالم، باید سوخت کافی و 
صحیحی را در اختیار آن قرار دهیم تا مطمئن باشیم که 
تمام مواد مغذی مورد نیاز آن برای انجام وظایفش تأمین 

می شود.

6خوراکیمهمبرایسلامتمغز

با این مواد غذایی بهتر تمرکز کنید

 

یک تکنیک جدید ویرایش ژن با ایجاد یک جهش ژنتیکی منحصربفرد در رحم 
موش ها باعث شد که جنین های مبتلا به بیماری ارثی کبد، قبل از به دنیا آمدن درمان 
شوند. دانشمندان دانشگاه پنسیلوانیا و بیمارستان کودکان فیلادلفیا در یک مطالعه 
مفهومی، برای اولین بار با استفاده از فناوری ویرایش ژن کریسپر)CRISPR( بر روی 

جنین موشها، از متولد شدن آنها با اختلال متابولیک کشنده جلوگیری کردند.
این تحقیق پیشگامانه بر روی موش هایی انجام شد که دارای نوعی تیروزینمی 
ارثی)HT۱( بودند. این بیماری یک بیماری مادرزادی کبدی کشنده است که در انسان 
نیز ظاهر می شود. پژوهشگران از یک نوع جدید از ویرایش ژن کریسپر استفاده کردند 
که به عنوان ویرایش پایه شناخته می شود. این روش جدید به جای شکستن رشته های 
ناخواسته DNA و قرار دادن ژن های جدید، می تواند به سادگی یک مبنای پایه را در 
یک ژن خاص تغییر دهد و اساسا یک جهش ژنتیکی منحصر به فرد را تعمیر می کند 
که باعث می شود بیماری بدون عوارض جانبی درمان شود. "کران موسونورو" یکی از 
محققان ارشد این مطالعه می گوید: ما از ویرایش پایه برای خاموش کردن اثرات جهش 
ژنتیکی ناشی از بیماری استفاده کردیم. ما همچنین قصد داریم از این تکنیک ویرایش 
پایه نه فقط برای برهم زدن اثرات جهش، بلکه برای اصلاح مستقیم جهش استفاده 
کنیم. در این آزمایش خاص، جنین در رحم درمان نشد، بلکه به منظور اطمینان از 

ارسال دقیق ویرایشگر ژن به کبد، جنین به دقت از موش باردار بیرون آورده شد و دوباره 
پس از درمان وارد رحم مادر شد.

نتایج به دست آمده فوق العاده مثبت بود، زیرا موش های ویرایش شده همه سالم، 
بدون مشکل و بدون عوارض جانبی متولد شدند. روش جدید ویرایش ژن دانشمندان 
دانشگاه پنسیلوانیا با موفقیت عملکرد کبد را بهبود بخشید و طول عمر حیوان را افزایش 
داد. موش های مهندسی شده در مقایسه موش های مبتلا به این بیماری که با داروهای 
موجود تحت درمان قرار دارند، به طور چشمگیری بهبود سلامت عمومی را نشان 
می دهند. "ویلیان پرانتیو" یکی دیگر از محققان ارشد این مطالعه می گوید: هدف نهایی 
ما درمان بیماری های حاد تشخیص داده شده جنین در اوایل بارداری در رحم مادر 
است. ما امیدواریم که این استراتژی را گسترش دهیم تا به طور موثر در بیماری های 
ارثی مداخله کند و بیماری هایی که در حال حاضر هیچ درمان موثری برای آنها وجود 

ندارد و باعث مرگ و یا عوارض شدید در نوزادان می شود، درمان کنیم.
شروع هر برنامه و آزمایش بالینی انسانی برای این روش به زمان زیادی نیاز دارد. به 
غیر از موانع اخلاقی و نظارتی، تکنولوژی مخصوص این روش نیاز به مطالعه و پالایش 
زیادی دارد. با این حال، این پیشرفت منحصر به فرد یک گام بزرگ در یافتن درمان 

برای تعداد زیادی از اختلالات ژنتیکی است.

محققان اسکنر اثر انگشتی ساخته اند که می تواند در ۱۰ دقیقه مصرف مواد مخدر در 
بدن فرد را ردیابی کند. یک اسکنر اثر انگشت قابل حمل می تواند در عرض ۱۰ دقیقه 
 Reader تست اعتیاد را با دقت ۹۹ درصد انجام دهد. تحقیقی جدید عملکرد اسکنر

 ۱۰۰۰ Reader ۱۰۰۰ را با تست های اعتیاد ادرار و خون مقایسه کرده است. اسکنر
در ۵ ثانیه از اثر انگشت نمونه برداری می کند  و در کمتر از ۱۰ دقیقه نتیجه آزمایش 
را نشان می دهد. این سیستم شامل یک کارتریج جمع آوری نمونه اثر انگشت و واحد 
تحلیل Reader۱۰۰۰ است که هرگونه نشانی از عرق در اثر انگشت را تحلیل می کند. 
هنگام مصرف مواد مخدر، متابولیت های این مواد در بدن تولید و در عرق نمایان می 
شوند. این دستگاه می تواند تست مصرف چهار مواد مخدر از جمله کوکائین و آمفتامین  
را به دقت نشان دهد. در حال حاضر در سردخانه های پزشکی قانونی، مراکز توانبخشی 
اعتیاد، دفاتر کاری و مدارس از آن استفاده می شود. همچنین مطالعاتی برای استفاده از 
 Intelligent دستگاه در فرودگاه ها و زندان ها نیز در حال اجرا است.  به هرحال شرکت
Fingerprinting این فناوری را ابداع کرده است. محققان صحت نتایج این دستگاه را در 
مقایسه با آزمایش خون و ادرار  بین ۸6 تا ۹۲ درصد اعلام کرده اند. دیوید راسل استاد 
دانشگاه ایست آنجلیا و یکی از موسسان این شرکت می گوید:  تحقیقات جدید نشان 
می دهد دستگاهی که ما ابداع کردیم می تواند با بررسی اثر انگشت به سرعت مصرف 
مواد توسط  افراد را نشان دهد. کل این فرایند ۱۰ دقیقه طول می کشد. همچنین 
تحقیقات ما نشان داد این فناوری در پزشکی قانونی به تشخیص علت احتمالی مرگ بر 

اثر سوء استفاده از مواد کمک می کند. 

در   )Trust )NHS Trustهمگانی سلامت  سرویس 
افزایش  و  هزینه ها  کاهش  منظور  به  اخیرا  انگلستان 

بهره وری از ربات ها در بیمارستان استفاده می کند.
موسسه "East Suffolk and North Essex" سرویس 
این  توانایی  آزمایش  سلامت همگانی Trust در حال 
فناوری هوش مصنوعی جدید است تا دریابد آیا این 
فناوری قادر به انجام کارهای اداری نظیر ارائه خدمات 
به  عمومی  پزشکان  از  خون  آزمایش  نتایج  و  اسکن 

مشاوران بیمارستان است یا خیر.
به گفته سرویس سلامت همگانی مذکور، استفاده از 
این فناوری هشت برابر کارآمدتر از استفاده از نیروی 

انسانی است.

 Ipswich"این سیستم سه ماه پیش در بیمارستان
"راه اندازی شد و کار خود را آغاز کرد و توانست کار 
بیش از ۵۷۰ ساعتی کارمندان را خود به تنهایی انجام 
می کند  ادعا   Trust همگانی  سلامت  سرویس  دهد. 
که با داشتن این سیستم آنها طی ۹ ماه آینده ۲۲۰ 
آتکینس معاون  پوند ذخیره خواهند کرد. دارن  هزار 
 East Suffolk" ارتباطات موسسه فناوری اطلاعات و 
and North Essex" گفت: به این ربات ها هم می توان 
همانند انسان کاری را آموزش داد. در حال حاضر یک 
کارمند مبتنی بر هوش مصنوعی می تواند عملکردی 
برابر با هشت نیروی انسانی داشته باشد. پنج کارمند 
 East Suffolk and North" هوش مصنوعی که موسسه

Essex" از آنها استفاده می کند، کار مدیریت بیمارستان 
را با تقلید از صفحه کلید و کلیک موس روی رایانه های 
Trust انجام می دهند و به این ترتیب آنها قادر به انجام 
وظایفی مانند یک کارمند معمولی هستند.این سیستم 
بریتانیا   "Thoughtonomy"فناوری شرکت  توسط 

توسعه داده شده است.
که  می کند  ادعا   Trust همگانی  سلامت  سرویس 
استفاده از این سیستم، زمان لازم برای پردازش مرحله 
اول مراجعه هر بیمار به پزشک را از ۱۵ الی ۲۰ دقیقه 
به پنج دقیقه کاهش داده است. در هفته های آینده نیز 
در  کارکنان هوش مصنوعی  این  از  دارد  Trust قصد 
بخش حسابداری و انجام پرسشنامه بیمار استفاده نماید.

مهندسان ژاپنی، یک سیستم تهویه هوشمند ابداع 
از خوابیدن  اتاق،  با سرد کردن  کرده اند که می تواند 

کارمندان پیشگیری کند.
مهندسان شرکت ژاپنی "دایکین")Daikin(، نوعی 
می تواند  که  کرده اند  ابداع  هوشمند  تهویه  سیستم 
کارمندانی که در حال خوابیدن هستند، شناسایی کند و 

آنها را در معرض هوای سرد قرار دهد.
پژوهشگران این شرکت دریافتند که سرد شدن اتاق ها 
برای چند دقیقه، تاثیر بسیاری بر رفع خواب آلودگی 
کارکنان دارد و این تاثیر، به مراتب از چراغ های روشن یا 

استفاده از عطر بیشتر است.
بر  برای غلبه  از کارمندان دایکین گفت: من  یکی 
خواب، راه هایی مانند نوشیدن قهوه و چرت کوتاه پس 
از ناهار را امتحان کرده ام اما کارآیی این سیستم، بسیار 
بهتر از راه های دیگر است. در هر حال، منتقدان فکر 
برای  موثرتری  روش های  است  ممکن  که  می کنند 
تشویق کارمندان به غلبه بر خواب وجود داشته باشد. 
کارآیی  بر  کوتاه  خواب  یک  تاثیر  می کنند  ادعا  آنها 
کارمندان، بیشتر از نوشیدن قهوه یا قرار گرفتن در هوای 

سرد است.

با وجود این، دایکین باور دارد بازار خوبی برای این 
محصول وجود خواهد داشت و مردم به این سیستم 
مبتنی بر هوش مصنوعی توجه خواهند کرد. به گفته 
مهندسان دایکین، این ابداع می تواند هوای باکیفیت تری 
از   ،)Sanae Kagawa("کاگاوا "سانایی  دهد.  ارائه  را 
مهندسان دایکین گفت: با وجود این سیستم، می توانیم 
هوای بهتری را در اختیار داشته باشیم. شرکت دایکین 

امیدوار است این فناوری برای سال ۲۰۲۰ آماده باشد.
این پژوهش، در مجله "Wall Street Journal" به 

چاپ رسید.

درمان بیماری  ارثی موش ها در رحم

اسکنر اثر انگشت برای تشخیص سریع اعتیاد

ربات هایی که 8 برابر انسان کار می کنند!

سیستم تهویه هوشمند دردسر کارمندان خواب آلود!

اختراع وسیله ای که تعیین گروه خونی را 
آسان می کند

 دانشجوی واحد علوم و تحقیقات موفق به طراحی و ساخت وسیله ای برای 
سهولت آزمایش تعیین گروه خونی به روش لوله ای شد.

وسیله تعیین گروه خونی به روش »لوله ای تسهیل شده« توسط گروهی از 
محققان کشور به سرپرستی علیرضا قهرمانی برندق دانشجوی دکتری مهندسی 

پزشکی گرایش بیوالکتریک واحد علوم و تحقیقات ساخته شد.
این وسیله که با همکاری گروهی متشکل از کارشناسان مهندسی پزشکی 
بیمارستان مطهری ارومیه و دانشجویان رشته های رباتیک و مهندسی پزشکی 
دانشگاه تبریز و دانشگاه آزاد واحد تبریز ساخته شده است، در جشنواره اختراعات 
و ابتکارات منطقه ای رویش البرز از سوی بنیاد ملی نخبگان استان آذربایجان 
غربی به عنوان اختراع سطح 3 بنیادملی نخبگان انتخاب، معرفی و ثبت اختراع 

شده است.
علیرضا قهرمانی برندق دانشجوی دکتری مهندسی پزشکی گرایش بیوالکتریک 
واحد علوم و تحقیقات در تشریح اهمیت و ضرورت این اختراع، گفت: ۹۹ درصد 
از ایمنی بیمار در مقابل تزریق خون و فرآورده های خونی به میزان تطابق خونی 

گیرنده و دهنده بستگی دارد.
وی افزود: کوچکترین اشتباه در تعیین گروه خون بیمار، از یک واکنش آلرژیک 
ساده تا واکنشی کشنده زنجیره وار اثرگذار است بنابراین تزریق خون و فرآورده های 
خونی همانند پیوند بافتی جدید به بدن نیازمند رعایت همه جوانب احتیاط است 

که نشان از اهمیت آزمایش تعیین گروه خون دارد.
این محقق از درصد بالای خطاخیزی و وقت گیر بودن آزمایش لوله ای تعیین 
گروه خون به عنوان نقاط ضعف این شیوه برای تعیین گروه خونی نام برد و هدف 
از اختراع خود را تسهیل روش لوله ای تعیین گروه خون عنوان کرد و ادامه داد: 
در واقع این اختراع با تسهیل روش لوله ای رایج، شرایط مناسبی را برای کادر فنی 
آزمایشگاهی ایجاد می کند تا آنها با آسودگی خاطر و زحمت کمتر روش منسوخ 
اسلایدی را کنار گذاشته و با استفاده از روش مرجع لوله ای، موجب افزایش ایمنی 

بیمار گیرنده خون شوند.
قهرمانی اضافه کرد: در این اختراع با تجمیع سه لوله مرتبط با آزمایش گروه 
خونی در یک لوله، به سادگی بسیاری از مشکلات روش قبلی از جمله احتمال 
جابجایی لوله آزمایش افراد با یکدیگر که سبب بخطر افتادن جان مریض می شود، 

برطرف شده است.
وی گفت: با این اختراع، ضریب ایمنی جان بیماران گیرنده خون و فرآورده های 
خونی افزایش چشمگیری پیدا می کند. همچنین کاهش زمان تست، لوله های 
مصرفی، دبل چک تست، افزایش اطمینان و آرامش روانی کادر آزمایشگاهی نیز 

از جمله دستاوردهای این اختراع به شمار می رود.
دانشجوی واحد علوم و تحقیقات، طراحی دقیق و سهولت استفاده از »وسیله 
تعیین گروه خونی به روش لوله ای« را عاملی در توجیه اقتصادی برای صادارت 
این  برای  به کاربردهای بسیاری که  با توجه  افزود:  و  این وسیله عنوان کرد 
وسیله تعریف شده، در صورت طراحی دقیق تر، می تواند به عنوان لوله همه 
کاره »بانک های خون« مورد استفاده قرار گیرد. وی تاکید کرد: این اختراع ثبت 
بین المللی اظهارنامه اختراع )PCT(شده که از طریق کانون پتنت ایران به دنبال 

دریافت گرنت برای us patent است.
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درگفت و گو با یک استاد دانشگاه و کارشناس مسائل ترافیکی  مطرح شد

مدیریت ترافیک قم نیاز به تغییر نگرش دارد
یک استاد دانشگاه و کارشناس مسائل ترافیکی 
با بیان اینکه مدیریت ترافیک قم واقعاً نیاز به 
تغییر نگرش دارد، گفت: حق نداریم شهر را از 

مردم بگیریم به خودرو بدهیم.
ترافیک سنگین تمام راه های منتهی به حرم 
مطهر را احاطه کرده است. صدای بوق و بی تابی 
مسیر  یک  در  دقیقه هاست  که  راننده هایی 
کوتاه معطل شده اند با گله و شکایت مسافران 
درآمیخته. عابران از هر مسیری که دستشان 
برسد از خیابان عبور می کنند و موتورسیکلت ها 

در حال جولان دادن در پیاده رو هستند.
هسته مرکزی شهر قم یکی از زشت ترین و 
مهمان ستیزترین صحنه هایی است که یک زائر 

در یک شهر مذهبی می تواند ببیند.
قم  شهر  خیابان های  روزهای  این  آشفتگی 
بیشتر از پنج یا ۱۰ سال گذشته نباشد قطعاً 
کمتر نیست. این موضوع وقتی به گره ذهنی 
در  بدانی  که  می شود  تبدیل  مخاطب  برای 
سال های گذشته میلیاردها تومان در قم صرف 
اجرای پروژه های عمرانی بزرگ و کوچک شده؛ 
از بازگشایی های بسیار بزرگ مانند بلوار پیامبر 
اعظم)ص( گرفته تا مسیرهای غیر همسطح 

مانند پل های سه سطحه.
ولی آیا تمام این کارها رضایت مردم و کیفیت 
زندگی شان را ارتقا داده یا هر روز وضعیت بدتر 

از روز قبل شده است؟
محمدحسین دهناد، استاد دانشگاه و دکترای 
مهندسی راه و ترابری است که مسئولیت هایی 
مانند مدیر پروژه ملی هوشمندسازی ترافیک 
کشور و مؤسس و مدیر سابق مرکز مدیریت 

هوشمند ترافیک شهر قم را به عهده داشته.
او معتقد است مدیریت ترافیک در قم به تغییر 
پارادایم نیاز دارد و این ره که اکنون شهرداری 

می رود، به سرمنزل مقصود نخواهد رسید.
در رابطه با وضعیت ترافیک در هسته مرکزی 
شهر قم با وی گفت وگویی انجام داده ایم که 

بدین شرح است:
اگر بخواهیم تجربه شهرهای موفق جهان 
با  را  ترافیک  و  شهرسازی  مدیریت  در 
تجربه قم مقایسه کنیم، چه نقاط ضعفی 

بیشتر به چشم خواهد آمد؟
در حوزه حمل و نقل دو نوع رویکرد وجود 
دارد. یکی انسان محوری و یکی خودرو محوری؛ 

برنامه ریزی  وقتی  محوری  خودرو  رویکرد  در 
شهری،  ترافیک  مدیریت  حوزه  در  می کنند 
چیزی که برایشان اهمیت دارد، تردد خودرو در 
شهر است؛ یعنی در شهر من دنبال این باشم که 
تأخیر کمتری برای خودروها ایجاد شود و زمان 

سفری که خودروها دارند کمتر شود.
فلان جا چراغ راهنمایی است و یک خودرو که 
می آید باید ۱۲۰ ثانیه یا ۸۰ ثانیه پشت چراغ 
این زمان پشت چراغ است  باشد. پس چون 
باید A میلیارد تومان هزینه کنیم برای تقاطع 
غیرهمسطح که خودرو بودن توقف از این تقاطع 

عبور کند. این نگاه خودرو محوری است.
این نگاه چه تاریخی در دنیا متداول بود؟

اگر بخواهم تقسیم بندی کنم سال ۱۹۶۰ 
میلادی یک نقطه عطف روی این نگرش بوده. 
بوده.  نگاه خودرومحوری حاکم  این  از  تاقبل 
مخصوصاً در ایالت های مختلف آمریکا بیشتر 
و در اروپا کمتر بوده. خیابان های خیلی عریض 
بسازید و تقاطع های غیرهمسطح و چندسطحه 

را ایجاد کنید تا خودرو راحت تر تردد کند.
دیدند  بعد  به  میلادی   ۱۹۶۰ از  منتهی 
هرچقدر معابر را بیشتر توسعه دهند و هرچقدر 
پل های بیشتری بزنند و پارکینگ های بیشتری 
احداث کنند، باز هم رشدی که تعداد خودرو 
و تعداد سفرها دارد بسیار بیشتر از رشد معابر 

است.
یک مفهومی داریم به نام »ترافیک القایی«؛ 
مثلًا فرض کنید از یک نقطه به نقطه دیگری 
یک معبر داریم که در ساعت ۲ هزار خودرو 
از آن تردد می کند. ما برای اینکه ۲ هزارتا را 
کم کنیم نصف کنیم یک معبر موازی آن هم 
ایجاد می کنیم. با این نیت که ۲ هزار تا را تقسیم 
کنیم به دو حجم هزارتایی. این را علم مهندسی 
ترافیک در دنیا نشان داده که وقتی شما عرصه 
ایجاد  جدید  ظرفیت  می کنید  ایجاد  جدید 
می کنید یک تقاضای جدید هم ایجاد می کنید 
و ۲ هزار تا به ۳ هزار تا می رسد و ترافیک القایی 
یا  شده.  فراهم  امکانش  چون  می شود.  ایجاد 
در بحث پارکینگ که اینها هرکدام بحث های 

متنوعی دارد.
رویکرد خودرومحور در دنیا کی منسوخ 

شد؟
پیش؛ حالا  یعنی ۵۸ سال  در سال ۱۹۶۰ 
مسنوخ شده که البته حرف خیلی زیاد است. 
شما سرچ کنید در مورد سئول پایتخت کره 
جنوبی. مستندی است با عنوان »سئول شروعی 
دوباره« شهردار سئول یک پروژه بسیار بزرگتر از 

بزرگراه صدر را پس از مسابقات جام جهانی که 
کره و ژاپن میزبان بودند خراب می کند. چیزی 
که ما در سال بیش از ۱۰ سال بعداز آن در 
تهران اجرا کردیم. با چه نیتی آنها این سرمایه و 
هزینه را تخریب کردند؟ با نیت برقراری تعادل 

بین عرضه و تقاضا.
آن زمان شهردار سئول خیلی برای این کار 
مخالف داشت؛ اما او این اقدام را انجام داد و 
عرصه زیرپل را منظم کرد. شبکه اتوبوسرانی 
را تقویت کرد و یک ساختار صحیح ایجاد کرد 
و بعداز ۳ یا ۲ سال دیدند وضعیت ترافیک و 
بعد  و  شده  بهتر  خیلی  سفر  زمان  کوتاهی 
همون شهرداری که همه جا علیه اش صحبت 
اقدامات  و  شجاعت  همین  بخاطر  می کردند 

صحیح، رئیس جمهور کره جنوبی شد.
مفهوم رویکرد انسان محور در مدیریت 

شهری چیست؟
شهرها را باید طراحی کرد برای کسانی که 
در آن زندگی می کنند. اصلًا وقتی به تعاریف و 
مبانی شهرنشینی بر می گردید مگر برای خودرو 
انسان طراحی شده. پس رویکرد  برای  بوده؟ 

انسان محوری اولویت اول با عابر پیاده است.
ما می گوییم اروپا مشکل ترافیک ندارد و در 

ذهنمان چیست؟ اینکه خیابان های عریض با 
۷ یا ۶ لاین و... که اصلًا اینگونه نیست. شما 
بروید ببینید از خیابان چهارمردان ما بعضاً کم 
عرض تر هستند اما پیاده رو را می بینید یک 
پیاده رو استاندارد است چون طراحی پیاده رو 
اصولی دارد. وقتی اولویت تردد شما با عابر پیاده 
باشد در وهله اول در فضاهای شهری یک معبر 
و مسیر مناسب برای تردد عابرپیاده در نظر 
می گیری. ما در شهرمان برای عابران پیاده چه 

کردیم؟
به قدری فقر این موضوع را داریم که مردم 
قم معروف شده اند به تردد در خیابان به 
جای پیاده رو؛ چون پیاده رو اصلًا در طراحی 

شهری قم معنایی ندارد.
دقیقاً. وقتی شما در پیاده رویی می روی یک 
جا عرضش یک متر است و یک جا نیم متر و 
یک جا ایستگاه اتوبوس مسیر را گرفته و یک جا 
پایه روشنایی و یک جا پله مغازه و یک جا باغچه 
و نیمکتی هم در مسیر نیست برای استراحت 
و روشنایی مناسبی ندارد و... که تسهیل برای 
تردد عابرپیاده نشده، من که شاید فاصله محل 
کارم تا دانشگاه ۱۰ دقیقه است هیچ رقبتی 
ندارم پیاده روی کنم چون نه ایمنی دارم و نه 
رفاه و ترجیح می دهم با ماشین سواری بروم و 
به بار ترافیک شهر اضافه کنم. ما چیکار کردیم 
در این زمینه؟ آمار می دهیم که طی سال های 
فلان و بهمان تعداد پل های عابر پیاده این تعداد 
با این هزینه فراهم شده. شما یک آمار بگیرید. 
من این کار را کردم. نیم ساعت بایستید و نحوه 

استفاده مردم از این پل ها را ببینید.
چندی پیش در بلوار جمهوری اتفاقی برای 
خود من افتاد که در حال عبور از این خیابان 
بودم و دیدم خانم مسنی با وجود پل عابر به 
سختی در حال عبور از جدول وسط خیابان بود. 
من پیاده شدم و ایشان را رد کردم از این مسیر 
اما آیا ما با ایجاد پل، مسئولیت خودمان را انجام 
دادیم و فکر کردیم که چقدر از اینها استفاده 
می شود یا خیر؟ آیا کیفیت ساخت و محل نصب 
پل ها و الزامات خاص افراد و گروه های مختلف 

را در نظر گرفتیم؟
مانند  دیدم  کشورها  از  سری  یک  در  من 
پاریس در فرانسه که حتی یک خیابان کوتاه 
هر ۲۰۰ متر یک چراغ راهنما دارد. پشت این 
چراغ خودرو باید بایستد اما نه به دلیل تقاطع 
با خیابان دیگر بلکه بخاطر اینکه دو سوی این 
مسیر اماکنی است که عابر پیاده برای استفاده از 

آنها نیاز به عبور از خیابان دارد.

به همین دلیل ما در اروپا چیزی با عنوان 
پل عابر نمی بینیم. چیزی با عنوان زیرگذر 
که برخی از آنها در اروپای شرقی با الهام از 
معماری کمونسیتی داشتند هم نمی بینیم.

است. همه چیز  انسان  با  اولویت  بله. چون 
باید در خدمت شهروندان باشد نه خودرو. لذا 
اولویت دوم دوچرخه است؛ مثلًا در آمستردام 
گفته می شود ۵۰ درصد حمل و نقل عمومی 
را دوچرخه به خود اختصاص می دهد. این را 
من در فرصت مطالعاتی هلند که داشتم دیدم و 
هیچ اغراقی در این عدد نیست؛ مانند یک جفت 
فردی  هر  زندگی  لازمه  یک  دوچرخه  کفش 
است. از یک استاد دانشگاه با حقوق چندهزار 
یورویی تا کارگر خدماتی همه یک شیوه حمل 

و نقلی دارند.
مبنای شخصیت افراد و امتیاز اجتماعی در 
که  قیمت  گران  نه خودروی  پیشرفته،  غربِ 
مشکل  ما  لذا  است.  شهروندی  حقوق  حفظ 
فرهنگی و اجتماعی هم داریم. چراکه ما معیار 
و رتبه بندی و شخصیت افراد را ماشینی که 

کردیم که زیرپای افراد است.
ما حق نداریم شهر را از مردم بگیریم به خودرو 
بدهیم. حق نداریم سرمایه مردم را در پروژه هایی 

صرف کنیم که با یک دهم آن، می شود رضایت 
خاطر عموم مردم را فراهم کرد.

این به یک نگاه ناعادلانه و مردسالارانه 
در کشور هم بر می گردد. به دلیل اینکه 
از  خودرویی  کنندگانِ  استفاده  اغلب 
آن  که  مردان هستند  خیابان های شهر، 
هم بیشتر برای انجام امور کاری است و 
زنان و کودکان و سالخوردگان و معلولان، 
عموماً عابران پیاده ای هستند که نقشی 
در تصمیم گیری ها و ساختار قدرت ندارند.

در همین راستا باید بحث ایمنی در ترافیک را 
هم مطرح کرد. ما جان مردم را هم با شهرسازیِ 
آمار  می دهیم.  بخس  ثمن  به  خودرومحور 
تصادفات و معلولین و کشته شدگانِ عابر پیاده 
ما در همین قم چه تعداد است؟ آمار جهانی 
چه تعداد است؟ رتبه بندی شاخص تصادفات 
درون شهری متناسب با تعداد جمعیت می گوید 
قم رتبه اول را دارد. این نباید کسی را به فکر 
بیاندازد؟ ما معاونت و سازمان حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری را داریم. شرح وظایف اینها 
چیست؟ فقط نصب تابلو و خط کشی و پل عابر 

و چراغ راهنمایی است؟
آیا اقدامات ترافیکی مانند خیابان کشی 
و بازگشایی معابر و احداث تونل و زیرگذر 
و تقاطع های غیرهمسطح که در قم صورت 

می گیرد، کارهای زیربنایی است؟
تغییر  به  نیاز  واقعاً  قم  ترافیک  مدیریت 
نگرش دارد. باید پارادایم جدیدی ایجاد شود. 
این موضوعات که جایگاه انسان چیست و آن 
اقداماتی که شما گفتید تا چه اندازه می توانند 
در کاهش ترافیک بلندمدت شهر کارگشا باشند، 
باید در ذیل یک موضوع کلی صحبت شود؛ اما 
صرفاً توسعه معابر و ساخت تسهیلات حمل و 
نقلی اعم از آنچه در سؤال یاد شد، هیچ موقع به 
عنوان به یک راهکار برای حل مشکلات ترافیکی 
نبوده. تجربه شهرهای مختلف دنیا هم این را به 
اثبات رسانده است. وقتی ما در مورد یک شهر 
توسعه یافته و پیشرفته صحبت می کنیم نباید 
در ذهنمان شهری پر از تقاطع چندسطحه و 
تونل و بزرگراه و پل باشد. راه حل این مسأله که 
تمام بودجه های ما خرج راه عبور و تسهیلات 
بعدی  نکته  نشود.  برای خودرو  عرضه جدید 
توجه جدی به توسعه حمل و نقل عمومی است؛ 
واقعیت این است که اگر ما شرایط مناسبی را در 
حمل و نقل عمومی برای آنها فراهم کنیم دیگر 
استفاده از خودرو جذابیتی ندارد و هزینه های 

بسیار دیگری به شهر تحمیل نخواهد شد.

ابعاد اقتصادی مهریه؛

سکه هایی که خوشبختی نمی آورند

با افزایش سریع قیمت طلا در چند ماه اخیر، تنها بازار و اقتصاد دچار نوسان نشد و 
ناباورانه در این میانه پرآشوب، زندگی زوج هایی نیز متاثر از این شرایط دستخوش بی 

اعتمادی و تزلزل شده است.
پس از افزایش قیمت سکه و طلا، یکی از تبعاتی که به گفته کارشناسان شاید دور از 
ذهن به نظر می رسید اما واقعی بود و اتفاق افتاد، افزایش تقاضا برای دریافت مهریه بود. 
یعنی در همین مدتی که نرخ سکه و طلا هر روز به رقمی در بالاترین حالت ممکن خود 
می رسید مراجع حقوقی، وکلا و روانشناسان و سایر حوزه های مرتبط با نهاد خانواده 

شاهد افزایشی در میزان تقاضا برای دریافت مهریه بودند. 
در ارتباط با این مساله پژوهشگر ایرنا با دو تن از کارشناسان در حوزه خانواده گفت 

وگو کرده که به شرح ذیل است:
*سکه های باارزشی که زندگی خانوادگی را بی ارزش می کنند

دکتر حسین محمدنبی مشاور و کارشناس حقوقی در این رابطه گفت: نمی توان گفت 
آن چیزی که در تغییرات میزان و رقم سکه مهم است و در نتیجه فرایند اقتصادی و این 
مشکلات جدید بوجود آمده، در جامعه بی اثر بوده است. یعنی امروز خیلی ها که سابق 
بر این با همسرشان مشکلی نداشته اند یا شاید این گونه اظهار می کرده اند که مشکلی 
ندارند، چون میزان مهریه را با سکه مشخص کرده بودند، متقاضی شده اند که مهریه 
را بگیرند و می آیند اجراییه صادر می کنند یا از طریق محاکم، دادخواست می دهند. 
وی افزود: این از نظر قانون و شرع مقدس هم ایرادی ندارد چرا که مهریه عندالمطالبه 
است. این مساله باعث شده است تا برخی ها که توجه شان به جای تقویت روابط 
خانوادگی، بحث مربوط به دریافت وجوه است، دست به اقدام بزنند. در واقع می توان 
گفت نوعی بی اعتمادی به زندگی مشترک و همسر باعث چنین اقداماتی می شود. 
البته نمی توان ایراد گرفت که اینها، شوهران یا زندگی شان را دوست ندارند که این کار 
را می کنند، چرا که به هر حال بشر اگر احساس ناامنی به جهت فکرش پیش بیاید، 
این کارها را هم می کند. شاید این خانم فکر کند که ممکن است در آینده با همسرش 
به اختلاف بخورد، در نتیجه همین امروز می رود دادخواست می دهد و تقاضا می کند 

که مهرش را بگیرد.
محمدنبی ادامه می دهد: اگرچه وظیفه مرد هست که هزینه زندگی و مهریه را 
پرداخت کند اما کسانی که می گویند مهریه را کی داده و کی گرفته است، مواردی 
هستند که اینجا مردم را دچار مشکل می کند. به خصوص امروز که آمار ازدواج پایین 
آمده و یکی از دلایلش همین بحث تعیین مهریه است که دچار نوسانات از لحاظ قیمت 

و رقم شده است. 
این کارشناس حقوقی افزود: در نهایت باعث تاسف است که واحدهای اجرای سطح 
و خیلی از محاکم، گرفتار دادخواست ها و تقاضاهای اجرایی جدید به منظور دریافت 
مهریه ای هستند که در قباله نکاحیه شان قید شده است. بنابراین این تغییرات و 
افزایش قیمت سکه و طلا و ارز، روی طلاق و زندگی خانوادگی بی اثر نبوده و اثرات 
اقتصادی موجود در جامعه این را تشدید کرده و میزان و مراجعین بیشتر شده است. و 
این همان چیزی است که به صورتی ظاهری ما در مراجعاتی که به دفاتر حقوقی وکلا 

مراجعه می کنند شاهد آن هستیم. 
*طلاق با قیمت سکه بالا رفت

محمدرضا ایمانی روانشناس و پژوهشگر معتقد است: مسائلی که در طلاق با آن 
مواجهه هستیم مسائل عاطفی و روحی و روانی است که خیلی پررنگتر از مسائل 
اقتصادی است. اما در بعد از قضیه طلاق، متاسفانه مشکلات پیوسته ای وجود دارد که 
یکی همین پرداخت مهریه و نفقه است که هزینه های خیلی سنگینی را به آقایان به 
خصوص اگر مکلف شوند که آن ۱۱۰سکه ای را که قانون می گوید بخواهند پرداخت 

کنند، تحمیل می کند. 
وی افزود: موضوعی که به صورت عینی و حسی با آن مواجه هستیم و شاید آماری 
هم برای آن وجود نداشته باشد این است که بعد از این که نرخ طلا و سکه افزایش 
پیدا کرد، ما احساس کردیم که متاسفانه تقاضا برای طلاق هم یک مقدار سرعت پیدا 
کرده است. حتی خانم هایی که مقداری دچار شک بوده اند به این فکر افتادند که چون 
الان قیمت سکه افزایش پیدا کرده و مهریه ما هم ارزش پیدا کرده، زمان جدا شدن 
است. خود این قضیه فشارهای سنگینی را ایجاد کرده است. کما این که ما رقم سنگین 
کسانی که به خاطر مهریه در زندان هستند و آقایانی که تمکین مالی برای پرداخت 
آن نداشته اند را هم می بینم.  دکتر ایمانی در جواب این سوال که باور عمومی این 
بود که به دلیل افزایش قیمت سکه احتمالا مدارای خانوادگی بالاتر رفته و تقاضای 
طلاق کاهش یافته است، گفت: اطلاعات ما می گوید که متاسفانه این افزایش قیمت 
سکه و طلا، به افزایش تقاضای طلاق به این دلیل که توانسته امکانات مالی بهتری را 
برای خانم ها ایجاد کند، دامن زده است.   وی افزود: اگر ما به پدیده ازدواج که پدیده 
بسیار مبارک و با ارزشی است نگاه کنیم، می بینیم ارتباط دوجانبه ای است که هر دو 
طرف در آن نفع می برند. یعنی چه به لحاظ روحی و روانی و چه به لحاظ مقبولیت 
اجتماعی، هم خانم ها و هم آقایان از ازدواج منتفع می شوند. این که بخواهیم هزینه 
های مازادی را بر آقایان تحمیل کنیم، مشکل دیگری است. ما اگر می خواهیم برای 
دخترانمان زندگی ای را فراهم کنیم که پایداری بیشتری داشته باشد، چیزی که امروز 
ندارند، باید در بحث پیشگیری به دنبال آن باشیم. یعنی زمانی که می خواهند ازدواج 
کننند به متخصص مراجعه کننند و تست روانشناسی و بررسی شخصیتی شوند و حتی 
مشاوره جنسی بگیرند چون اختلالات این قضیه هم در طلاق های ما خیلی دخیل 
است. این روانشناس اضافه کرد: این که علت ۷۵ درصد طلاق های جامعه ما عاطفی 
بوده و بخشی از آن شامل ناراحتی های ابراز نشده است، خود ناشی از همین موضوع 
است. وقتی اینها پیشگیری شوند شما می توانید بگویید این زندگی دوام و و قوام و ادامه 
دارد و خود به خود دخترها و پسرها از آن بهره مند می شوند. وی گفت: ولی وقتی 
مهریه را به این شکل تعریف می کنیم کمرشکن است و می دانیم مردها توان پرداخت 
ندارند و مشکلاتی را برایشان ایجاد می کند که درست نیست. عملا بحران های مالی 
و اقتصادی اهرمی هستند که برخی افراد بتوانند از آن استفاده کنند که منافع بیشتر و 
بزرگتری را بدست بیاورند یعنی این اهرمی است که شاید یک زن مشکلات یا مسائلی 
که در باور خودش نسبت به همسرش دارد را بتواند با آن جبران کند. یک بحث همین 
است و یک بحث دیگر این است که بتواند با فشاری که وارد می کند بخش از آن پولی 

که در قالب مهریه طلب دارد را دریافت کند.
* پرداخت مهریه به طلا وسکه خیلی سنگین است

دکتر ایمانی بیان داشت: این افزایش قیمت ها باعث شده که کسانی که شاید خیلی 
تمایل به جدایی نداشته اند اما تصمیم به اجرا گذاشتن مهریه شان بگیرند. وقتی چنین 
اتفاقی می افتد می توانیم تصور کنیم که دورنمای خیلی مثبتی از آن زندگی وجود 
نخواهد داشت. حتی اگر زن مهریه ای را که حقش است بگیرد، مرد دیگر از این زندگی 

مشترک استقبال نخواهند کرد. 
وی افزود: اگر به گذشته برگردیم، در دهه 4۰ و ۵۰ ، یک رقم نقدی را به عنوان مهریه 
تعیین می کردند. این اقدام درستی بود چرا که فرد مکلف به پرداخت یک رقمی بود که 
آن را به زمان و سال خودش منطبق می کردند. اما وقتی مهریه بر اساس سکه قرار می 

گیرد هزینه فوق العاده سنگین و غیرقابل باوری را ایجاد می کند. 
دکتر ایمانی اضافه کرد: چیزی که خیلی وحشتناک تر است این است که آقایان گاها 
از پس هزینه های سنگین زندگی برنمی آیند که یک بخش زیادی از آن به اجاره و 
هزینه های مسکن برمی گردد، وقتی به این مشکلات بر می خورند، می شود گفت 
استحکام و پایه های زندگی شان دچار مشکل جدی می شود که این مساله تفاهم و 

انضباط زندگی را دچار مشکل می کند.

فرماندار قم،

خدمات 40 ساله نظام در مناطق محروم
 تبیین شود

فرماندار قم با اشاره به تلاش های دشمنان برای ایجاد یاس و ناامیدی در بین مردم 
گفت: تبیین چهاردهه خدمات نظام اسلامی به مناطق محروم باید به بهترین شکل 
برای نسل جدید تبیین شود. رضا سیار روز دوشنبه در نشست صمیمی معاون سیاسی 
استاندار قم با شوراهای اسلامی و دهیاران بخش کهک این استان اظهار داشت: در 
دوران پیش از پیروزی انقلاب اسلامی تنها در کهک برق وجود داشت، و بیشتر راه های 
روستایی نیز آسفالت نبود. کهک یکی از بخش های پنج گانه قم و در ۳۵ کیلومتری 
مرکز این استان قرار دارد. وی با بیان اینکه نسل جدید که در دهه های ۷۰ و ۸۰ متولد 
شدند، باید از این حجم خدمات گسترده به مناطق محروم مطلع شوند، افزود: قبل از 
انقلاب بیشتر روستائیان از وجود گاز و امکانات پیشرفته برای زندگی خود کمترین 
آگاهی نداشتند، و در داخل شهر قم نیز درصد کمی از مردم از نعمت گاز بهره مند 
بودند. وی با بیان اینکه درحال حاضر به برکت انقلاب اسلامی طرح های عمرانی زیادی 
توسط دولت و نظام جمهوری اسلامی انجام شده است، گفت: تامین آب بخش کهک از 
سرشاخه های دز را در دستور کار داریم، و طرح آبرسانی به روستای فردو نیز به زودی 

به بهره برداری خواهد رسید.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(:

مردم نسبت به تصمیمات مسئولان حساس باشند
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: مردم باید نسبت به تصمیمات و مصوبات 
مسئولانی که به آنان رای داده اند حساس باشند و در صورت به خطا رفتن این افراد، تذکر 

لسانی بدهند.
به گزارش ایرنا از پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه)س(، آیت الله سید محمد 
سعیدی روز سه شنبه در دیدار شورای شجره طیبه صالحین افزود: البته تذکر به افراد باید از نوع 

تذکری باشد که به فرزندان و خانواده خود می دهیم؛ نه آنکه برای حذف آنان باشد.
وی با بیان اینکه سکوت اختیار کردن در برابر تصمیمات مسئولان، سلب مسئولیت نسبت به 
امور نمی کند، گفت: گاهی مردم غافل  هستند و توجه ندارند که مسئولان هم در کارهای خود 

دچار اشتباه می شوند که البته لازم است برای اصلاح امور نقد گردند.
سعیدی در ادامه با اشاره به سخنان رهبر معظم انقلاب در جمع باشکوه بسیجیان گفت: 
روحیه جوانی و روحیه عاشورایی و حسینی بسیجیان مورد توجه معظم له است که اهتمام 

خاصی به آن دارند.
همایش سراسری اقتدار عاشورایی بسیجیان روز پنجشنبه دوازدهم مهرماه جاری با حضور 

رهبر معظم انقلاب در ورزشگاه آزادی تهران برگزار شد.
وی بابیان این که اسلام، قرآن و اهل بیت و کسانی که نقش هدایت و رهبری امت را بر عهده  
دارند، از این قشر متعهد و متدین توصیفات گوناگونی دارند، گفت: ما در شرایطی زندگی 
می کنیم که امکانات زیادی در اختیارداریم، ولی در گذشته هیچ کدام در اختیار مردم و قشر 
جوان نبود. امام جمعه موقت قم افزود: انتظار اسلام از جامعه دینی تحقق دین کامل است؛ اسلام 
از متدینین، دین حداقلی را نمی پذیرد، اگر کسانی پیدا شوند که به حداقل ها اکتفا کنند و بین 

معارف و احکام تفکیک قائل شوند، مورد مذمت قرارمی گیرند.
سعیدی در ادامه به  ضرورت اهتمام در راه حق از سوی مومنان اشاره کرد و گفت: شاهدیم که 
منافقان و کافران در رویه خود، به نظرات دیگران کاری ندارند و عقاید باطل خود را اجرا و ترویج 
می کنند، درحالی که سزاوار است مومنان در مسیر درستی که انتخاب کرده اند، پافشاری نموده 

و در این مسیر سخن دیگران تاثیری بر ادامه راه آن ها نداشته باشند.
وی با بیان این که باید عملکرد ما در اجرای احکام اسلامی منظم باشد، افزود: خداوند نخستین 
عبادتی که در تشکیل حکومت اسلامی از مومنان انتظار دارد، اقامه نماز است؛ اهتمام معصومین 
و بزرگان دینی در این امر از جمله نماز ظهر عاشورای امام حسین)ع( نشان از اهمیت نماز است.

وی زکات را دستور دیگر خداوند بعد ازتشکیل حکومت اسلامی عنوان کرد و گفت: کسی که 
خالصانه به دنبال ادای خمس و زکات است، در حقیقت گمان نمی کند که بخشی از مال خود 
را به عنوان ادای این فرایض الهی پرداخت می کند، بلکه این گونه رفتار می  نماید که گویی مالی 

که به خودش تعلق ندارد را به صاحب اصلی آن می رساند.
سعیدی افزود: دستور دیگر الهی بعد از اقامه نماز و ادای زکات در جامعه اسلامی، امربه معروف 
و نهی از منکر است. این حوزه به دو بخش تقسیم می شود، نظام و حاکمیت و دیگری مردم 

و ملت است.
سعیدی با بیان اینکه در حوزه حاکمیت، امربه  معروف و نهی از منکر توسط متصدیان مربوطه 
انجام می شود، گفت: این فریضه در حوزه مردم، تذکر لسانی است. یکی از مهم ترین برنامه ها 
و کارها این است که اگر مسئولی به وظیفه خود عمل نمی کند، امر به  معروف و نهی از منکر 

شفاف و صریح بر ما لازم می شود.

 مدیر کل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد

افتتاح ساختمان کلانتری پردیسان
مدیر کل راه و شهرسازی استان قم: گفت : با افتتاح ساختمان کلانتری و استقرار پرسنل 
خدوم و زحمتکش نیروی انتظامی شاهد افزایش امنیت و آسایش ساکنان پردیسان خواهیم بود.

حسن صبوری در آیین افتتاح کلانتری پردیسان ضمن تبریک فرا رسیدن هفته ناجا به پرسنل 
نیروی انتظامی، در خصوص جزییات احداث ساختمان اظهار کرد: ساختمان کلانتری پردیسان 
با زیربنای ۵۹4 مترمربع همراه با دیوارکشی به طول ۱۷۶ متر و محوطه سازی به مساحت ۱۶۶۰ 

مترمربع ساخته شده است.
وی در خصوص فضای داخلی ساختمان کلانتری توضیح داد:کلانتری نیرو انتظامی پردیسان 
دارای اتاق های اداری، بازداشتگاه، دژبانی، سرویس بهداشتی، انباری و موتورخانه با اسکلت فلزی 

و سقف تیرچه بلوک و نمای آجر است.
وی افزود: این پروژه با اعتباری به مبلغ ۷ میلیارد ریال از محل اعتبارات داخلی وزارت راه و 

شهرسازی )سازمان ملی زمین و مسکن( به بهره برداری رسیده است.
مدیر کل راه و شهرسازی استان قم با بیان این که عملیات احداث کلانتری نیروی انتظامی 
پردیسان در بلوار ابوطالب از سال ۱۳۹۱ شروع و در مهرماه سال ۱۳۹4 بدون نصب انشعابات 
تکمیل شد، تشریح کرد: این اداره کل از سال ۱۳۹4 از طریق مکاتبات متعدد با شورای تأمین 
استان، فرماندهی نیروی انتظامی استان و شرکت های خدمات زیربنایی در خصوص نصب 
انشعابات پاسگاه پیگیری های لازم را انجام داده است.وی افزود: خوشبختانه امسال با توجه به 
اعتباری که از منابع داخلی وزارت راه و شهرسازی تخصیص یافت، حوزه معاونت فنی و اجرایی 
این اداره کل، نصب انشعابات )آب، برق و گاز( کلانتری را در دستور کار خود قرار داد و توانست 

این پروژه را به اتمام برساند

مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان قم :

سینما کودک قم  بزودی به بهره برداری می رسد
مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم با اشاره به وقفه چند ماهه برای بهره 
برداری از سینما کودک این استان گفت: این سینما تا ۲ هفته آینده با واگذاری به بخش 

خصوصی به بهره برداری عمومی خواهد رسید.
حسن ندافی ربرخی تغییرات مدیریتی را عامل تاخیر دربهره برداری از سینما کودک قم 
دانست و اظهار داشت: این سینما که چند ماه است به طور کامل تجهیز شده ولی به دلیل برخی 
مشکلات اداری مورد بهره برداری قرار نگرفته است که با رفع این موانع به زودی شاهد اکران 

فیلم دراین سینما خواهیم بود.
وی ادامه داد: با رفع مشکل اداری، روند واگذاری این سینما به بخش خصوصی آغاز شده 
و چند گروه نیز متقاضی اداره این مجموعه فرهنگی شده اند که درصورت به نتیجه رسیدن 

مذاکرات بلافاصله اکران فیلم دراین سینما به طور رسمی شروع می شود.
مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم، اظهار داشت: شرط ما برای واگذاری این 
سینما به بخش خصوصی در اولویت قرار گرفتن اکران فیلم های کودک است ولی با توجه به 
محدودیت تولید فیلم های کودک و نوجوان در کشور، امکان فیلم های عمومی در این سینما 

نیز وجود دارد.
ندافی با اشاره به این که تاکنون چند نوبت اکران خصوصی در این سینما صورت گرفته 
است، گفت: سینما کودک قم از نظر تجهیزات فنی به طور کامل تکمیل است و هیچ مشکل 
زیرساختی ندارد و با بهره برداری از آن ۲۰۰ صندلی به ظرفیت سینماهای استان افزوده می 
شود. سینما کودک زیر نظر کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان قم با اعتبارات سفر سال 
۸۹ رهبر معظم انقلاب به قم در منطقه پردیسان این استان واقع است که با گذشت چند ماه از 

تجهیز کامل آن، تا کنون به بهره برداری رسمی نرسیده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

واحدهای صنعتی و خدماتی سبز استان قم 
انتخاب می شوند

قم ـ مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم از فراخوان بیستمین همایش ملی واحدهای 
صنعتی و خدماتی سبز خبر داد و گفت: واحدهای صنعتی و خدماتی برای تکمیل پرسشنامه 
مربوطه می توانند تا روز ۲۳ آبان ماه به وبسایت سازمان حفاظت محیط زیست مراجعه نمایند.

سید رضا موسوی مشکینی با اشاره به بیستمین همایش ملی واحدهای صنعتی و خدماتی 
سبز در سال ۱۳۹۷ در سخنانی اظهار داشت: سازمان حفاظت محیط زیست به منظور تشویق 
واحدهای صنعتی و خدماتی که در راستای حفظ محیط زیست اقدامات برجسته ای انجام 
داده اند، اقدام به فراخوان بیستمین همایش ملی واحدهای صنعتی و خدماتی سبز کرده است.

وی با بیان اینکه این همایش ملی با هدف ترویج فرهنگ زیست محیطی در میان واحدهای 
صنعتی و خدماتی کشور و انتقال تجارب مدیران موفق در زمینه کنترل و کاهش آلاینده های 
زیست محیطی برگزار می شود، خاطرنشان کرد: واحدهای صنعتی و خدماتی می توانند برای 
تکمیل پرسشنامه های مربوطه تا روز ۲۳ آبان ماه به وبسایت سازمان حفاظت محیط زیست به 

آدرس www.doe.ir مراجعه نمایند و این تاریخ غیرقابل تمدید است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: راه اندازی و اصلاح سیستم تصفیه و کنترل 
آلاینده ها و بازیافت مواد زائد، مدیریت مصرف آب و انرژی و جایگزینی انرژی های پاک، پیاده 
سازی نظام مدیریت سبز، ایجاد و توسعه فضای سبز، فعالیت های آموزشی و رعایت ضوابط 
زیست محیطی، تولید محصولات سازگار با محیط زیست و بهره مندی از فناوری های نوین و 

پاک در فرآیند تولید از جمله معیارهای انتخاب واحدهای صنعتی و خدماتی سبز است.  

رئیس پلیس امنیت عمومی استان  قم مطرح کرد

توصیه های  انتظامی و امنیتی به زائران
 اربعین حسینی )ع(

رئیس پلیس امنیت عمومی استان، از زائران اربعین حسینی )ع( خواست نکات ذیل را مد 
نظر قرار دهند.

سرهنگ پیام کاویانی، ضمن تاکید بر عدم تحویل گذرنامه به افراد غیر مسئول و ناشناس در 
هنگام اعزام به عتبات عالیات، خواستار احترام به قوانین و هنجارهای بین المللی در عراق و حفظ 

آبرو و شأن شهروند قانون مدار ایرانی شد.
وی با بیان این که حمل هرگونه مواد مخدر، قرص های اعصاب و روانگردان به هنگام تردد 
جرم محسوب می شود، گفت: زائران باید در حفظ و نگهداری اسناد مسافرتی از جمله گذرنامه، 

روادید و قبض عوارض خروج از کشور دقت نمایند.
رئیس پلیس امنیت عمومی استان همچنین عدم حمل مدارک شخصی، ارز اضافی، زیورآلات 

و رعایت بهداشت فردی و اجتماعی را از دیگر نکات ضروری این سفر برشمرد.
سرهنگ کاویانی با تاکید بر عدم مراجعه به اماکن خلوت، ناشناخته و منازل مسکونی در مسیر 
تردد به عتبات عالیات، رعایت کامل اخلاق اسلامی به عنوان یک زائر شیعه به دلیل انتقال 

فرهنگ را از موارد ضروری این سفر معنوی عنوان کرد.
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم ضمن تاکید بر اجتناب از حضور در سایر شهرها و 
استان های غیر زیارتی و یا خارج موارد اعلامی، از تمامی زائران شرکت کننده در مراسم اربعین 
حسینی)ع( که به کشور عراق سفر می کنند تقاضا کرد، با رعایت موارد انتظامی و امنیتی فوق، 

سفر زیارتی ایمن را برای خود فراهم کنند.
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پروژه جدید؛ بازگشت به وضعیت سابق

آتش بس بزرگ میان روحانی و اصلاح طلبان 
چرخ روابط روحانی و اصلاح طلبان خوب نمی چرخد. او از مدت ها قبل و به وقت 
چینش کابینه دوازدهم ، آب پاکی را روی دست جریان حامی خود ریخته بود اما 
زمزمه های موجود در مورد سپردن وزارت راه و شهرسازی به پرویز فتاح و یا انتصاب 
لطف الله فروزنده به عنوان دبیر شورای عالی امنیت ملی؛ دیگر چیزی نیست که اصلاح 
طلبان برتابند.عملکرد روحانی تا امروز و گمانه زنی هایی که در مورد تغییرات کابینه 
می شود اصلاح طلبان را در یک دوراهی بزرگ قرار می دهد. دو راهی که عبور از آن 
احتمالا با پیامد سنگینی همچون ایجاد گسست در درون این جریان همراه خواهد 
بود. نشانه های اولیه این گسست اختلاف نظر فعالان سیاسی اصلاح طلب در مورد 
مناسباتشان با  دولت روحانی است. گروهی از اصلاح طلبان همچنان پای روحانی 
ایستاده و از او حمایت می کنند اما گروه دیگری از آنان عملکرد دولت را مورد نقد 
دانسته و بر این باورند که جریان اصلاح طلبی باید خود را به موقع نجات داده و زیر 
آوار ناکارآمدی های دولت نماند. برای همین شاهد بودیم که برخی از دورن این جریان 
به روحانی پیشنهاد استعفا دادند. از سید حسین موسویان گرفته تا علی عبدالعلی زاده 
وزیر مسکن و شهرسازی دولت اصلاحات که گفته بود »وقتی دولت کاری برای مردم 
نمی کند، بهتر است رها کند و برود...مسئولیت ها تا وقتی ارزش دارد که انسان بتواند 

خدمت کند و اگر نمی تواند خدمت کند باید کنار برود.«

* راه حل میانه
استعفای روحانی تنها راهکار پیشنهادی این گروه اصلاح طلبان نبود. راه دوم از نظر 
آن ها فاصله گرفتن از دولت و تنها گذاشتن روحانی بود. توصیه به جهانگیری برای جدا 
شدن از دولت و آماده شدن برای ورود به انتخابات بعدی از همین جا نشات می گرفت. 
امید اصلاح طلبان برای حل و فصل این اختلاف نظر به راه حل میانه ای است که 
گروهی دیگر پیشنهاد می دهند. این گروه از اصلاح طلبان خوب می دانند که هزینه 
عملکرد فعلی دولت روحانی را چه کسی و چه طور می دهد اما راه حل بهتری هم 
سراغ ندارند. آنان تجربه تلخ مجلس ششم را فراموش نکرده و اطمینان دارند که خروج 
از قدرت اصلا به نفعشان تمام نمی شود. برای همین است که چهره ای همچون 
محمدرضا عارف رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان می گوید » از مردم 
بابت مشکلات عذر خواهی می  کنیم چون دولتی را روی کار آوردیم که نمی خواهد 
یا نمی تواند منویات اصلاحات را پیاده کند؛ البته منطقی هم نیست رو در روی آن 

بایستیم. ما  مجبوریم صورت مان را با سیلی سرخ کنیم.«
تحلیل گران این جریان نیز کم و بیش همین نظر را دارند. مصداقش محمدرضا 
تاجیک که اگر چه »گره زدن استراتژیک زلف اصلاح طلبی به زلف دولت اعتدال« را 
جفا می خواند اما می گوید: »میزان هم گرایی و واگرایی برای اصلاح طلبان باید، از 
یکسو، ملاک های اصلاح طلبی، و از سوی دیگر، ملاحظات و استلزامات ملی باشد. 
آنچه باید در هر مرزبندی/ مرزنبندی محفوظ بماند سرمایه تاریخی گرانسنگی به نام 
اصلاحات است. بنابراین، استراتژی اصلاح طلبان در مواجهه و تعامل با دولت باید 

استراتژی حمایت اصلاح طلبانه یا حمایت منتقدانه )انتقادی( باشد. «

* اصلاح طلبان کوتاه می آیند
بخشی از جریان اصلاح طلب رادیکال تر از آن است که به این توصیه ها گوش 
کند و به هیچ وجه حاضر نیست هزینه ناکارآمدی دولت روحانی و یا ائتلاف نانوشته 
خود روحانی با جریان اصولگرا و نهادهای حاکمیتی را بدهد. همین طیف تندور هم 
اما چشمش به دهان سید محمد خاتمی است و وقتی خبر می رسد که در یکی 
از دیدارهای اخیر با اصلاح طلبان آنان را به همراهی با روحانی توصیه کرده است؛ 

رضایت می دهد.
کوتاه آمدن اصلاح طلبان تندرو و پذیرش راه حل میانه تحت عنوان» انتقاد 
مشفقانه و اصلاح طلبان از دولت« هم خطر گسست و انشقاق در درون این جریان را 
کاهش می دهد و هم مقدمه خوبی برای ادامه همکاری با دولت است. همکاری هایی 

که شاید در همین دیدار اخیر روحانی و اصلاح طلبان کلید خورده باشد. 

* چرخش روحانی
بی تردید بررسی مناسبات اصلاح طلبان و روحانی بدون توجه به رفتار و عملکرد او 
مقدور نیست. به باور بسیاری از اصلاح طلبان و تحلیل گران سیاسی او بعد از انتخابات 
ریاست جمهوری 96 چرخیده است. روحانی نه در چینش کابینه توجهی به انتظارات 
جریان حامی خود داشت و نه سیاست های خود. بسیاری از وعده های او در حوزه 
سیاست داخلی از جمله رفع عصر، افزایش آزادی ها اجتماعی و حقوق شهروندی 
روی زمین مانده است. روحانی نه تنها در این زمینه ها گامی برنداشته بلکه در مقابل 
مسائلی همچون برخورد با اعضای اصلاح طلب شوراهای شهر نیز ساکت مانده است. 
مواضع روحانی در سیاست خارجی نیز زیر و رو شده است. او که روزگاری با چراغ 
سبز نشان دادن به حامیان ارتباط با غرب و حتی آمریکا در مرکز توجه ها قرار گرفت 
و رای آورد ، امروز با ولادیمیر پوتین نشست و برخاست کرده و پروژه مذاکره به آمریکا 
را بایگانی کرده است. این تغییر موضع خود به مذاق اصولگرایان خوش آمده و بستر 
چرخش به سوی آنان را مهیا کرد. برخی از فعالان سیاسی همچون صادق زیباکلام 
البته گمان می کنند که روحانی در چرخش خود هدفی فراتر از جلب نظر اصولگریان 
را دارد. زیباکلام در گفت و گویی با نشریه مثلث گفته است که روحانی رویایی در سر 
دارد و آن رویای رهبری است. ) نقل به مضمون( به گفته زیباکلام روحانی دیگر نیازی 
به صندوق رای ندارد و از همین رو اصلاح طلبان را ترک کرده و به فاصله گرفتن از 

آنان اهمیتی نمی دهد. 

* پروژه مشترک
اصلاح طلبان خواستار جدایی از روحانی و معتقدان به چرخش روحانی عموما 
بی نیازی او از صندوق رای را ملاک قرار داده و اینطور استدلال می کنند که حسن 
روحانی بعد از دو دوره ریاست جمهوری از رای مردم بی نیاز شده لذا جریان اصلاح 
طلب که همچنان به رای مردم نیازمند است باید به فکر خود بوده و پیش از آنکه دیر 
شود، راه خود را از دولت جدا کند. توجه به این موضوع که ناکارآمدی دولت در حوزه 
اقتصاد، سیاست و ... حجمی از یاس و ناامیدی را به جامعه تزریق کرده و بدنه اجتماعی 
اصلاح طلبان در معرض خطر است، ضرورت فاصله گرفتن از دولت را جدی تر می 
کند اما نکته ای که نمی توان و نباید از آن غافل شد این است که برخلاف تصور، 

روحانی هنوز از صندوق رای بی  نیاز نیست. 
دولت دوم روحانی قبل از پایان کار خود همکاری با یک مجلس دیگر را نیز تجربه 
خواهد کرد و به صلاحش است که با یک مجلس همسو و اصلاح طلب سر و کار 
داشته باشد. بر این اساس می توان اینطور استنباط کرد که روحانی حتی اگر با 
نهادهای حاکمیتی و اصولگرایان نیز ائتلاف کرده باشد، باز هم ناگزیر است تا پایان 
دولت دوازدهم با اصلاح طلب کج دار و مریز رفتار کند. با این منطق جلسه اخیر اصلاح 
طلبان و روحانی که به میزبانی آقای رئیس جمهور برگزار شد، منطقی تر جلوه می 
کند. خصوصا اگر توجه داشته باشیم که مدعوین این دیدار عموما اصلاح طلبان حامی 

روحانی بودند نه اصلاح طلبان منتقد. 
این طور که به نظر می رسد ، روحانی و اصلاح طلبان وارد یک آتش بس شده 
اند. آتش بسی که لزوما به معنای نه جنگ ، نه صلح نیست. این آتش بس بستری 
برای تعریف دوباره پروژه های مشترک است. پروژه ای مثل کسب کرسی های بیشتر 

از مجلس یازدهم.    

محمد رضا باهنر:نکتـه

منافع ملی متولی ندارد 
می  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  ادوار  رییس  نایب 
گوید:کادرسازی در کشور خوب انجام نشده است و برخی به من 
انتقاد می کردند چرا این بار برای مجلس نامزد نشدی. به طنز 
پاسخ دادم بعضی از ما این قدر مانده ایم که باید حضرت عزرائیل 

به داد ما برسد و از صندلی مسئولیت جدا کند.
ایرنا گفت:   با  تازگی در گفت وگو  به  باهنر«  »محمدرضا 
کادرسازی لوازمی دارد معتقدم در نظام مردم سالاری دینی، 
حتما باید 2-3حزب قدرتمند چارچوب دار وجود داشته باشد 
تا نظام اوج بگیرد. حزب عکس دانشگاه جایی است که می توان 

کادرسازی کرد. 
وی می افزاید : الان نماینده ای در مجلس داریم فوق تخصص 
جراحی قلب دارد و بسیار متدین، باسابقه و انسان چشم و دل 
پاکی است. اما ما در مجلس جراح قلب نمی خواهیم در آنجا 

کسی را می خواهیم که حکمرانی خوب بلد باشد.
باهنر همچنین در مورد انفجار دفتر نخست وزیری و شهادت 
رجایی و باهنر در هشتم شهریورماه 1360 می گوید: پیگیر 
پرونده انفجار دفتر نخست وزیری بودم عده ای می خواستند 
چهره های مشهور دولت وقت را متهم به دست داشتن در این 
ترور کنند پس از مدتی احساس کردم این اتهام زنی ها به رقابت 

های سیاسی ارتباط دارد.
وی اضافه کرد: مدتی پیگیر پرونده بودم عده ای می خواستند 
بگویند یکسری از مسئولان رده بالای کشور در این ترورها دست 
دارند. پرونده را از اول تا آخر خواندم »خیلی شم حقوقی است 
و اطلاعاتی ندارم اما واقعیت این است من در این پرونده چیزی 

استشمام نکردم.« 
وی ادامه داد: می خواستند برخی چهره های دولت وقت را 
به دست داشتن در بمب گذاری متهم کنند. احساس کردم این 
موضوع به رقابت های بی ربط سیاسی ارتباط دارد و می خواهند 

یکدیگر را متهم کنند.

* با شهید باهنر عکسی ندارم
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین درباره آخرین دیدار با 
برادرش گفت: آخرین باری که شهید باهنر را دیدم وزیر آموزش 
و پرورش بود. ساکن کرمان بودم و سفرکوتاهی به تهران داشتم 
اتفاقا او با محافظان از وزارتخانه به منزل می رفتند. او زمانی که 
وزیر بود شاید چند شب به خانه نمی رفت و در وزارتخانه می 
ماند تا کارهای جاری را انجام دهد آن شب پس از مدتی می 
خواست به منزل برود. در همین بزرگراه چمران فعلی یکدفعه 
»رگبار تیراندازی« شروع شد محافظان هنرمندانه ماشین ها را 

متوقف کردند، دور زدند و به وزارتخانه بر گشتند.
وی با بیان اینکه شهید باهنر از کار زیاد، مستمر و دقیق خسته 
نمی شد، تاکید کرد: شهید باهنر جمله ای دارد که آنرا با همه 
وجود در او حس می کردم می گفت »من خستگی را هرگز 

ملاقات نخواهم کرد.« 
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
موضوعی که من را شرمنده می کند این است که با شهید باهنر 
عکس مشترک ندارم خلاف این روزها که همه سعی می کنند 
دیده شوند در اندیشه عکس گرفتن کنار وزیر یا نخست وزیر 

نبودم.

* امام )ره( در سه جبهه مبارزه می کرد
باهنر با بیان اینکه پدرم پیشه ور بود و از نظر اقتصادی در 
خانوده ای ضعیف و بسیار متدین به دنیا آمدم، گفت : اگرچه 
مرحوم پدر معمم نبود و در حوزه علمیه درس نخوانده بود ولی به 
قدری متدین بود که به »شیخ اصغر« معروف شده بود. بسیاری 
از جلسات قرآن، دعای کمیل و سمات را خودش اداره می کرد. 

وی ادامه داد: حاصل ازدواج مرحوم والدین 9 فرزند بود. شهید 
باهنر فرزند دوم و من هشتمین فرد خانواده بودم و فاصله سنی 
زیادی با هم داشتیم. یک یا 2 ساله بودم که شهید باهنر پس از 

پایان دبیرستان در کرمان برای ادامه تحصیل به قم رفت. 
دبیرکل جامعه مهندسین اظهار داشت: ارتباط ما با شهید 
باهنر به دلیل ضعیف بودن وسایل ارتباطی، کم بود اگر اغراق 
نباشد می توانم بگویم تا زمانی که دیپلم گرفتم بیش از 2 یا 3 بار 
وی را ندیدم چون هر 2 یا 3 سال یکبار پیش ما می آمد و 10 روز 
می ماند سپس بر می گشت. وقتی به تهران آمدم و وارد دانشگاه 
شدم بلافاصله به واسطه شهید باهنر توانستم با محافل انقلابی 

ارتباطات وسیعی برقرار کنم.
باهنر گفت: چند سال پس از هجرت شهید باهنر به قم )سال 
33(، نهضت حضرت امام )ره( علنی شد. شهید باهنر هم به همراه 
مرحوم هاشمی رفسنجانی، شهیدان بهشتی و مطهری جزو 
معدود فعالانی بود که در نخستین سال های شروع نهضت امام 
خمینی )ره( با این حرکت ارتباط برقرار و ارادت خود را به حضرت 

امام )ره( ابراز کرد.
وی تصریح کرد: در آن زمان نهضت امام )ره( در سه جبهه 
مبارزه می کرد. جبهه اول رژیم وابسته شاه بود. جبهه دیگر که 
مخالف شاه بود و علیه او مبارزه می کرد ملحدان و کمونیست 
ها بودند. آنها باور داشتند با دین نمی توان انقلاب کرد. تا قبل از 
نهضت امام )ره( تصور می کردند بدون مارکسیسم انقلابی بودن 
امکان ندارد. آنها می گفتند دین افیون توده ها و ذاتا ضدانقلاب 
است. مخالفان چپ گرای شاه جبهه عظیمی بودند که امام )ره( 
باید با آنها هم می جنگید. بنیانگذار نظام جمهوری اسلامی باید 
اثبات می کرد با تکیه بر دین به عنوان موتور محرکه انسان می 

توان انقلاب کرد.
باهنر افزود: دسته سوم دین باوران سطحی نگر بودند که باور 
داشتند دین را نباید با سیاست آلوده کرد. به نظر آنها میدان 
سیاست قداست دین را از بین برده و جایگاه آنرا نزد مردم تضعیف 
می کند. به همین دلیل خیلی ها در قم و نجف اصولا با کار 

سیاسی، انقلاب و نهضت امام مخالف بودند. 
وی با تاکید بر اینکه امام همزمان با این سه جبهه مبارزه 
می کرد، گفت: حضرت امام )ره( جمله مشهور شهید مدرس، 
»سیاست ما عین دیانت و دیانت ما عین سیاست ماست« را 

عملی کرد.

* ساواک القا کرده بود از همه چیز با خبر است
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین درباره فضای سیاسی دوران 
پهلوی دوم گفت: در مورد جو خفقان حکومت شاه هر چه بگویند 
کم است. جزو مبارزانی بودم که مدت کوتاهی یعنی حدود 5-4 
ماه در زندان بودم. در همین مدت کوتاه بلایی بر سر من آوردند 
و شکنجه هایی کردند که می توانم درک کنم کسانی که اعدام 
شدند یا حبس ابد و زندان طولانی تحمل کردند چه کشیده اند.

وی خاطرنشان کرد: یادم است در فرصتی به شکل مورس 
)Morse( با سلول بغلی ارتباطی برقرار کردم متوجه شدم »علی 
اصغر بدیع زادگان« یکی از بنیانگذاران سازمان مجاهدین خلق 
)منافقین( که به 4 بار اعدام محکوم شده بود در آنجاست. او از 
دادگاه تجدیدنظر بازگشته بود. از اتفاقات دادگاه پرسیدم، گفت 
نامردها حتی یک اعدام مرا نبخشیدند. همین فرد 2 یا 3 روز 
بعد اعدام شد. بعدها به من گفتند تنها جای سالم بدنش همان 
چشمش بود که دیده بودی، یعنی در اثر شکنجه جایی از بدنش 

سالم نبود.
باهنر با تاکید براینکه در محیط خفقان دوران شاه، فعالان 
سیاسی بازداشت می شدند، افزود : ساواک با پروپاگاندا )تبلیغات( 
به جامعه اینطور القا کرده بود که از همه چیز با خبر است. بعضی 
ها باورشان شده بود مثلا در یک جلسه 2 نفره، ماهواره ها و مراکز 

جاسوسی صدای آنها را ضبط می کند و به ساواک می دهد.

* ساواک به زندانیان می گفت اگر همکاری نکنی به 
همه می گوییم ساواکی هستی 

باهنر با بیان اینکه ساواک از نفرت و بدنامی خود نزد افکار 
عمومی آگاه بود، افزود: یکی از تهدیدهای ساواک این بود که 
به زندانیان می گفت اگر همکاری نکنی بیرون شایعه می کنیم 
ساواکی هستی. آنها می دانستند که بدترین تهدید برای یک 
انقلابی این است که بیرون شایع کنند این فرد ساواکی است و 

دوستانش را لو داده است. 
باهنر اظهار داشت: در سال های آخر حکومت شاه جو نظامی 
در دانشگاه حاکم بود. تصور می کردیم در یک محاصره نظامی 
قرار داریم پلیس در اطراف دانشگاه با سپر، باتوم و گاز اشک آور 
مستقر بود گاهی وقت ها می خواستیم شلوغ کنیم و به هم 
بریزیم، می گفتند فقط 10 دقیقه برای اعتراض فرصت دارید 

یعنی پس از 10 دقیقه ماموران گارد و ساواک می ریختند.

* بازجو می گفت کابل معجزه می کند
باهنر درباره شکنجه اش توسط بازجوها، گفت: در 4 ماهی 
که آنجا بودم حسابی پذیرایی شدم. طوری که از تعریف شکنجه 
ها و اتفاقات حالت »اشمئزاز« به من دست می دهد. یکی از 
ساواکی ها کابلی داشت و با آن ما را حسابی پذیرایی می کرد و 
می گفت فلانی این کابل معجزه می کند اگر زندانی را با اتو یا 
سیگار بسوزانیم، از حال می رود و چیزی حس نمی کند اما این 
کابل بدون اینکه زندانی بیهوش شود گوشت پا را از بین می برد 
و به استخوان می رسد. فکر نکنید اگر مثلا 20، 50 یا 100 ضربه 
خوردید بیهوش می شوید و چیزی نمی فهمید خیالتان راحت 

می شود ، این طور نیست.

* اگر انقلاب رخ نمی داد...
باهنر در پاسخ به پرسشی تحت این عنوان که عده ای باور 
دارند اگر انقلاب رخ نمی داد وضع اقتصادی بهتر و کشور پیشرفته 
بود، گفت: یک راه طبیعی مقایسه است. آنها در پاسخ به پیشرفت 
هایی که پس از انقلاب رخ داده می گویند هر حکومتی بود این 
پیشرفت ها رخ می داد چون علم و فناوری و... در همه جای دنیا 

پیشرفت کرده است این حرف از یک جهت درست است. 
حالا پاسخ ما چیست، می گوییم در بسیاری از شاخص های 
کلان رتبه ما از 120 دوران پهلوی به 18 تا 20 رسیده است یعنی 

سرعت پیشرفت ما از سرعت دیگران بیشتر بوده است. 
وی ادامه داد : ستونی از 120 دوچرخه سوار را تصور کنید که 
همزمان برای رسیدن به رتبه نخست رکاب می زنند، ما در این 
4 دهه سریعتر از کشورهای منطقه چون مصر، پاکستان و اردن 
و... رکاب زدیم. زمانی از نظر بهداشت در میان کشورهای آسیایی 

2- 3 رتبه مانده به آخر بودیم.
باهنر افزود : قبل انقلاب نه در کهنوج کرمان و خوی آذربایجان 
بلکه در همین تهران، پزشکان بنگلادشی، هندی و پاکستانی 
افغانستان،  های  درمانگاه  پزشکی  کردند. سطح  می  طبابت 
بنگلادش و پاکستان از ما بالاتر بود. امروز از نظر سطح بهداشت در 
میان کشورهای آسیایی چون چین، ژاپن، کره جنوبی، اندونزی، 

مالزی و هند در رتبه سوم قرار داریم. 
دبیرکل جامعه مهندسین تاکید کرد: اگر بخواهیم مطلق 

قضاوت کنیم ممکن است بی خود از خودمان تعریف کنیم ولی 
در مقایسه با دیگر کشورها می توانیم قضاوت کنیم چه اتفاقاتی 

افتاده است.

* می پرسند اگر شهید باهنر زنده بود چه مسئولیتی 
داشت

باهنر در پاسخ به پرسشی در این باره که جمهوری اسلامی 
نتوانسته نخبه سازی کند و با فقدان نخبگان نسل اول دچار 
بحران جانشینی می شود و اینکه چرا در چهل سال گذشته 
چرخش نخبگان و جوانگرایی نداشته ایم، گفت: افرادی که در 
سالهای نخستین پیروزی انقلاب اسلامی مسئول شدند، چهره 
های کاریزمای قبل از انقلاب بودند. مثلا شهید بهشتی در نهضت 
امام )ره( یک سردار تمام عیار بود یا بسیاری از وزیران آن دوران، 
آدم های زندان رفته زمان شاه بودند. برخی از آنها »قِصر در 
رفتند« و بعدها سردمداران رژیم طاغوت پشیمان شدند چرا آنها 

را اعدام نکردند.
وی افزود: بعضی اوقات از من سوالاتی می پرسند که فکر می 
کنم هر پاسخی بدهم خیلی منطقی نیست. مثلا می پرسند اگر 
شهید باهنر امروز زنده بود چکاره بود یا در چه جناحی بود؟ نمی 
دانم واقعا چه جوابی بدهم. احتمالا به امثال شهید باهنر هم می 
گفتند شما اصلا تا الان چرا مانده اید همانطور که امروزه به برخی 

مسئولان همین حرف را می گویند.
باهنر با بیان اینکه انتقاد به نبود چرخش نخبگان در حاکمیت 
از جهتی وارد شد، افزود: نمی توان در این مورد حکم کلی داد 
مجلس دهم هم اکنون فعالیت می کند از ابتدای انقلاب به طور 
میانگین در هر دوره مجلس، بیش از 60 درصد نماینده ها عوض 
می شوند این افراد چه کسانی هستند؟ البته از نظر کارشناسی 
این خوب نیست و باید مدت ماندگاری نمایندگان بیشتر باشد اما 
امروز طبق آمار و به طور تقریبی مدت ماندگاری هر نماینده یک 

و نیم دوره است. 
باهنر در بخشی از سخنان در خصوص چرخش نخبگان، 
گفت: یک نفر مثل بنده به حق یا ناحق توانسته 7 دوره نماینده 
باشد در کشورهای اروپایی گردش نخبگان، دموکراسی و انتخابات 
مگر نیست؟ در پارلمان اروپا کسانی را داریم که مثلا 10 دوره 

نماینده هستند. بنابراین نباید در این قضایا افراط و تفریط کنیم.

* حضرت عزرائیل باید برخی را از صندلی مسئولیت 
جدا کند

نماینده پیشین مجلس تاکید کرد: قبول دارم کادرسازی در 
کشور خوب انجام نشده است برخی به من انتقاد می کردند چرا 
این بار برای مجلس نامزد نشدی. به طنز پاسخ دادم بعضی از ما 
این قدر مانده ایم که باید حضرت عزرائیل به داد ما برسد و از 
صندلی مسئولیت جدا کند.باهنر اظهار داشت: کادرسازی لوازمی 
دارد معتقدم در نظام مردم سالاری دینی، حتما باید 2-3 حزب 
قدرتمند چارچوب دار وجود داشته باشد تا نظام اوج بگیرد. حزب 

عکس دانشگاه جایی است که می توان کادرسازی کرد. 
فوق  داریم  در مجلس  ای  نماینده  الان  کرد:  تصریح  وی 
تخصص جراحی قلب دارد و بسیار متدین، باسابقه و انسان چشم 
و دل پاکی است. اما ما در مجلس جراح قلب نمی خواهیم در آنجا 

کسی را می خواهیم که حکمرانی خوب بلد باشد.
وی افزود: در دانشگاه به کسی حکمرانی یاد نمی دهند. البته 
شاید یکی، دو دانشگاه خوب هم داشته باشیم که به طور نظری 
علوم انسانی آموزش می دهند اما باز می گویم آنجایی کادرسازی 

می کند احزاب هستند و نقد شما را در اینجا وارد می دانم.

* چرخش نخبگان وجود دارد ولی ایده آل نیست
باهنر خاطرنشان کرد: اگر هر دولت 20 وزیر داشته باشد در 
این دوازده دوره 240 وزیر داشته ایم. البته تعداد وزرایی که آمدند 
و رفته اند بیشتر از این است یعنی در یک دولت سه یا چهار مرتبه 
وزیران عوض شده اند پس چرخش وجود دارد. »اگر همه جوانان 

کشور توقع دارند وزیر شوند که نمی شود.«
وی با انتقاد از رفتار برخی دولت ها، گفت: باید به دولت آقای 
روحانی به دلیل زحماتی که می کشند کمک کرد اما میانگین 
سنی کابینه وی بالا است بعضی از چهره های هیات دولت 
احساس می شود خسته هستند و حوصله کارهای »فرش« 

)fresh( و سرحال را ندارند.

* توزیع مناصب به شکل خانوادگی میان مسئولان 
وجود ندارد 

باهنر درپاسخ به پرسشی در خصوص توزیع مناصب به شکل 
خانوادگی میان مسئولان، گفت: نمی دانم چه خانواده هایی را 
می گویید آیا منظور شما این است همه وزیران، نمایندگان و 

یا ائمه جمعه از آن خانواده ها هستند؟ خداوند مرحوم هاشمی 
رفسنجانی رحمت کند این حرف را در مورد او می زدند. 

وی ادامه داد: به شکل موردی برخی روسای جمهور مانند 
خاتمی، احمدی نژاد و روحانی نزدیکان خود را به عنوان مسئول 
بازرسی نهاد ریاست جمهوری منصوب کردند. استدلال آنها این 
است که می خواهیم بازرس ریاست جمهوری برای ما شناخته 

شده باشد البته باید دقت کنند این کار نشود. 
باهنر تصریح کرد : رئیس جمهوری که مثلا 4-5 نفر از وزیران 
را از اقوام خود انتخاب کند، ندیده ام. البته نقد شما وارد است البته 

نه به این افراطی که می گویید.

* باید کارنامه عالمانه و عادلانه ای از جمهوری اسلامی 
ارائه کنیم

نایب رئیس پیشین مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در 
آستانه چهل سالگی پیروزی انقلاب اسلامی باید کارنامه عالمانه 
و عادلانه ای از عملکرد نظام جمهوری اسلامی ایران ارائه دهیم، 
افزود : در این سال ها از تریبون های نظام فقط نقاط مثبت 
گفته شده است. در مورد کارهای مثبت نظام می توان دهها جلد 

کتاب نوشت. 
باهنر افزود : به عنوان رسانه باید تلاش کنید نقاط ضعف و 
قوت این کارنامه را به شکل عادلانه و عاملانه تشریح کنید قسمت 
پر و خالی لیوان را در نظر بگیرید. متاسفانه برخی رسانه ها بخش 
خالی لیوان را می بینند و همه چیز را غبارآلود و سیاه به تصویر 
می کشند و برخی دیگر نیمه پر را دیده و مملکت را گل و بلبل 

فرض می کنند. 

* منافع ملی متولی ندارد
وی گفت : اگر از من بپرسند در 35 سال مسئولیت خود، چه 
نقد جدی به عملکرد نظام جمهوری اسلامی داری، می گویم 
یکی از انتقادات این است پس از چهل سال اشکالات اساسی در 
یکسری ساختارهای کشور وجود دارد که باید زودتر حل شود. 
نمی خواهم بگویم همین الان برویم سراغ قانون اساسی، ولی اگر 

فرصت مناسبی پیش آمد باید این کار را کرد. 
: به عنوان شخصی که 28 سال نماینده  ادامه داد  باهنر 
مجلس بوده، مدعی هستم کشور را با یک مجلس نمی توان اداره 
کرد. وجود یک مجلس باعث می شود نماینده ها نتوانند دنبال 
منافع ملی باشند چون درگیر مطالبات و خواسته های منطقه 
ای، قومیتی، حزبی، صنفی و جنسیتی هستند و فرصتی برای 

پرداختن به منافع ملی ندارند. 
وی با تاکید براینکه غیر از مقام معظم رهبری در ارکان 
نظام منافع ملی متولی ندارد، تصریح کرد: مجلس را نگاه کنید 
نمایندگان یا به دنبال حقوق معلمان، کارگران یا صنعتگران 
هستند و یا در پی رفع مشکلات حوزه های انتخاباتی. پس باید 

2 مجلس داشته باشیم. 

* نظام بدون وجود احزاب قوی و فراگیر آینده روشنی 
ندارد 

باهنر نبود احزاب فراگیر و قوی در بدنه نظام را دومین اشکال 
ساختاری دانست و گفت: نظام مردم سالاری دینی، بدون وجود 

2-3 حزب قدرتمند چارچوب دار، آینده روشنی ندارد. 
وی با بیان اینکه در چهار دهه گذشته تولید در کشور سه 
برابر و مصرف 6 برابر شده است، افزود: متاسفانه دولت هم اکنون 
بدهکاری سنگینی دارد تعدادی از بانک ها ورشکسته هستند 
اشتغال  وضع  ندارد  باثباتی  وضع  بازنشستگی  های  صندوق 
نابسامان است شمار بیکاران در کشور زیاد است و تحصیلات با 

بازار کار همخوانی ندارد. 
وی ادامه داد: تولید ناخالص داخلی می توانست بیش از این 
باشد. الان ما یک کشور با تولید ناخالص داخلی 500 میلیارد 
دلاری هستیم اگر تلاش کنیم این تولید می تواند به 1000 یا 

1500 میلیارد دلار افزایش یابد. 

* قدرت اخراج کارگران کشورهای همسایه را داریم 
اما...

باهنر به برخی افراد که تصور می کنند ایران قدرت اخراج 
کارگران کشورهای همسایه را ندارد، پاسخ داد: صادقانه بگویم این 
قدرت را داریم اگر نظام تصمیم بگیرد در یک ماه می توانیم همه 
خارجی ها را بیرون کنیم اما این کار را نمی کنیم. می دانید چرا؟ 
چون هیچ کدام از 5- 6 میلیون جمعیت بیکار ما حاضر نیست 

کاری که آنها می کنند انجام دهند.

* یا دکتر هستیم یا مهندس 
باهنر گفت : برای هر دانش آموز 1.2 صندلی در دانشگاه وجود 
دارد. یک نفر به شوخی می گفت در خیابان اگر بگویی آهای 
مهندس، 50 درصد برمی گردند یکی پرسید مابقی چرا بر نمی 

گردند، گفت چون آنها دکتر هستند.
وی افزود: آن بخش هایی که در اختیار مقام معظم رهبری 
است مانند اطلاعات، امنیت و بخشهای دفاعی الحمدالله رشد 
سنگینی داشته است و در منطقه نمونه هستیم و خیلی ها به ما 
غبطه می خورند. حضرت آقا 6-7 سال است به مسئولان توصیه 
هایی در خصوص اقتصاد مقاومتی کرده اند اما به نظر می رسد 
کسی متولی آن نیست و این از اشکالات اساسی کشور است. پس 

از 4 دهه باید تحول اساسی رخ دهد.

* القای وجود فساد ساختاری توطئه دشمنان است
نماینده پیشین مجلس با بیان وجود فساد در بخشی هایی از 
حاکمیت، گفت: این فساد به حدی نیست که به شکل افراطی 
بگوییم این فساد ساختاری و سیستماتیک است. این جنگ 
رسانه ای دشمن برای مدیریت افکارعمومی است برای القای این 

موضوع است که همه »سوءاستفاده چی« هستند. 
باهنر افزود: در واقعیت ممکن است 3-4 درصد سوء استفاده 
کنند که البته این هم زیاد است. اما اینطور نیست بگویند فساد از 

فرق سر تا نوک پا را گرفته است.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: همه مقررات FATF قابل قبول نیست و 
ما هم باید امکان تحفظ داشته باشیم. اگر برای الحاق به FATF شرط و تحفظ بگذاریم، 
آن وقت امری عقلایی می شود و می توان آن را پذیرفت.احمد توکلی عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و رئیس سازمان دیده بان شفافیت و عدالت معتقد است: 
پذیرش لوایح چهارگانه مربوط به FATF با لحاظ تحفظ برای ادامه همکاری ایران و 
شرکا و متحدانش مصلحت است، البته ما باید شرایط تحفظ را ذکر کنیم. مقررات بین 
المللی یکسری محاسن و یکسری معایب دارد. آن مقرراتی که با شرع و قانون اساسی 
ما نمی خواند شرط می گذاریم که اجباری در رعایت آنها نداریم، با لحاظ این تحفظ 
لوایح را می پذیریم چون به مصلحت کشور بوده و برای دنیا هم خوب است.مشروح 

گفت وگوی خبرآنلاین با احمد توکلی را در ادامه بخوانید:
 FATF مجلس لوایح چهارگانه درباره عادی شدن وضعیت ایران در *
را تصویب کرد و هم اکنون دو لایحه  »پالرمو یا الحاق ایران به کنوانسیون 
مبارزه با جرائم سازمان یافته« و »اصلاح قانون مبارزه با پولشویی« در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و دو لایحه » الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با 
تامین مالی تروریسم« و »اصلاح قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم« در 
شورای نگهبان است، شما چه دیدگاهی درباره تکمیل پروسه قانونگذاری این 

لوایح دارید؟
با تکمیل فرایند، آن لوایح قانون می شوند. شورای نگهبان هر مصوبه ای را با احکام 
شرع و قانون اساسی می سنجد و اگر تغایر ببیند ایراد می گیرد و مصوبه به مجلس 
شورای اسلامی بر می گردد. نماینده شورای نگهبان در کمیسیون ذی ربط حاضر می 

شود و مباحثه می کنند تا ایراد تغایر با قانون اساسی یا شرع برطرف شود. اگر تفاهم 
کنند مصوبه اصلاح و در صحن رأی گیری می شود. اما اگر کمیسیون به نظر خود اصرار 
کند، مصوبه به شورای نگهبان می رود و اگر شورای نگهبان نپذیرد، مصوبه دوباره به 
کمیسیون تخصصی مجلس بر می گردد و دوباره اگر کمیسیون تخصصی مجلس اصرار 
بورزد، مصوبه به صحن می آید، در این حالت اصرار بر این مصوبه به عنوان یک مصلحت 
تقلی شده و برای تعیین تکلیف به مجمع تشخیص مصلحت نظام می رود. مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به این کاری ندارد که مصوبه مجلس با شرع یا قانون اساسی 
مغایر است یا خیر، چون این وظیفه شورای نگهبان است و آن مرجع نظر خودش را 
اعلام کرده است بنابراین بررسی می کند که موضوع مصلحت وارد است یا خیر؟ اگر 
مصلحت را وارد بداند رأی می دهد و مصوبه قانون می شود اما اگر مصلحت را وارد نداد 
رأی نمی دهد و مصوبه قانون نمی شود. البته براساس آیین نامه می تواند اصلاحاتی در 

مصوبه اعمال کند تا حتی المقدور رد نشود.
* نظر شما چیست؟ آیا باید این لوایح چهارگانه قانون بشوند؟ آقای ظریف 
در صحن مجلس گفت اگر وضعیت ایران در FATF عادی شود، تضمینی برای 
حل مشکلات کشور نیست اما یکی از مهمترین بهانه ها از آمریکا برای فشار 

بر ایران گرفته می شود.
آیا با قانون شدن این لوایح، آمریکا مودب و منصف می شود و دیگر هیچ بهانه ای 
نمی گیرد؟ جواب خیلی تعیین کننده است. یک زمانی می گوییم آمریکا همین را 
مسئله دارد و اگر کوتاه بیاییم مسئله اش حل می شود اما این طور نیست. باید نوع نگاه 
مان به موضوع این طور باشد که آیا مصلحت کشور ما در پذیرش این موضوع است یا 

خیر. اگر مصلحت در قانون شدن لوایح چهارگانه مربوط به FATF است، بپذیریم، ولو 
اینکه آمریکا بهانه های دیگری بتراشد. اما اگر مصلحت ما در پذیرش نباشد، حتی در 
صورت کوتاه آمدن، مطمئنا آمریکا بهانه دیگری می تراشد. اتفاقی که در موضوع برجام 
افتاد. من خودم 6 پیشنهاد مطرح کردم اما با آن نحوه تصویب، به طور غیرقانونی از طرح 
آن پیشنهادها جلوگیری شد. در حالیکه ما می توانستیم مصوبه بهتری داشته باشیم. اما 
آن شد که شد. دوستان فکر می کردند که آمریکا دیگر درست با ایران رفتار می کند. 
حال آنکه با عدم پایبندی به تعهدات و سپس خروج از برجام بدترین، غیراخلاقی ترین 

و بی منطق ترین رفتار را از خود نشان داد.
* آقای ظریف در مجلس گفتند شرکا و متحدان ایران نیز برای ادامه 

همکاری، عادی شدن وضعیت در FATF را شرط کردند.
خود چین همه چیز را قبول می کند؟

* همه کشورها با تحفظ وارد FATF می شوند
بسیار خوب، این مشخص می کند، همه مقررات FATF قابل قبول نیست و ما هم 
باید امکان تحفظ داشته باشیم. اگر برای الحاق به FATF شرط و تحفظ بگذاریم، آن 
وقت امری عقلایی می شود و می توان آن را پذیرفت. اما این دلیل و استدلال که اگر 
لوایح چهارگانه را نپذیریم آمریکا بهانه می گیرد، نارسا و گول زننده است چون برجام را 
پذیرفتیم تا آمریکا را منزوی کنیم، آیا منزوی شد؟ با کمال پررویی و وقاحت از برجام 

خارج شد.
* به نظر شما پذیرش لوایح چهارگانه مربوط به FATF با لحاظ تحفظ برای 

ادامه همکاری ایران و شرکا و متحدانش مصلحت است؟

بله، البته ما باید شرایط تحفظ را ذکر کنیم. مقررات بین المللی یکسری محاسن و 
یکسری معایب دارد. آن مقرراتی که با شرع و قانون اساسی ما نمی خواند شرط می 
گذاریم که اجباری در رعایت آنها نداریم، با لحاظ این تحفظ لوایح را می پذیریم چون 

به مصلحت کشور بوده و برای دنیا هم خوب است.
* در مصوبه مجلس مربوط به CFT آمده که هر مقرراتی از این کنوانسیون 

با شرع و قانون اساسی مغایرت داشت، ایران الزامی به اجرای آن ندارد.
البته باید معلوم باشد تحفظ مان نفاذ قانونی دارد یا خیر و بعد اگر حق تحفظ برای 
ما در اف ای تی اف به رسمیت شناخت شده باشد، آن وقت با لحاظ حق تحفظ می 

توان آن را پذیرفت.
* اعضای مجمع تشخیص برای رد دو مصوبه پارلمو و اصلاح قانون مبارزه 
با پولشویی چقدر تحت فشارهای بیرونی هستند؟ آیا از این فشارها تأثیر 

می پذیرند؟
من احساس فشاری نکردم. اگر صحبت منطقی بیان شود با سر می پذیرم اما اگر 
صحبت غیرمنطقی باشد نمی پذیرم. چون بعضی فشارها منطقی است یعنی عده ای که 
خیرخواه هستند می آیند با هیاهو خبرگانی را که غفلت دارند هوشیار می کنند بنابراین 
باید از آنها تشکر کرد چون نوعی تذکر دادن و راهنمایی کردن جمعی است. اما فشار به 
معنای منفی یعنی از طریق غیرقانونی و لابی های نامناسب برای تهدید کردن افراد، را 
درست نمی دانم. اعتراض حق مردم است و از آن استقبال می کنم. من احساس فشار 
منفی نکردم که عده ای من را تهدید کنند. آنچه هم درباره مجلس اتفاق افتاد موضوع 

علنی بود نه مخفی. یعنی جمع شدند و بیانیه ای در مخالفت یا در تأیید دادند.

 احمد توکلی: 

پذیرش  لوایح  چهارگانه  با حق شرط، مصلحت  است
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اگر دو بنده، يكى در مشرق و ديگرى در مغرب به خاطر 
خداوند عز وّجلّ يكديگر را دوست بدارند، خداوند در روز 
قيامت، آن دو را نزد هم مى آورد و مى فرمايد: »اين، همان 

كسى است كه به خاطر من دوستش مى داشتى« .
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انقلاب  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
:بنیاد  اسلامی استان اصفهان  گفت 
اصفهان حدود 3 هزار واحد مسکونی 
می کند  آماده  ذهاب  سرپل  در  را 
آواربرداری  درگیر  ماه  از 5  بیش  که 
ما  پیش بینی  بودیم،  گودبرداری  و 

تکمیل واحدها تا مهرماه 98 است.
خانی در مورد کمک به زلزله زدگان 
زلزله  از  بعد  روز  دو  گفت:  کرمانشاه 
 11 و  شدند  مستقر  ما  همکاران 
تجاری  و  مسکونی  واحد   861 و 
ارزیابی و تشکیل پرونده  را  تعمیری 
پیگیری  را  آن ها  تسهیلات  و  کردند 
و پرداخت کردند؛  10 هزار و 769 
واحد تعمیرات انجام و تحویل صاحبان 

آن ها شده است.
وی ادامه داد: حدود 7 هزار واحد 
خانه های احداثی است که در سرپل 
است؛  شده  تشکیل  پرونده  ذهاب 
این  پی کنی  و  آواربرداری  و  تخریب 
واحدها توسط بنیاد مسکل به صورت 
رایگان انجام می شود که تاکنون 95 
و  است  شده  انجام  آن ها  از  درصد 
اقدامات اولیه در این مورد هم انجام 
شده است و حدود 40 درصد پیشرفت 

فیزیکی در این میزان واحد داریم.
اضافه کرد: حدود  ادامه  در  خانی 
اصفهان  را  مسکونی  واحد  هزار   3
آماده می کند و بیش از 5 ماه درگیر 
بودیم،  گودبرداری  و  آواربرداری 
پیش بینی ما تکمیل واحدها تا مهرماه 
انجام  را  تلاش مان  همه  و  است   98
را  واحدها  بتوانیم  زودتر  تا  می دهیم 

آماده کنیم.

هزار   40 حدود  کرد:  بیان  وی 
تن آهن از کارخانجات مختلف تهیه 
کرده ایم و به قیمت های قبل در اختیار 
حدود 30  و  است  گرفته  قرار  مردم 
هزار تن آهن دیگر نیاز داریم. مدیرکل 
استان  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد 
اصفهان در مورد اقدامات دیگر انجام 
شرکت  گفت:  غرب  منطقه  در  شده 
بنیاد بتن اصفهان در منطقه زلزله زده 
حضور دارد و در کنار دیگر نهادها به 
مردم کمک می کنند تا هرچه زودتر 

واحدها ساخته شود.
اجرای  اعتبارات  کرد:  عنوان  وی 
جاری  سال  در  هادی  طرح های 

نصف شده است و گرانی مصالح جز 
قیمت  با  که  ماست  اصلی  مشکلات 
روستاها  و  شهرها  در  ما  شده  تمام 

دچار مشکل می شویم.
از  برخی  مورد  در  ادامه  در  خانی 
مطرح  روستاها  در  جانبی  اقدامات 
آمادگی  بوم گردی  راستای  در  کرد: 
کمک رسانی به خانواده های روستایی 
داریم و آماده پرداخت تسهیلات در 

این حوزه هستیم.
خیران  کمک های  مورد  در  وی 
باتوجه به  در مناطق زلزله زده گفت: 
برای  دولت  که  برنامه هایی  و  بودجه 
کمک یکنواخت به همه مردم دارد، 

از خیران می خواهیم که کمک هایشان 
را در بخش های عمومی هزینه کنند.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
از خیران  اظهار کرد:  استان اصفهان 
مختلف  بخش های  در  مسکن ساز 
شهرهای  در  که  می کنیم  استفاده 
و  اصفهان  کاشان، شهرضا، خوانسار، 
... فعالیت دارند که با هماهنگی ما در 

شهرستان ها فعالیت می کنند.
وی در پایان عنوان کرد: نیروهای 
نامحسوس  صورت  به  سپاه  و  بسیج 
را  آن ها  ما هم حتی  و  دارند  حضور 
نمی شناسیم و در ساخت واحدها و در 

آورابرداری کمک هایی انجام داده اند.

مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان اصفهان خبرداد

ساخت 3 هزار واحد مسکونی 
در سرپل ذهاب توسط بنیاد اصفهان

نامحـرمانه 

نیم نگاه

حضورمشکوک اروپایی ها در قم!
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: چهار کشور اروپایی با پوشش اینکه 
می خواهیم بر روی مسایل فرهنگی اتباع کار کنیم، شروع به فعالیت در استان قم کرده اند که بنده این 
موضوع را مشکوک می دانم.حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری با اشاره به فعالیت چهار کشور اروپایی در 
یکی از روستاهای محروم قم و افتتاح یک مرکز فرهنگی، اظهار کرد: عامل این اقدام و حضور این چهار 
کشور در قم، وزارت کشور، فرمانداری و استانداری هاست.نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه این چهار کشور در پوشش کمک و رسیدگی به امور اتباع خارجی در این استان حضور 
یافته اند، افزود: اتباع خارجی بسیاری در استان قم حضور دارند، براین اساس هلند و دانمارک و برخی 
کشورهای دیگر به صورت ویژه در یکی از روستاهای قم به نام مبارک آباد که بیشتر ساکنان آن از 
اتباع افغان هستند، یک مرکز فرهنگی را افتتاح کرده اند.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس تصریح کرد: آنها با پوشش اینکه می خواهیم بر روی مسایل فرهنگی اتباع کار کنیم شروع به 
فعالیت کرده اند اما بنده این موضوع را مشکوک می دانم زیرا معقول به نظر نمی رسد. نماینده مردم قم در 
مجلس شورای اسلامی با تاکید براینکه انتخاب قم برای این هدف بسیار مشکوک است، گفت: در حال 
پیگیری این موضوع از طریق اداره اتباع و وزارت کشور هستیم و در صورت عدم رفع ابهامات و محرز 

شدن شک، این مسئله را به طور سوال از رحمانی فضلی وزیر کشور حتما پیگیری می کنیم.

انتقاد تند وحید جلیلی از مدیران رسانه ملی
وحید جلیلی با نقد ساختار صداوسیما، گفت: »سازمان صدا و سیما به اسم برنامه سازی به اشغال 
طبقه مرفه بی هویت درآمده است و یک اقلیتی برای صدا و سیما تعیین تکلیف می کنند. صدا و سیما 
راجع به انقلاب سریال می سازد که 100 قسمت دارد، اما دین و اسلام در آن وجود ندارد، چرا مدیران 
ما شرمنده هستند و خجالت می کشند.« او در ادامه گفت: »سازمان صدا و سیما را در خدمت اقلیت 
محدود درآورده اید. در طول این ۲0 سال گذشته آیا یک کاراکتر حزب اللهی در سریال ها نشان داده اید؟ 
فردی همچون حاج کاظم را در سینما هم نداریم. « وحید جلیلی در ادامه انتقادهایش از صداوسیما، 
تأکید کرد: »اسلامی که امروز در سازمان صدا و سیما عرضه می شود چه اسلامی است؟ فهم مذهبی و 
تفکر دینی که در این سازمان وجود دارد در حد مرحوم فهیمه رحیمی است، آن هم در میان مدیرانی 
که خود را فرهیخته ترین مدیران سازمان صدا سیما می دانند، اما آنتن را که می بینید خروجی چیز 

دیگری است.«

زندانیان مهریه ۲ برابر شدند
سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی گفت: طبق آمار ستاد دیه چهار هزار 
و ۲81 نفر بدهکار مهریه در زندان ها به سرمی برند که این تعداد نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۲ برابر شده است.حجت الاسلام حسن نوروزی روز سه شنبه در نشست بررسی و اصلاح قانون مهریه 
در کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: سال گذشته ۲ هزار و 500 زندانی 
مهریه با کمک های خیرین و با تلاش ستاد دیه کشور از زندان ها رهایی یافتند اما امسال با نوسانات 
قیمت سکه شاهدیم بیش از چهار هزار زندانی مهریه جای آنها را در زندان ها پر کرده اند که این تعداد 
پرونده قضایی زیبنده نظام مقدس اسلامی نیست.نماینده مردم رباط کریم در مجلس اضافه کرد: کمک 
به زندانیان مهریه صرفا نباید معطوف به جلب مشارکت های مردمی باشد که البته ورود در این امر صرفا 
برعهده یک نهاد یا سازمان نبوده و مجموعه های متولی باید ستاد دیه را در کنار حمایت در راستای 

جمع آوری کمک های خیرین در امر آموزش و پیشگیری هم یاری کنند.

۱۳ نفر از پرسنل شهرداری کرج دستگیر شدند
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان البرز گفت: 13 نفر از پرسنل خاطی شهرداری مرکزی و 
شهرداری منطقه 6 کرج دستگیر شدند.حاجی رضا شاکرمی در گفتگو با ایرنا افزود: بلاتکلیفی وضعیت 
شهردار کرج و قصور اعضای شورای شهر در انتخاب شهردار این کلانشهر موجب مشکلات و تضرر 
شهرداری و عدم خدمات رسانی به شهروندان شده است.وی اضافه کرد: همچنین بلاتکلیفی شهرداری 
موجب افزایش روز افزون تخلفات در بدنه شهرداری، رشد فزاینده دلالی، اعمال نفوذ بر خلاف حق و 
مقررات و تضیعع حقوق عمومی گردیده است.شاکرمی گفت: سربازان گمنام امام زمان )عج( در استان 
البرز در راستای سالم سازی و برخورد قاطع با تخلفات اقدام به تحقیقات مشروح و مفصل نموده و 
گزارش کاملی در خصوص تعدادی از پرسنل متخلف شهرداری به دستگاه قضایی منعکس که تاکنون 

13 نفر از پرنسل شهرداری، افراد دلال و کار چاق کن شناسایی و دستگیر شدند.

عضو جامعه روحانیت مبارز: موافقان CFT خائن نیستند
عضو جامعه روحانیت مبارز گفت:در عین بیان نقطه نظرات، ما باید جلوی تنش ها و اختلافات را بگیریم، 
یک نماینده نقض برجام و معاهدات بین المللی در جهان را می بیند و تصویب لایحه CFT را به صلاح کشور 
نمی داند اما نماینده دیگر می گوید با تصویب لایحه لطمه ای به نظام و کشور نمی خورد. حالا برداشت و 
تحلیل است.حجت الاسلام والمسلمین محمدتقی رهبر درباره خائن خواندن 143 نماینده مجلس موافق با 
لایحه CFT در برخی رسانه ها و اظهارنظر سیاسیون مخالف دولت به خبرآنلاین توضیح داد: نمی توان به 

آنها خائن گفت. به هر حال موضوعاتی در مجلس طرح می شود هر کسی دیدگاهی دارد.

ماشین های  لباسشویی و ظرفشویی

این روزها استفاده از انواع ماشین ظرفشویی رواج زیادی پیدا کرده و البته از دیدگاه مصرف 
بهینه، با استفاده صحیح از ماشین های ظرفشویی به جای شستشوی دستی موافقیم و اعتقاد 
داریم با رعایت شروطی که در ادامه خواهیم گفت، ماشین های ظرفشویی تا 70 درصد به کاهش 
مصرف آب کمک می کنند. ماشین های ظرفشویی به نسبت ظرفیتشان طبقه بندی می شوند. 
ماشین های ظرفشویی کوچک که معمولا دو تا چهار نفره رومیزی با قابلیت شستشوی تا 7۲ پارچه 
ظرف را دارند؛ یا شش تا هشت نفره هستند که قابلیت شستشوی تا 108 پارچه ظرف را دارند. نوع 
متوسط دوازده نفره که ظرفیتی حدود 144 پارچه ظرف را دارند و نوع بزرگ 14 نفره که قابلیت 
شستشوی 160 پارچه یا بیشتر را دارند. البته انواع ماشین ظرفشویی صنعتی هم وجود دارد که بسته 
به سفارش، تعداد بسیار زیادی ظرف را همزمان شسشتو می کند و گزینه مناسبی برای رستوران 
ها، بیمارستان ها، ادارات و مراکزی از این قبیل است. انتخاب ماشین ظرفشویی با ظرفیت متناسب، 

اولین و اساسی ترین اقدام شما برای بهینه سازی مصرف در این بخش است.
دومین نکته، اندازه و نوع قفسه های ماشین ظرفشویی است که باید متناسب با نوع استفاده و 
اندازه و شکل ظروف مورد استفاده شما باشد. پس این نکته را هم در خریدنتان در نظر بگیرید؛ چون 
هدف ما این است که در هر بار استفاده از دستگاه، ماشین ظرفشویی را با حداکثر ظرفیت راه اندازه 
کنیم که برای اینکار لازمه فضای مناسب برای چیدن همه نوع ظرفی درداخل ماشین ظرفشویی را 
داشته باشیم. اما بر عکس دیده شده که برخی برای اینکه حتما ظرف خاصی مثل یک قابلمه بزرگ را 
هم با ماشین ظرفشویی بشویند به خرید ماشین ظرفشویی بزرگ تر از نیاز واقعیشان اقدام می کنند 

که این موضوع باعث افزایش مقدار مصرف آب می شود. پس متناسب خرید کنیم. 
سومین نکته چند کاره بودن ماشین ظرفشویی است. برخی ماشین های ظرفشویی قابلیت 
شستشوی سبزیجات را هم دارند که این قابلیت، خودش می تواند در کاهش مصرف آب تاثیر گذار 
باشد. چهارمین نکته مقدار مصرف انرژی دستگاه است که این مقدار را به سادگی می توانید از روی 
برچسب انرژی نصب شده بر روی جعبه و بدنه دستگاه تشخیص دهید. آخرین نکته اینکه ماشین 
های ظرفشویی ای را خریداری کنید که در برنامه های شستشوی آنها برنامه اکونومی یا اقتصادی هم 
پیش بینی شده باشد و قسمت آبفشان آنها سوراخ های ریزتری دارد که توانایی شستشوی دستگاه 
را افزایش می دهد.همانطوری که اشاره نمودیم استفاده صحیح از ماشین های ظرفشویی می تواند 
تا 70 درصد مقدار مصرف آب را کاهش دهد. تفاوتی که بین ماشین های ظرفشویی و لباسشویی از 
بابت نوع مصرف آب وجود دارد این است که برای لباس ها معمولا می توانیم صبر کنیم که لباس 
های کثیف جمع شده و بعد یکجا نسبت به شستشوی آنها اقدام کنیم؛ اما در مورد ظروف، کمتر 
می شود یک آشپزخانه با ظروف کثیف را زمان زیادی، حتی تصور کرد، چه رسد به تحمل. بنابراین 
انتخاب ظرفیت مناسب برای ماشین های ظرفشویی نسبت به لباسشویی اهمیت بسیاربیشتری دارد؛ 
اما به هر حال وقتی صحبت از خرید لوازم خانگی است، یکی از مهمترین پارامترها، ظرفیت و تعداد 
می باشد. همچنین استفاده از ماشین های ظرفشویی یا لباسشویی که وضعیت اکونومی ) شستشوی 

اقتصادی ( دارد، به کاهش مصرف انرژی و آب کمک می کند. 
بین این دو ماشین شوینده نکاتی برای کاهش مصرف مشترک است. اول زمان استفاده از ماشین 
های ظرفشویی و لباسشویی است. همانطور که می دانید زمان هایی به عنوان زمان پیک مصرف برق 
اعلام شده که در این زمان ها استفاده از لوازم برقی باید به حداقل برسد، خصوصا لوازم پرمصرفی 
مثل همین ماشین های شوینده. اما فقط بحث برق نیست که محدودیت زمانی مصرف را به دنبال 
دارد، بلکه ما به ساعات پیک مصرف آب در طول شبانه روز هم اشاره ای داشتیم و گفته شد که هر 
چه شهر شما کوچکتر و کم جمعیت تر باشد، تعداد ساعات پیک مصرف آن بیشتر بوده و باید دقت 
بیشتری داشته باشید که در آن ساعات حداقل مصرف را داشته باشید خصوصا در روزهای گرم سال. 

ادامه دارد......
روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان قم

کالای قاچاق، پاشنه آشیل اقتصاد ایرانکاریکاتور

جواد تكجو 

دل نوشته

اخبــار

یک اربعین عاشقی)2(
محمد خامه یار

 نگاهم به سوسوی چراغ خانه ها می افتد که از دور خود نمایی می 
کند. ابوعلی، رو به من می کند و به زبان عربی می گوید: داریم نزدیک 
می شیم ... و دقایقی بعد کنار چند خانه روستایی توقف می کند. با توقف 
تریلی، موتور سه چرخه ها مثل مور و ملخ دور و بر ماشین جمع می 
شوند. همهمه ای به پا می شود. موتوری ها در سوار کردن زائرین و جا 
به جایی ساک زائران از هم سبقت می گیرند. در تاریکی شب هر کسی 
با خواهش و تمنا، جمعی را به خانه خود می برد. ابوعلی، که از اول شرط 
کرده است که ما مهمان او هستیم، شش دانگ حواسش را جمع می کند 
تا متفرق نشویم و ما را به منزل خود ببرد. چند قدمی را پیاده می رویم تا 
به منزل او برسیم. اهل و عیال او  کنار  در خانه منتظر ایستاده اند. خانم ها 
با دیدن خانمم، به استقبال او می آیند و کوله پشتی اش را از دستش می 
گیرند و عجیب او را مانند عزیزی که از اسارت آزاد می شود، تحویل می 
گیرند و به درون اتاقی همراهی می کنند.در تاریکی شب چشم اندازی از 
روستا وجود ندارد و جز چند خانه خشت و گلی، جایی دیده نمی شود. 
وارد خانه می شویم و در اتاق پذیرایی که شبیه یک حسینیه است بار و 
بندیل مان را زمین می گذاریم. اتاقی با دیوارهای گلی اما با کتیبه های 
جور وا جور مشکی و با یکی دو چراغ کم فروغ. اتاقی که با یک چراغ نفتی 
گرم نگه داشته می شود.از راه که رسیدیم صاحب خانه آفتابه ها را پر از 
آب و سجاده ها را پهن می کند تا اگر نماز نخوانده ایم، به نماز بایستیم. 
دقایقی بعد خانم، مرا صدا می زند و می گوید: شما که با زبان این ها 
آشنا هستی بگو  برای شام، تدارکی نبییند. این ها هشتشون گرو نهشونه. 
وضعشون چنان خوب نیس...  صاحب خانه بلافاصله به سراغمان می آید 
و می گوید: حاجی تو را خدا  اگر کاری داری، چیزی می خوای بگو...تشکر 
می کنم و خواهش خانم را بازگو می کنم و او با تبسم می گوید: قدمتون 
روی چشمون. شما مهمون امام حسین)ع( هستین منت شما را داریم...

 بلافاصله پس از نماز بساط شام با پهن کردن سفره آماده می شود 
و دیس های دو، سه نفری چلومرغ در مقابل هر نفری قر ار می گیرد.

مهمان نوازی و سرعت عمل میزبان که برادرانش را به کمک و یاری 
گرفته است در خور تحسین است. همه چشم در چشم هم می دوزند و 
از من می خواهند تا از ابوعلی بخواهم که به همین مقدار بسنده کند و 
اجازه بدهد لااقل مقابل هر دو نفر دیسی قرار  دهند تا غذاها اسراف نشود.

... و او می گوید: شما زایر امام حسین هستید. نمی گذاریم اسراف 
شود هر چه اضافه آمد فردا ظهر به نیت شفا و تبرک مصرف می کنیم...

جالب اینکه در آداب و رسوم عرب ها مثل خیلی جاهای دیگر، میزبان 
کنار میهمان نمی نشیند و به مجرد اینکه بساط سفره چیده شد از اتاق 
خارج می شوند تا مهمان به راحتی غذایش را صرف کند.پس از صرف 
شام صاحب خانه در کمال ادب و تواضع، ظرف آب و لگنی را  آماده می 
کند و در مقابل هر  یک از میهمانان می ایستد تا دستانشان را بشویند 
و برادرش هم حوله ای را برای خشک کردن دست ها می آورد.ابوعلی 
با برادرانش هنوز هم در تکاپو  هستند و سینی چای  و بعد میوه آماده 
می کند و از همه می خواهد تعارف را کنار بگذارند و  پذیرایی شوند.برای 

استراحت تا دلت می خواهد تشک ، بالش و پتو آماده شده است.
شب را راحت و آسوده سر بر بالین می گذاریم به خاطر خستگی 

مفرط خیلی زود خوابمان می برد...
... ادامه دارد

شهردار منطقه دو قم مطرح کرد

لزوم ساماندهی روز بازارها و رفع 
مشکلات ترافیکی و انتظامی 

شهردار منطقه دو قم در جلسه ای که به مناسبت هفته نیروی انتظامی 
برگزار شد از فرماندهان و مسئولین نیروی انتظامی و پلیس راهور تقدیر و 
تشکر کرد و گفت: در راستای ساماندهی بسیاری از مشاغل کاذب در سطح 
منطقه دو دستاوردهای خوبی حاصل شده است.رضا رحیمی در جلسه ای 
که با حضور فرمانده انتظامی شهرستان، روسای کلانتری و راهور سطح 
منطقه و مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم برگزار 
شد با اشاره به تعامل خوب مدیریت شهری و نیروی انتظامی، فعالیتها و 
خدمات نیروی انتظامی را در راستای فرهنگ سازی و پیشگیری از تخلفات، 
خوب ارزیابی کرد و گفت: در این زمینه دستاوردهای مناسبی حاصل شده 
است.شهردار منطقه دو قم افزود: در مراکز حاشیه ای منطقه دو بسیاری از 
مشاغل کاذب و مزاحم با همکاری و تعامل نیروهای انتظامی ساماندهی شده 
و شاهد رشد مشاغل و اصناف عمده فروش در منطقه می باشیم.رحیمی 
همچنین به لزوم ساماندهی روز بازارها و رفع مشکلات و معضلات ترافیکی 
و انتظامی در این منطقه اشاره و اعلام نمود: ساماندهی این مراکز در دستور 

کار شهرداری منطقه قرار گرفته است.
* تعامل شهرداری با دستگاه انتظامی در قم الگوی سایر 

کلانشهرهاست
مدیر کل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم  نیز در این 
جلسه گفت: نحوه تعامل شهرداری با دستگاه انتظامی در قم الگوی 
سایر کلانشهرهاست.احمدرضا شفیعی اظهار داشت: در حال حاضر 
تعامل فیمابین شهرداری قم، نیروی انتظامی و قوه قضاییه در کشور بی 
نظیر است و این موضوع به سمت و سوی کاهش معضلات و آسیب 
های شهری حرکت می کند.مدیر کل پیشگیری و رفع تخلفات شهری 
شهرداری قم ادامه داد: رفع معضل متکدیان و دست فروشان و ساماندهی 
وانت بارهای میوه فروش محصول این تعامل و همکاری نزدیک است و 

این موضوع مورد الگو برداری سایر کلانشهرها است.

شهردار منطقه سه قم خبر داد

توافقات اولیه برای تملکات 
تقاطع خیابان شهید کیوانفر

شهردار منطقه سه قم از توافقات اولیه برای تملکات تقاطع خیابان 
شهید کیوانفر خبر داد.نعمتی با اشاره به پروژه تقاطع خیابان شهید کیوانفر 
با خیابان امام خمینی)ره( در منطقه سه، اظهار داشت: این تقاطع به دلیل 
قرار گرفتن در رینگ جمهوری ضرورت ایجاد و بهره برداری آن دیده  شده 
است که با اعتباری بالغ  بر 100 میلیارد ریال در سال جاری آغاز خواهد 
شد.شهردار منطقه سه قم بیشترین مشکلات در مسیر اجرای این تقاطع را 
وجود تأسیسات در این منطقه دانست و تصریح کرد: بالغ  بر 5 میلیارد تومان 
هزینه جابه جایی این تأسیسات است و تملکات این پروژه نیز در حدود ۲0 
میلیارد تومان برآورد شده است که توافقات اولیه با مالکین واقع در طرح 

صورت گرفته است و در حال نهایی شدن توافق است.

شهردار منطقه یک قم خبر داد

بهره برداری از اولین 
مجموعه فرهنگی ورزشی 

شهردار منطقه یک قم از بهره برداری اولین مجموعه فرهنگی ورزشی 
ظرف سه ماه آینده خبر داد.مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به کمبود 
مجموعه فرهنگی ورزشی در منطقه یک، افزود: با توجه به تاکیدات 
شهردار قم دکتر سقائیان نژاد و برنامه ریزی هایی که در سال گذشته انجام 
شد این مجموعه فرهنگی ورزشی تا سه ماه آینده به صورت کامل تکمیل 

و آماده استفاده شهروندان  می باشد.

استاندارقم با بیان اینکه اینکه نباید نگاه 
معامله گرایانه به واگذاری طرح های نیمه 
کاره داشت گفت: دستگاه های اجرایی 
واگذاری پروژه های نیمه کاره و یا جدید 
را به بخش خصوصی بر اساس قانون و نظر 

کارشناسی با جدیت پیگیری کنند.
پنجمین  در  صادقی  مهدی  سید 
جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
افزود: امسال در نظارت بر عملکرد دستگاه 
های اجرایی و واگذاری طرح ها به بخش 
خصوصی یک شاخص قرار داده ایم که این 
امر باید مورد توجه دستگاه ها قرار گیرد.وی 
اضافه کرد: بیش از چهار هزار میلیارد ریال 
طرح نیمه کار و کلنگ خورده در استان 
قم وجود دارد که نیازمند رفع مشکلات و 
ورود بخش خصوصی دارد.وی ادامه داد: 
در شرایط فعلی که فشارهای بین المللی 
وجود دارد باید بتوانیم از ظرفیت بخش 
های مختلف برای رونق تولید و اقتصاد بهره 
مند شویم.استاندارقم با بیان این که دستگاه 
ها باید طرح های نیمه کاره را اعلام کنند 
گفت: وضعیت پیگیری طرح های نیمه 
کاره و یا جدید باید در این ستاد مورد بحث 
و بررسی قرار گیرد و بعد جهت ورود بخش 
خصوصی و جذب سرمایه گذاری تصمیم 
گیری گردد.استاندار قم بیان داشت: در 

واگذاری طرح های نیمه کاره به بخش 
خصوصی نیازی به نظارت دستگاه های 
نظارتی نیست بلکه در زمان شناسایی 
تخلف می شود به آن رسیدگی کرد.وی با 
تاکید بر اینکه نباید نگاه معامله گرایانه به 
واگذاری طرح های نیمه کاره داشت گفت: 
مدیران باید به صورت عملیاتی در این 
عرصه اقدام و نسبت به جذب سرمایه ها در 
مسیر اشتغال و تولید همت کنند چرا که 
این امر کمک بزرگی به اقتصاد استان می 
کند.صادقی گفت: در این عرصه سازمان 

مدیریت و برنامه ریزی قم مسئولیت دارد تا 
با مشارکت دستگاه های مختلف فعال شود.

وی از وجود اشکالات در قوانین انتقاد کرد 
و گفت: در برخی موارد شاهد خلاءهای 
قانونی بودیم که شاهد تصویب قانون های 
جدید و باطل شدن قانون های سابق به 
دستور رئیس جمهوری شدیم که این امر 
کمک به مدیران در اجرای قوانین می کند.

وی ابراز امیدواری کرد: امسال حمایت از 
کالای ایرانی در جهت رونق تولید داخلی 
با همکاری دستگاه ها قدم های بلندی 

برداشته شود.
* 40 طرح در قم آماده واگذاری به 

بخش خصوصی است
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان قم  نیز در این جلسه گفت: امسال 
از سوی دستگاه های اجرایی استان 40 
طرح نیمه تمام و جدید آماده واگذاری 
به بخش خصوصی شده است تا به بهره 
برداری برسد.سید حسن  رضوی اظهار 
داشت: دستگاه های استان قم ۲۲ طرح 
جدید، 10 طرح نیمه کاره و هشت طرح 
آماده بهره برداری را معرفی کرده اند که 
بخش خصوصی در آن ورود پیدا کند.

وی افزود: سال گذشته 30 طرح به بخش 
خصوصی واگذار شد که در سطح کشور 
در واگذاری طرح ها به بخش خصوصی 
صد درصد به تعهد خویش عمل کرده ایم.

وی با اشاره به سیاست های حمایتی و 
تشویقی دولت گفت: بسته های حمایتی 
در حوزه های مختلف توسط دولت آماده 
سازی شده است تا با ابلاغ آن به استان ها 
و اجرای آن شاهد رونق در حوزه تولید و 
اشتغالزایی باشیم.در وضعیت کنونی، کشور 
درگیر تحریم هاست که باید مشکلات قم با 
مشارکت دستگاه ها به عنوان مطالبه استان 

مورد پیگیری و بررسی قرار گیرد.

استاندارقم در جلسه  ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی:

نباید نگاه معامله گرایانه به واگذاری طرح های نیمه کاره داشت


